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w godz. 8.00- 16.30 . 
POK BM BGZ S.A. ul. Poznańska 6 66-300 Międzyrzecz tel. 742-15-13 
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50 LATRAZEM 
... Najpierw marsz weselny, poczucie szczęścia, że si ę jest razem, po

tem - proza życi a , codzienne kłopoty i radości . I tak l ecą latka i ani si ę 
człowiek obejrzy, a zostaje "Jubilatem". 

W 1999 roku Złote Gody Obchodzą Państwo : 
l. Anna i jan Świątkiewiezowie 

2. Wiesława i Edward Ważni 
3. Zofia i Stefan Nowakowie 
4. Józefa i Walerian Mikołajczakowie 
5. Helena i Alojzy Kozłowscy 
6. Danuta i Stanisław Dylejkowie 
7. Kazimiera i Alfons Zientkiewiczowie 
8. Maria i Czesław Szagclajowie 
9. Leokadia i Bolesław Pławsiukowie 

10. Monika i Józef Olejarzowie 
11. Genowefa i Edward Sobolewscy 
12. Olga i Bolesław Tuczyńscy 
13. janina i Kazimierz Porzyccy 
14. Lidia i józef Kowalczykowie 
15. Leokadia i jan Zarembowie 
16. Bronisława i Hieronim Moliccy 
17. Maria i]an Cieślowie 
18. Czesława i Henryk Żurawscy 
19. janina i Stanisław Pujankowie 
20. Kazimiera i Antoni Maleńczakowie 
21. Krystyna i Franciszek Stasyszynowie 
22. Maria i Jan Litwinowie 

Z tej okazji życzymy wszelkiej pomyślności i zapraszamy do 
wzięcia udziału w uroczystości jubileuszowej indywidualnej w 
dniu, w którym przypada rocznica ślubu lub w uroczystości zbio
rowej. Prosimy o skontaktowanie się z Urzędem Stanu Cywil
nego w Międzyrzeczu w celu ustalenia terminu uroczystości. 

" ... One w wózkach się śmieją 
drzewom, słońcu i niebu 
Czasem listek do wózka 
Wrzucił klon na ulicy ... 
Dzieci -słońce i radość 
Dzieci - najdroższy skarb .. . " 

Dzieci 

l. Omański Michał s. Waldemara i Iwony 
2. Wróbel Karolina c. Marcina i Agnieszki 
3. Kasica Klaudia Sylwia c. Ryszarda i Wiesławy 
4. Kafka Piotr Tadeusz s. Andrzeja i Agnieszki 
5. Marzec Iga Agnieszka c. Krzysztofa i Aleksandry 
6. Gałka Mateusz s. Roberta i Joanny 
7. Laufer Emil s. Pawła i Magdaleny 
8. Trojanawski Michał s. Witolda i Kamili 
9. Boryło Milena c. Leszka i Anny 

10. Daszkiewicz Jerzy Albert s. jerzego i Anny 
11. Paszko Mateusz s. Tomasza i Zofii 
12. Pietrusik Marcel Michał s. Marka i Elżbiety 

W poprzednim numerze zostało błędnie poelane imię dziec
ka Państwa Piet.rusików. Przepraszamy. 
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L~~ Ukończyli 
J:D 18lat 

l. Kandulska Anna Katarzyna 
2. Szczotko Marta 
3. Koban Dariusz Grzegorz 
4. Ciesielski Seweryn Kazimierz 
5. Góral Mariusz 
6. Wiśni ewska Izabela 
7. Kozieł Piotr 
8. Szulc Tomasz Franciszek 
9. Kubiak Dominika Katarzyna 

10. Potakiewicz Monika 
11. Pietrzak Marek Ryszard 
12. Usel Karolina 
13. Goslawska Marzena Teresa 
14. Kowalik Dominika Marta 
15. Górska Katarzyna Małgorzata 
16. Topolski Łukasz 

"Żal, że się za mało kochało .. . 
że się już nie zdążyło ... 
wszystko już potem za mało, 
choćby się łzy wypłakało 

nagie, niepewne." 

17. Tokarz Dominik Paweł 
18. Hadryś Beata Aniela 
18. Kozakiewicz Joanna Maria 
20. Pomesny Paweł Maciej 
21. Tyburski Marcin Roman 
22. Gołębiowski Leszek Grzegorz 
23. Pietkiewicz Grzegorz .Józef 
24 . Leszczyńska Aneta 
25. Michalski Rafał Andrzej 
26. Stawasz Łukasz 
27. Piosik Łukasz 
28. Trawiński Bartosz 
29. Farat Katarzyna 
30. Czyż Michał Edward 
31. Glinczewska Justyna Barbara 
32. Sternik Anna 
33. Cieśla Maja Magdalena 
34. Gorzko Robert Marek 
35. Świderska Katarzyna 
36. Grajewska Katarzyna Danuta 
37. Polak Emil Grzegorz 

Odeszli na zawsze 
l. Łukasiewicz Antonina ur. 1913 r. z Wysokiej 
2. Środecka Monika ur. 1948 r. z Kalska 
3. Lesiecka Krystyna Maria ur. 1939 r. z Bukowca 
4. Dul Andrzej ur. 1910 r. z Międzyrzecza 
5. Krajcer Zygmunt Ignacy ur. 1933 r. z Międzyrzecza 
6. Dybaczewski Władysław ur. 1928 r. z Wysokiej 
7. Stawiski Józef ur. 1950 r. z Międzyrzecza 
8. Machlański Józef Marian ur. 1944 r. z Międzyrzecza 
9. Golębiowski Michał ur. 1913 r. z Bukowca 

10. Piela Tadeusz Cezariusz ur. 1947 r. z Międzyrzecza 
11. Michalak Tadeusz ur. 1926 r. z Międzyrzecza 

, 12. Bandura Andrzej ur. 1961 r. z Międzyrzecza 
13. Opala Anna Maria ur. 1921 r. z Międzyrzecza 
14. Mikuczewski Piotr ur. 1945 r. z Międzyrzecza 
15. Lipnicka Regina ur. 1910 r. z Międzyrzecza 
16. Pers Sylwester ur. 1938 r. z Międzyrzecza 
17. Abramczyk Maiwina ur. 19i2 r. z Międzyrzecza 
18. Pawłowski Stanisław ur. 1922 r. z Międzyrzecza 
19. Wójcicka Stanisława ur. 1937 r. z Międzyrzecza 
W poprzednim numerze zostało błędnie podane nazwisko zmarłego' 
Mariana Sieradzkiego ur. 1931 r. z Kaławy. 
Przepraszamy rodzinę zmarłego. 

l. Żółtowski Mariusz i Joanna Tratowska C..'\"l\)~ 
2. Rydzanicz Paweł i Agata Perdon ~\\lv 

MŁODYM PAROM ŻYCZYMY SAMYCH NA]PIĘKNIE]-
S2YCH DNI NA NOWE] DRODZE ŻYCIA. 

ll C.ennik usług Pomocy Doraźnej 
Pornoc Doraina świadczy usługi w zakresie : " 

* nagłych zachorowań, wypadków, urazów i zatruć, potrze
by natychmiastowego leczenia szpitalnego. 
W innych przypadkach wezwania należy traktować jako nieza
sadne. Lekarz dyżurny zespołu wyjazdowego decyduje o kwali
fikacji danego wyjazdu. 
Wyjazd nieuzasadniony opłata- 100,00 zł. 
Na życzenie pacjenta można dokonać przewozu chorego z od
płatnością pacjenta : 
-w obrębie miasta Międzyrzecz- 10,00 zł 
-poza miastem -10,00 złoraz dodatkowo 1,00 zł za lian 
Porada ambulatoryjna dla zatrzymanych przez Policję -

· 21.00 zł. 
KARTA ZGONU BEZ OPłA1Y 
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- W poprzedniej kadencji był Pan prze
wodniczącym Rady Miejskiej. W tej przez 
kilka tygodni też. Dlaczego odszedł Pan 
do pracy w starostwie ? 

Czy dlatego, że praca ta jest bardziej 
interesująca, czy jest tutaj tak wiele do 
zrobienia ? A może posada starosty jest 
tak atrakcyjna ? 

- Czy ta posada jest atrakcyjna ? Na dzisiaj 
trudno jest na to pytanie odpowiedzieć. Bo za 
atrakcyjnością stoi zarówno prestiż, jak i ekwi
walent pieniężny. Rada powiatu do tej pory nie 
ustaliła mojego wynagrodzenia. O prestiżu też 
trudno będzie mówić, jeżeli za tym nie będą 
stały możliwości finansowe działania powiatu. 
Natomiast propozycje zostania starostą b·ak
towałem jako zupełnie nowe wyzwanie. W po
przedniej kadencji , rozpoczynając pracę w ra
dzie miejskiej również uważałem, że jest to cie
kawe zajęcie, że dużo rzeczy można zrobić, 
zreformować, co zresztą w moim odczuciu, w 
poważnym stopniu się udało. Otrzymując pro
pozycję posady starosty potraktowałem to jako 
bardzo poważne życiowe wyzwanie i postano
wiłem się sprawdzić. 

- Czyli jednym słowem : lubi Pan rze
czy nowe. A czy możliwość działania na 
rzecz, zdecydowanie większej zbiorowo
ści społecznej również odegrała przy po
dejmowaniu tej decyzji dużą rolę ? 

- O, zdecydowanie tak ! Chociaż zdaję sobie 
sprawę z tego, że ta działalność może być dużo 
b·udniejsza. Jednak sprzeczność interesów po
szczególnych gmin będzie zdecydowanie 
większa niż lokalnych grup społecznych. 

- A skoro już mowa o działaniu, to jak 
Pan ocenia skuteczność tego przyszłego 
działania ? Z tej orientacji, którą Pan w 
tej chwili posiada przyszły budżet powia
tu będzie budżetem przetrwania czy dzia
łania? 

- Odpowiedź na to pytanie nie jest wprost, 
ponieważ zasady finansowania powiatu aktu
alnie obowiązujące mogą dotyczyćjedynie naj
bliższych dwóch lat. W tych dwóch latach bu
dżety powiatów będzie można oczywiście na
zwać budżetami przeb·wania, pod warunkiem, 
że rząd uwzględni nasze odwołania. Jeżeli nie, 
to mogą być to i budżety likwidacji. Zapowia
dane za dwa lata zmiany w sposobie finanso
wania powiatów być może stworzą nowe, sku
teczniejsze warunici działania. Ja przynajmniej 
w to wierzę, z natury jestem optymistą. 

Okres skutecznego działania może być krót
ld i za te dwa pierwsze lata aktualnym radnym 
i zarządowi przyjdzie zapewne zapłacić jakąś 
cenę. 

- Podobno Gmina Międzyrzecz będzie 
ponosić w części nakłady na drogi powia
towe. Czy Pan uważa to za słuszne ? Czy 
inne gminy też będą współfinansować to 
zadanie ? Czy z innymi sprawami również 
będzie się Pan zwracał do gminy ? 

-Generalnie chcemy współpracować z gmi
nami i myślę, że w tym ola·esie przetrwania 
nieraz będziemy musieli się zwracać o współ
działanie, czy współfinansowanie przy rozwią
zywaniu lokalnych problemów. Tak się dziw
nie złożyło, że w mieście Międzyrzecz pewnie 
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z połowa ulic, procent nie liczyłem, stała się 
powiatowymi. A ustawa wyraźnie precyzuje, że 
ulice jedynie w przebiegach dróg powinny być 
powiatowe. Pieniądze które są przeznaczone 
na drogi nie przewidują tak znacznych wydat
ków na sprzątanie, ub·zymanie zimowe, bo jed
nak inne jest ono na ulicy, a inne na drodze. 
Dlatego, istnieje duży niedobór środków. Z 
naszych wylicze11 wynika, że środki powiato
we z biedy by wystarczyły na sprzątanie i zi
mowe utrzymywanie. A przecież te środki 
muszą starczyć na remonty, modernizację. 

Stąd konieczne stał się współudział gminy 
w tych zadaniach na poziomie 100-120 tys. zł. 

Jestem po wstępnych rozmowach z Gminą 
Pszczew, która również zapowiada tald sposób 
działania. Myślę, że inne gminy też pójdą w 
tym kierunku. Jest to wspólny interes i musi 
występować logika we współdziałaniu. 

Przecież te drogi i gminy nie są na księżycu 
tylko w tym powiecie i odwrotnie, to co powia
towe jest w gminach. 

- Do momentu reformy administracyj
nej państwa przeważająca część środków 
będących w dyspozycji wojewody to były 
środki na służbę zdrowia. Jeśliby więc 
przyjąć, że kompetencje i finanse z woje
wództwa przechodzą do powiatu to odpo
wiednio dużo powinno ich być w powie
cie. Nie jest. Chociażby ze względu na re
formę służby zdrowia, powstanie kas cho
rych i wpływie tam pieniędzy z 7,5% 
składki. Czy przy tak nikłych możliwo
ściach finansowych powiatu ostaną się 
bez, uszczerbku oba ZOZ-y : w Między
rzeczu i Skwierzynie ? 

- Sprawa służby zdrowia jest w ogóle cieka
wa. W budżecie w dziale służby zdrowia otrzy
n1Ujemy pieniądze tylko na inspekcję sanitar
ną, a z mocy prawa stajemy się organem pro
wadzącym ZOZ-y i właścicielem wszystkich 
nieruchomości ZOZ-ów i na spełnienie tej roli 
właścicielskiej nie przewidziano ani złotówki. 
Mam nadzieję, że w przyszłości ta sytuacja ule
gnie zmianie. Dochody własne powiatu na 
utrzymanie nieruchomości absolutnie nie wy
starczają. I to jest jedno z tych ustawowych 
zadań. 

Druga kwestia, o którą Pan pyta, o przetrwa
nie, o funkcjonowanie tych dwóch szpitali to 
sytuacja też jest skomplikowana. Według wie
dzy na dzień dzisiejszy kasy chorych obkła
dają przeciętnie 60% pob·zeb. To jest jednak 
wskaźnik średni. Są oddziały, które mają ob
łożone około 30% pob·zeb i te są jak gdyby z 
góry skazane na reorganizację, na zamknię
cie. Aby uniknąć większych perturbacji powo
łaliśmy komisję, która zajęła się tym proble
mem. Prace w podkomisjach trwają, a inten
cją tych działań jest takie wypracowanie współ
pracy pomiędzy tymi 

ZOZ-ami, aby gwarantowało to przetrwanie 
jednak obydwu ZOZ-ów, szpitali. Na początku 
bowiem takie separatystyczne działania były, 
że pacjentów z tych ZOZ-ów kierowano do 
Gorzowa, Świeboclzina, podczas gdy mogły 
one wymieniać ich między sobą i zapewniać 
sobie pieniążki niezbędne do przetrwania. 
Sama komisja problemu nie załatwi i bez zro-

zumienia, że jesteśmy w jednym powiecie, że 
razem walczymy o przeb·wanie wiele się nie 
osiągnie, bo zawsze lekarz może skierować 
pacjenta tam gdzie uważa za stosowne, a nie 
tam gdzie jest wspólny interes. 

Myślę, że są szanse, aby oba ZOZ-y prze
b·wały, pod jednym wszakże warunkiem: że 
zostaną oddłużone. 

Obydwa ZOZ-y posiadają potworne długi, to 
znaczy wojewoda im zalega. Są to dziesiątki 
miliardów starych złotych. 

- Słyszałem coś o jakimś procesie są
dowym? 

- Owszem. ZOZ międzyrzeclei skierował 
sprawę do sądu, ZOZ skwierzyński się do nie
go przygotowuje. My będziemy prowadzić ta
kie działania, aby z mocy prawa nie przejąć 
tych zobowiązań. Czy się to uda, zobaczymy. 

-Jak rozumiem nie jest Pan zachwyco
ny ilością środków finansowych, które 
posiada powiat ? 

- Zdecydowani nie ! 
- Który zakres działania powiatu najbar-

dziej ucierpi z powodu skąpego budżetu? 
- To tez wymaga krótkiego wprowadzenia. 

Mam nadzieję, że ten budżet nie jest ostatecz
ny. Po uchwaleniu budżetu państwa jakieś ko
rekty będą, tym bardziej, że z naszej strony 
odwołania z wyliczeniami poszły. Obawiam się, 
że najbardziej ucierpią Domy Pomocy Społecz
nej i muzeum. Z tym, że z ostatniej korespon
dencji wynika, że jest nadzieja, że jakaś dota
cja do muzeum będzie i uda się je uratować. 

Z D PS-ami sprawa jest trudniejsza. Jest ona 
konsekwencją specyfiki Domów Pomocy Spo
łecznej w woj . Lubuskim i niekorzystnym spo
sobie obliczania środków. Nie poddajemy się 
i wystąpiliśmy do Minisb·a Finansów o specjal
ną dotację i mam nadzieję, że też się to pozy
tywnie skończy. Zresztą cóż innego nam po
zostało jak mieć nadzieję. 

- A czy ma Pan nadzieję na podrepero
wanie budżetu poprzez aktywność powia
tu ? O co mi chodzi. Nie unikniemy w 
jakimś sensie porównania powiatu do gmi
ny, okrzepłej już przez ostatnie lata struk
tury. A z oceny jej działalności wynika, że 
pewną aktywnością można było nadrobić 
niedostatki budżetu, np. poprzez wyprze
daż majątku czy pozyskiwanie środków 
cudzych. Przecież podstawowe inwesty
cje były możliwe nie tylko dzięki umiejęt
nościom gospodarowania majątkiem ko
munalnym, ale także dzięki umiejętno
ściom pozyskiwania środków zewnętrz
nych. Czy widzi Pan takie możliwości dzia
łania powiatu ? 
-Muszę rozgraniczyć te dwa ola·esy, a więc 

tymczasowy system finansowania powiatu 
przez najbliższe dwa Jata i późniejszy, którego 
nie znam, ale mam nadzieję, że będzie lepszy. 

W tych dwóch latach, w oparciu o doświad
czenie tego roku nie widzę takich możliwości, 
ponieważ przepisy na wsparcie są dokładnie 
takie same, jak dla gminy, a więc musimy 
wnieść 50% udziału własnego. W tej chwili na 
wszystko brakuje pieniędzy, a więc tym bar
dziej nie ma ich na te 50% udziału. 

Na wielicie inwestycje więc zupełnie szans 
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nie ma. Obawiam się, że to będą pełne dwa lata. 
I to jest to o czym wspominałem, że za to nie
stety cenę przyjdzie zapłacić. 

o, ale ktoś ten powiat musi organizować, 
więc nie ma co rąk załamywać i nie ma co pła
kać. Trzeba po prostu robić swoje. 

- Chciałbym teraz abyśmy przez chwilę 
zastanowili się nad wpływem wielkiej po
lityki na funkcjonowanie powiatu. 

Istnieją trzy szczeble samorządu : gmin
ny powiatowy i wojewódzki. Z mojego do
świadczenia wynika, że na szczeblu gmi
ny przynależność partyjna to jedno, a lu
dzie i tak grupowali się wokół interesu 
grup zawodowych, terytorialnych. Biorąc 
pod uwagę to, kto jak głosował nad istot
nymi sprawami w gminie można by uza
sadnić koalicję każdej siły politycznej z 
każdą. 

Z relacji prasowych wynika, że szczebel 
wojewódzki samorządu jest odzwierciedle
niem Wiejskiej z praktyki parlamentarnej 
i układ polityczny jest decydujący. 
Pośrodku jest powiat. 
Jak Pan sądzi, który model działania 

będzie mu bliższy ? 
-Tu podzielam Pana zdanie, że w gminach 

nastąpiła racjonalizacja działali, a to z tej pro
stej przyczyny, że gospodarka nie uznaje poli
tyki i tam musi być dobry gospodarz. 

Wydaje mi się, że w minionych w dwóch ka
dencjach właśnie u nas, w Międzyrzeczu, uda
lo się wypracować bardzo dobry model dzięki 
formalnym, ale przecle wszystkim nieformal
nym, liderom. Jednak zawsze interes gminy był 
na pierwszym miejscu, a dopiero interesy par
tyjne gdzieś tam dalej. I w tej kadencji na ile 
moglem to zaobserwować, ten zwyczaj został 
przyjęty. Trudno oceniać powiat, ponieważ bar
dzo krótko funkcjonuje, ale z pierwszych clo
świaclczeli prac komisji i rady mogę stwierdzić, 
że funkcjonuje dokładnie ten sam model. 

Myślę, że przy wyborach, a taicie przy se
sjach absolutoryjnych, będzie pojawiać się po
lityka, natomiast w pozostałych sytuacjach bę
dzie zawsze to gospodarskie spojrzenie i inte
res społeczności lokalnych bęcłzie zwyciężać. 

- A może ordynacja wyborcza powinna 
być większościową ? 

- Chyba też. W dużych miastach gdzie oso
by nie są znane tam ma sens ordynacja poli
tyczna. Bo skoro nie zna się osoby, to za pro
gramem się opowiadamy. Natomiast przy tej 
wielkości obwodów, chyba pomysł z OI-clyna
cj ą proporcjonalną nie jest do kolica trafiony. 

- Skoro jest Pan starostą to domyślam 
się, że jest Pan zwolennikiem reformy ad
ministracyjnej państwa, przynajmniej w tej 
części powołującej powiaty. Jak Pan oce
nia wielkość i kształt powiatu międzyrzec
kiego, biorąc pod uwagę jego potencjał 
ludzki, gospodarczy i powierzchnię. Czy 
winien on by większy, mniejszy, czy może 
jest on w sam raz ? No i w ogóle, jakie 
powinny być powiaty ? 

-To nie jest takie proste pytanie i nie jest w 
związku z tym prosta odpowiedź. Aby się na 
ten temat kompetentnie wypowiedzieć trzeba 
by znać docelowy model finansowania powia
tu i można by wówczas powiedzieć, czy z do
chodów własnych jesteśmy w stanie utrzymać 
się czy nie. 

Patrząc na mapę terytorialną Polski i woje
wództwa łubuskiego trzeba stwierdzić, że je
steśmy jednym z większych powiatów. Dawa
łoby to nadzieję, że powinniśmy być takim opty-
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maJnym powiatem. Natomiastjeżeli sposób fi
nansowania będzie na poziomie tego, co nam 
się dzisiaj w budżecie oferuje, to absolutnie 
trzeba powiedzieć, że powiaty są za małe, bo 
na utrzymanie podstawowych służb jest za 
mało pieniędzy. 

A odnośnie pierwszej części pytania, to je
stem zwolennikiem samorządności. Zresztą 
życie pokazało, że samorządy potrafią być lep
szym gospodarzem. Jednak tu muszę poczy
nić drobną uwagę. Samorządność w powiecie 
będzie miała sens jeżeli bęcłzie za tym stała 
możliwość finansowania. 

- Z ustawy wynika, że jednym z podsta
wowych zadań powiatu jest przeciwdzia
łanie bezrobociu oraz aktywizacja lokalne
go rynku pracy. Z doświadczenia samo
rządowego gminnego wynika, że te działa
nia na ogół były mało skuteczne. Gminy 
nie posiadały ani odpowiednich kompe
tencji, ani odpowiednich instrumentów 
prawnych, a często i wizji. Jak Pan ocenia 
możliwość działania powiatu w tym zakre
sie, skuteczności tego działania i ewentu
alnie z jakimi instytucjami przy realizo
waniu tego zadania miałby Pan ochotę 
współpracować ? 

- Na pewno, tak jak Pan czyta, ten zapis o 
przeciwdziałaniu bezrobociu istnieje, nato
miast Urzędu Pracy w skład powiatu wejdą 
dopiero od 2000 roku. Więc jest to czas, jak 
gdyby, do przejścia. 

Natomiast zgadzam się z tą sugestią, którą 
Pan zawarł w pytaniu, że te Urzędy nie są cło 
k01'lca w stanie walczyć z bezrobociem. One 
raczej łagodzą jego skutki, mają pewne środki 
na stymulację działalności, ale to nie jest wy
starczające. 

Bezwzględnie, bez współpracy z gminami 
powiat tego nie zrobi, bo przecież stanowiska 
pracy mogą powstawać przede wszystkim w 
gminach. W powiecie jedynie w ograniczonym 
zakresie. Myślę, że to jestjeden z problemów, 
których w naszej poprzedniej kadencji rady 
miejskiej nie udało nam się załatwić do kolica. 
Decydującajest tu walka o rynek pracy. W koli
cówce kadencji powstał Wydział Promocji i 
Rozwoju, ale on dopiero powstał i nie zdążył 
jeszcze swojego zaclania spełnić. W mniejszych 
gminach na pewno stać ich na takie działanie 
nie będzie, stąd niebagatelna rola powiatu, aby 
wspólnie opracować strategię rozwoju i ofertę 
dla potencjalnych inwestorów. Ze świadomo
ścią, że muszą to być działania długofalowe. 

- Z tym się wiąże również promocja po
wiatu. Czy zastanawiał się Pan nad tym ? 
Obok powiatu międzyrzeckiego są, jakbym 
ich nazwał "wilczki". Osiągnięcia Sulęci
na są znane. Umiejętności promocji nie 
można im odmówić. Świebodzin w zasa
dzie nie musi się promować. Położenie 
na przecięciu dwóch podstawowych tras 
komunikacyjnych w Polsce, czyni go je
dynym z najatrakcyjniejszych miejsc do in
westycji zachodnich. Nie czuje się Pan za
grożony? 

- Zgadzam się, że to zagrożenie występuje. 
W kolicówce tamtej kadencji rady, wyraźnie 
stara łem się podkreślić, że zaczął się wyścig i 
będzie on w naszym województwie trwał na
dal. Idzie o to kto na jakiejś pozycji będzie się 
lokowal w rozwoju, a więc w znaczeniu w ca
łym województwie, a co za tym idzie w cłostę
pie do określonych środków. Dlatego na pro
mocję nacisk trzeba położyć. Niestety promo
cja wymaga również pieniędzy. O tyle skutecz-
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nie się Sulęcin promował, że walka o powiat 
wymagała z ich strony takiej aktywności. Oni 
chcieli tego powiatu .. więc nie szczędzili środ
ków i na organizację tego powiatu i najego pro
mowanie. 

U nas była inna sytuacja. Wszyscy podcho
dzili do tego w ten spo ób, że nam s ię ten po
wiat należy z urzędu . 

-1 niewiele brakowało , aby Pszczew i 
Przytoczna były poza powiatem między
rzeckim. 

- I mogliśmy wtedy ten powiat przegrać. Ale 
to wynikło właśnie z takiego podejścia . Dopie
ro w kolicówce znacznie się władze uaktywni
ły, ale początkowo to było takie odczucie : a 
my mamy ten powiat pewny. I to rzutowało tro
chę na sposób promocji. 

Promocji od rozwoju gospodarczego roz
dzielić się nie da i trzeba w związku z tym nie
co innej wizji. 

Tu Pan, bardzo słusznie podkreśla, sytuację 
Świebodzina. Promocji nie można ograniczać 
do lasów, jezior i !urystyki, niewątpliwie waż
nej dziedziny, ale nie jedynej i nie dającej gwa
rancji dynamicznego rozwoju gminy i miejsc 
pracy. Promocja musi być znacznie szersza. W 
jej ramach trzeba pokazywać inwestorom co u 
nas mogą i dlaczego właśnie u nas. Myślę, że 
my te atuty mamy, trzeba je tylko pokazać. Tu 
wspólnie z gminami mamy wiele do zrobienia. 

-Jak Pan sobie wyobraża nasze spotka
nie za cztery lata, gdy przyjdzie oceniać 
działanie powiatu. Przy gminie jest to dużo 
prostsze, ponieważ ma ona możliwość do
konywania widocznych na zewnątrz, spek
takularnych inwestycji : oczyszczalnia ście
ków, stacja uzdatniania wody, światła na 
krzyżówce, szkoła, hala sportowa itp. Czy 
po powiecie coś takiego zostanie ? 

- Mam nadzieję, że coś zostanie i odnoszę 
się w tym momencie znowu do sytuacji za 2 
lata, gdy ma się zmienić sposób finansowania 
powiatu. W tych dwóch latach poza zorganizo
waniem funkcjonowania powiatu, kadry urzęd
niczej tych spektakularnych działali będzie nie
wiele. Chociaż i w tym zakresie pewne wizje 
są. Ale na pewno nie będzie to tak efektowne 
jakjest w gminach, bo i pieniędzy mamy mniej 
i na innym majątku gospodarujemy. 
Możemy się wykazać głównie na drogach, 

możemy poprawiać sytuację materialną szkół, 
może szpitali , j eśli się sytuacja nasza zmieni. 
Poza tym chcę jeszcze raz podkreślić, że te dwa 
lata uciekną . 

- Czy uważa więc Pan, że będzie to czas 
stracony? 

- Nie, absolutnie nie. Ktoś przecież musi te 
działanie powiatu przygotować. Najważniejsze 
aby stworzyć sobie dobrą bazę wyjściową i nie 
przespać tych dwóch lat. Uważam, że na razie 
wszystko jest w porządku i to w poważnym 
stopniu dzięki płynnemu przekazaniu spraw 
przez cło niedawna urzędującego kierownika 
Urzędu rejonowego. Za to w tym miejscu 
chciałbym mu podziękować. 

Oczywiście dla przeciętnego obywatela bę
dzie to mało widoczne, co nie znaczy, że nie 
bęcłzie miało kolosalnego znaczenia dla rozwo
ju powiatu. Myślę więc, że tej radzie, temu za
rządowi przyjdzie zapłacić cenę braku spekta
kularnego sukcesu. Ale przecież nie o to cho
dzi, aby ktoś swoje sprawy wygrywał, ważne 
abyśmy my jako społeczność powiatowa nie 
przegrali. 

]a jestem jednak mimo wszystko optymistą. 
Rozmawiał : Andrzej Swider 
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Polecam usługi fr yzjerskie z dojściem 

do klienta. Zgłoszenia przyjmuję 
codziennie wieczorem po 19.00 
pod nr tel. 7 42 - O 1- 56 
Zachodnia 7 l 17. Ceny konkurencyjne. 

l 

lECZENIE CHOROB 
l 

I URAZOW RĘKI 
ortopeda-traumatolog, chirurg ręki 

lek. med. Izabela Elaszczyk 
Przyjmuje we wtorki od 16.00 

w Gorzowie Wlkp. GLS ul. Piłsudskiego 5 

Rejestracja telefoniczna 

732-13-29 lub 720-74-00 

UWAGA OGŁOSZENIODAWCY 

W celu ułatwienia sprawy zamieszczania ogłoszeń i rel\lam w 
naszym piśmie zamieszczamy poniżej druk, na którym prosimy 
składać ich treść. Druk można wyciąć z pisma lub otrzy_mać w 
Międzyrzeckim Domu Kultmy. Jednocześnie przypominamy, że 
wszelkie należności prosimy regulować w Banku Spółdzielczym 
konto: 83670000-72586-27003-1, a nie w siedz~bie redąkcji. 

Zlecenia na ogłoszenia prosimy składać do 20 dnia każdego 
miesiąca , . termin .. ten ze względów wydawniczych nie może być 
przekroczony. Dziękujemy za zrozumienie i zapraszamy do korzy- , 
staąia z naszych łamów. Ceny ogłoszeń: l zł - cm2 czarno-białe, 
2 zł- cm2 kolor (plus VAT) . 

Redakcja 

r------------------~ l 
l 
l 

'l 
Międzyrzecz , dnia. ... .. ................. l 

Imię i nazwisko 

adres 

. . ZLECENIE . 
Zlecam Kurierowi Międzyrzeckiemu s.c. cjruk ogłoszenia w ~iesiącach . 

l 
.l 
l 
l 
l 
l 

........................................................... .. .................... .. .. ............... ............................ 1 
Treść ogłoszenia ................. .......................................... .. .. ... .............. ...... .... .... .. ·: 

................ ............ ." ....... ... ........ ........ .......... ..................... ....................... ... .. ... ........... 1 

.. : ............................................... .. ...... ........... .. .................... ........ .... ...... ... ........ .... 1 
l 

c·~~h·y .. ~9i~;~~·~·i~· ·(~;~;~; ... k~~·~;i ·· · · · · · · .. · · · · · · · ... · .. · · ... · · · · · · · · ·· ... · · · · · .. · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ··· · ·1 
........... ...... :·: .......... : .................... .. ........ ...... .. ............................. ............. ........ ...... 1 
Zobowiązuję się do uiszczenia opłaty za w/w ogłoszenie w ciągu 7 dni od dnia l 

otrzymania rachunku. l 
.... .. ................................. ... .. ... l 

podpis zleceniodawcy 

~------------------~ 

Specjalistyczne Gabinety Lekarskie 
Międzyrzecz ul. Konstytucji 3-go Maja 16 

"N agi e tek" 
Możliwość informacji codziennie 
tel. 74123-92 godz. 8.00-18.00 

*lek. med. Piotr Jarmużek- specjalista chorób 
wewnętrznych, 

wtorki, czwartki, godz. 15.30 -17.30 
* lek. med. Krzysztof Chrobrowski - specjalista 

ortopeda-traumatolog, USG stawów biodrowych dzie
ci i dorosłych, ortopedia dziecięca, 

co drugi wtorek godz. 15.30-17.30, konieczna reje
stracja tel. 741 23-92 

* lek. med. Franciszek Weryszko - okulista- le
czenie schorzeń oczu, korekcja wad wzroku, lecze
nie zeza, ocena dna oka, 

czwartki godz. 16.00-18.00 
* lek. med. Stanisław Dejnowicz - specjalista 

ortopeda- traumatolog, 
poniedziałki godz. 15.30-17.30 

Jadwiga Kozińska 
specjalista rehabilitacji medycznej 

lekarz chorób wewnętrznych 

przyjmuje w czwartki godz. 17.00-18.00. 

Gabinet nr l w Por. Rejonowej Międzyrzecz 
ul. Konstytucji 3 Maja 32 

Lek. med. 

Kazimien Antonowicz 
-pediatra 
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Zagadka opactwa Mezerici 
-czyli nadzieja w łopacie archeologa 

Po ni edawnych obchodach 1000-lecia mę

czeńskiej śmi erc i św. Wojciecha i w atmosfe
rze jeszcze szerzej- na skal ę państwową i wręcz 
międzynarodową- przygotowywanych obcho
dach 1000-lecia Zjazdu Gnieźnie!lskiego, umy
ka cokolwiek uwadze jeszcze jedna, również mi
lenijna rocznica : przybycia i wkrótce potem 
tragicznej śmi e rci mnichów benedyl<tyl1-
skich, w tym pierwszych rodzimych świ ętych 
męczenników. Świadomość tego faktu wpraw
dzie w Międzyrzeczu istnieje, ale wobec tak 
doniosłej rocznicy zasługuj e na szczególne 
upowszechn ienie, a przecle wszystkim godne 
przygotowanie - i to nie tylko w Międzyrze

czu, ale na skalę znacznie szerszą (z korzy
ścią zresztą dla promocji miasta). 

Dlaczego w Międzyrzeczu? W lutowym nu
merze "Kuriera Międzyrzeckiego" w nader la
konicznej fo rmie próbowalem przedstawić 
swego rodzaju wprowadzenie do - zawartego 
w głównym czło nie- tytułowego tematu. Jak 
już w ·pomniałem tamże , wobec niemal żad
nych szans na pozyskanie nowych źródeł pi
·anych wnoszących mieszane dotąd dane do 
kontrowersyjnej w literaturze historycznej 
kwestii lokalizacji klaszto ru - eremu Pi ęciu 

Braci Męczenników, największe możliwości 
udowodni enia Oub zaprzeczenia) sugerowa
nej lokalizacji o p a c t w a M e z e r i c i w 
poclm iędzyrzecki ej wsi Święty Wojciech stwa
rzają dobrze przemyślane , kompleksowe ba
dania archeologiczne - stąd też drugi człon 
tytu łu : "czyli nadzieja w łopacie archeologa". 
Źród ła historyczne- pisane i źródła arche

ologiczne (też przecież historyczne) mogą tu 
znakomicie s i ę uzupełnić. Podstawowy przekaz 
pisany to "Vita Quinque Fratrum - Żywot Pię
ciu Braci" sporządzony przez Brunona z Kwer
furtu na miejscu, w trakcie kilkuletniego poby
tu w opactwie, na podstawie relacji świadków i 
uczestników (w tym zabójców !) b·agicznej nocy 
10/lllistopada 1003 r. Skądinąd Bruno wyru· 
szył do Polski w pierwszej grupie zakonników 
(wraz z Benedyktem i Janem) z macierzyste
go klasztoru w Pereum we Włoszech, ale mu
s i a ł uzyskać jeszcze papieską licen cj ę na pro· 
wadzenie misji wśród pogan i wskutek tego 
spóźnien ia i później szych perturbacji z podró
żą uniknął tragicznego losu współbraci - zresz
tą tylko do czasu, bo już w 1009 r. wraz z całą 
grupą 18 misjonarzy zginął z rąk pogar1skich 
Jaćwingów (stąd pod imieniem zakonnym jako 
św. Bonifacy jest patronem diecezji ł om ży!l
skiej). Spisany przez niego "Żywot ... " obfi tuje 
w wiele szczegółów tragicznych wyclarze!l- nie 
podaje tylko jednej informacji : nazwy opactwa 
! Ta nazwa- w zlatynizowanym brzmieniu "ME
ZERICI" pojawia si ę, w drugim, również współ
czesnym, podstawowym dokumencie- "Kroni
ce" Thietmara. Jest zarazem pierwsza w for
mie pisanej wzmianka o Międzyrzeczu (wymie
nionym z nazwy) , w dodatku wraz z nazwą 
dzienną: 22 wrześn ia 1005 r.; mówiąca o posto
ju niemiecki ~h wojsk Henr yka II w pobliżu 
opactwa i szczególnych względach nieprzychyl
nego Polsce władcy klasztoru ju ż wtedy zna
nego z kul tury dla spoczywających w męczen
ników. 

Wspomnia łem na początku tego tekstu lwa z in teresującego nas okresu, tj. przełomu 
o pewnej świadomości wśród Międzyrzecza n X/XI i początków XI w. Świadomość tą mial tak-
zbliża ni a s i ę wielkiej rocznicy. Ta świ adomość że poznal1ski archeolog Stani sław Kurnatow-
istn ieje też w naukowych środowiskach histo- ski, który w latach 1954-1961 realizował duże 
ryków i archeologów. Swiaclczą o tym coraz licz- prace wykopaliskowe na grodzisku międzyrzec-
niejsze publikacje i programy naukowe. ara- kim, tj. na zamkowym dziedzi!lcu i poza nim 

-<' 1 (zamek pobudowano w XIV w. na wałach 

1 
l · wcześniejszego grodu) , a prace rozpoznaw-

"''F. pAfTi " :" ::- ,•"~~.. ; : cze przeprowadzono wtedy również na 
't-(11~dtłn ; l.,t."m1!!' · obrzeże miasta i w okolicach Międzyrzecza . 
~fN'1'* cvn1 1 .'>.:m . W publikacjach dotyczących realizowanych 
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sta też przekonanie o potrzebie zweryfikowa
nia pokrótce powyżej przedstawionych podsta
wowych przekazów hi storycznych - pozornie 
szczegółowych, a jednocześnie pełnych isto t
nych luk i niedomówiel1- poprzez systematycz
ne badania archeologiczne. Byłoby zaś niewy
baczalnym zaniedbaniem, gdyby do tematu 
tego nie włączyli si ę lub wręcz nie przeprowa
dzili go przedstawiciele środowi sk lokalnych; 
dlatego też do prac nad stosownym przygoto
waniem się do 1000-lecia męcze 1'l skiej śmierci 
Pięciu Braci sposobi si ę również międzyrzec
kie Muzeum - na początek (w osobie autora 
tego tekstu) do badal'l archeologicznych w Św. 
Wojciechu. Odpowiednio zaplanowane, przygo
towane i przeprowadzone prace archeologicz
ne mają pewne - ograniczone, ale i realne - szan
sę na rozstrzygnięcie podstawowej kontrower
sj i : kwestii lokalizacj i opactwa Mezerici. 

Jak to już wspomniano - zwłaszcza w tekście 
lu towym- największe możliwości na satysfak
cjonującą odpowiedź (szczególną formą takiej 
odpowiedzi jest również negacja) upatruje się 
w badaniach wokół filialnego kościółka p. w. św. 
Wojciecha tejże wsi. Prace te -skądinąd- mają 
już swoją hi storię : świadom kwestii był bowiem 
już wrocławski archeolog Zbigniew Trudzik, 
gdy w 1952 roku prowadził niewielkie prace ra
townicze przy nadobrzal'lskiej skarpie, na któ
rej stoi kośció ł , niszczonej wskutek wybierania 
gliny przez oko liczn ą ludność. Stwi erdził on 
wtedy oprócz pozostałości cmentarzyska śre
dniowiecznego, równi eż nikle relikty osadnic-

bada!l pisał St. Kurnatowski także o możli
wości zlokalizowania opactwa (może dlate
go- w tamtych czasach- zabrakło w kolejnym 
sezonie środków na dalsze prace ?) . Minęło 
sporo lat i dopiero w 1997 roku na wniosek 
doc. dr hab. Stanisława Kurnatowskiego i 
wskutek staral'l Wojewódzkiego Konserwa
tora Zabytków w Gorzowie Wlkp. - mgr Wła
dysława Chrostowskiego, zdołano uzyskać 
nader skromne środki finansowe z puli Ge
neralnego Konserwatora Zabytków na poel
j ęcie tematu określanego formalnie jako " 
weryfikacyjno - sondażowej prace archeolo
giczne na terenie wybranych stanowisk 
wczesnośredniowiecznych w Św. Wojciechu 
( ... ) w celu lokalizacji Opactwa Benedyk
tów z pocz. XI w. w okolicy Międzyrzecza". 
Szczegółowy program tych prac- z zakresem 
rzeczowym dostosowanym do limitu finan-

. sowego - sporządzili doc. dr hab. Stanisław 
Kurnatowski i mgr Tadeusz Łaszkiewicz -
niżej podpisany, któremu też powierzono 
realizację prac w terenie. 

Zaakceptowany przez służby konserwator
skie, a także przy życzliwym zainteresowaniu 
Kurii oraz księdza kanonika Grzegorza Tuligło
wicza - proboszcza parafii świętowojciechowej, 

program badal'l wykonano w listopadzie w 1997 
r. Założono wówczas przy wzmiankowanym 
kościółku (pochodzącym z XVIII w.) trzy nie
wielkie wykopy - sondaże, z których tylko je
den i tylko na części powierzchni, zdołano do
prowadzić do calca, tj . (terminologii archeolo
gicznej ) do skały macierzystej, podłoża nie 
zawierającego już śladu dzi ałalności człowieka . 
Sondaże te pozwoliły na stwierdzenie obecno
ści potężnej ławy fundamentowej (?) z dużych 
głazów kamiennych i warstwy gruzu ceglane
go zalegających do głębokości ponad 2 m po
niżej obecnego poziomu terenu i znacznie wy
kraczających poza obrys istniejącego kościo
ła. Ruchomy materiał zabytkowy - przede 
wszystkim ułamki ceramiki -pozwalają odnieść 
ową konstrukcj ę do okresu późnego średnio
wiecza i wstępnie określić jako pozostałości 

fundamentowan ia znacznie większej i starszej 
budowli, niż i stni ej ący obecnie szachulcowy 
kościółek. Stwierdzono również występowanie 
materiału ceramicznego z okresu wczesnego 
średniowiecza ( a także pradziejów) . 

W ramach planowanej kontynuacji tych prac 
nieodzowne wydaje się rozpoznanie odkr ytych 
reliktów architektonicznych również na innych 
Iderunkach oraz dotarcie do podłoża na więk
szej powierzchni, tak aby prawidłowo ocenić 
ewentualny związek ( tym datowanie) znalezisk 

(ciąg dalszy na str. B) 
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Zagadka opactwa Mezerici 
czyli nadzieja w łopacie archeologa 

wodu braku jakichkolwiek środków finanso
wych. Czy będzie lepiej w bieżącym roku ? Zna
jąc perturbacje wokół budżetu Muzeum można 
mieć poważne wątpliwości. A jest to rok szcze
gólnie ważny, gdyż aby cały program zrealizo
wać do roku 2003 trzeba go rozpocząć nie
zwłocznie. Teoretycznie istnieje bowiem możli
wość uzyskania środków (grantu) na tego typu 
prace badawcze z Komitetu Badań Naukowych, 
ale - praktycznie - z tysięcy składanych wnio
sków -projektów badawczych wszelkich dyscy
plin wiedzy do KBN - u , z roku na rok coraz 
mniejszy odsetek uzyskuje akceptację i jest re
alizowany. Konkurencja jest w tym przypadku 
bezlitosna, a podstawowe znaczenie ma mery
toryczne udokumentowanie wniosku, sama -
najbardziej okrągła - rocznica w tym wypadku 
nie wystarczy. Stąd też zamiarem Muzeum w 
Międzyrzeczu jest maksymalne spożytkowanie 
tego sezonu w ramach środków własnych oraz 
ewentualnego wsparcia lokalnego, tak aby wy
korzystując uzyskane efekty- oby pomyślnie!
złożyć w regulaminowym terminie poważny 
projekt badawczy i uzyskać finansowanie dal
szych prac z budżetu centralnego. 

(ciąg dalszy ze str. 7) 

wczesnośredniowiecznych z domniemanym 
klasztorem, bądź innym pochodzeniem śladów 
osadnictwa z tego czasu na badanym terenie. 

strzygnięciem kwestii lokalizacji eremu Pięciu 
Braci Męczenników mogłyby być prace wyko
paliskowe wewnątrz świątyni. Wymagają one 

Autor - od niedawna pracownik tutejszego 
Muzeum - przejawia w tym względzie umiar
kowany optymizm i pozwala sobie powtórzyć 
ostatnie zdanie z tekstu lutowego - tej szansy 
nie wolno zaprzepaścić ! 

Tadeusz ł.aszkiewicz 
Ilustracje : 

Przekazy pisane mówią o nadaniu przez Bo
lesława Chrobrego na rzecz klasztoru w pobli
skiej wsi. Pobliskiej ale oddalonej od klaszto
ru, który wszak miał charakter pustelniczy ( 
erem). W ramach próby zlokalizowania tejże 
osady wykonano weryfikacyjne prace po
wierzchniowe na obszarze kilku znanych już 
stanowisk archeologicznych w najbliższej oko
licy wsi. Ich celem było zebranie liczniejszych 
prób materiału datującego ( ceramiki ) z po
wierzchni pól, tak aby precyzyjniej określić 
zasięgi poszczególnych stanowisk a przede 
wszystkim uściślić ich datowanie w wyniku 
określenia chronologii poszczególnych ułam
ków ceramiki - gdyż na potrzeby tego tematu 
interesował nas ściśle określony przedział cza
sowy: przełom X/XI i początek XI wieku. 
Wstępnie można stwierdzić, że uchwycono te
ren najlepiej rokujący- na samym początku wsi 
( od Międzyrzecza ) , ale i ta część prac badaw
czych wymaga dalszego uszczegółowienia i 
rozwinięcia w niewielkie (na początek) prace 
wykopaliskowe o rozpoznawczym sondażo
wym charakterze. 

jednak na tyle poważnego przygotowania ( i 
środków ) , że z całą odpowiedzialnością nale
ży je przenieść na następny sezon badań. 

l. fotokopia karty tytułowej "Żywotu Pięciu 
Braci" Brunona z Kwerfurtu 

2. Prace archeologiczne przy kościele w Św. 
Zwieńczeniem programu badaó nad roz- W roku 1998 nie zdołano wznowić prac z po- Wojciechu w 1997 r. 

NIE DOSTAłEM PO PYSKU 
Muszę przyznać, że nie przypominam sobie, abym uczestni

czył kiedykolwiek w tak sympatycznej imprezie, jaką było spo
tkanie wieloraczków w dniu 6lutego w kawiarni "Kasztelańska". 
Pomysł prezentacji wieloraczków na łamach "Kuriera Między
rzeckiego", a następnie ich spotkania o~azał się strz~łem w d~ie
siątkę. Swiadczy o tym przede wszystkim frekwencJa w kawiar
ni, która przerosła najśmielsze oczekiwania. Były więc wieloraczki 
małe i duże, były dziewczynki i chłopcy, kobiety i mężczyźni. A 
wszyscy jednakowo sympatyczni. Fascynacja wieloraczkami osób 
postronnych osiągnęła taki pułap, że co niektórzy podjęli zobo
wiązania co do działań zmierzających do ich posiadania. No to 
powodzenia ! 
Powiało też w naszej gminie wielką polityką. Rolnicy przyłą

czyli się do ogólnokrajowego protestu i zablokowali drogę w Sko
kach. Były brony, ale nie było "ducha Leppera". Z wyrozumie
niem do protestujących odniosły się władze samorządowe i to za
równo gminne, jak i powiatowe. Policja początkowo groziła pal
cem, mówiła coś o nielegalności protestu, a w końcu też się za
przyjaźniła z rolnikami. Sama blokada nie była d<?kuczliwa, była 
spokojnie przeprowadzona i służyła przede wszystkim wyarty
kułowaniu niezadowolenia (argumenty merytoryczne protestu
jących znajdują się w innym miejscu "Kuriera"). 

Z doświadczeń ostatnich dni niezbicie wynika, że blokady dróg 
są bardzo skuteczną formą nacisku na rządzących. Aż dziw bie
rze, że my międzyrzeczanie, mając tak piękną drogę północ-po
łudnie, tego nie wykorzystaliśmy. W walce o co ? Przecież nie o 
powiat, bo ten zawsze mieliśmy w kieszeni. Przypomnijmy sobie 
niedawną historię, jak parlamentarzyści z dwóch zantagonizo
wanych województw chcieli się spotkać i przemówić ludzkim gło
sem, to mogli uczynić to tylko w Międzyrzeczu. Kto więc wie, czy 
nie należałoby zmienić nazwy miasta w znanej piosence "Tylko 
we Lwowi". Kabaret z powołaniem Wojewody L ubuskiego trwa 
nadal. Niech no tylko nie wybiorą kogoś z Międzyrzecza, to sam 
pierwszy stanę na drodze. Chociaż to wywalczymy. N a razie ! N a 
dobry początek ! 

"Gazeta Lubuska" przeprowadziła ranking prasy lokalnej. 
Same kryteria, potem wypełnione merytoryczną treścią, aż "bu
chały" profesjonalizmem, wymęczonym przez lata ciężkiej mo
zolnej pracy. Ranking został wygrany bezapelacyjnie przez "Wia
domości Gubińskie". Jej redaktor naczelny, jak przystało na lau
reata, został dwa tygodnie później odwołany. Śmieszne to? Smut
ne ? A może prawdziwe ? 

Ostatnio bardzo lubimy zaglądać innym do kieszeni. Jeśli cho
dzi o burmistrzów, starostów, radnych niejest to trudne. Ustale
nie wynagrodzenia, diet dzieje się przy otwartej kurtynie na se
sjach, a stosowne uchwały podlegają podaniu do publicznej wia
domości . Gorzej z innymi. Tu trzeba się domyślać, zasięgać języ
ka, wymieniać wiadomości, oceniać źródła informacji, porówny
wać wersje. Zajęcie niemal detektywistyczne. 
A nie prościej zapytać ? 
Tknięty opowieściami krążącymi na temat zarobków dyrek

torów szpitali po wyczynach ministra Wutzowa, ogarnięty 
dziennikarską pasją poszukiwania sensacji, zburzyłem spokój 
jednego z nich. Muszę przyznać, że poszedłem do niego z pew
ną obawą. Ja bym faceta, który wdziera się w moją prywat
ność pogonił. A więc przyleje, czy nie przyleje. A jeżeli tak, to 
z której strony i jak mocno. No nie, bez przesady. Człowiek w 
końcu poważny to pewno i mocno nie bije. Zapytałem, nie do
stałem po pysku i wiem. Z czterech wersji, które słyszałem 
żadna nie okazała się prawdziwa. A teraz pojawia się następ
ny problem. Jak przekazać informację, aby nie była ona wprost 
i nie upodobnić się tym samym do pism, które od lat traktuję 
jako brukowce.No więc spróbuję. Wynagrodzenie to jest po
równywalne do zarobków szefów samorządów, a biorąc pod 
uwagę to, że nie wynika z umowy o pracę a zlecenia (a więc 
bez prawa do urlopu, trzynastek i innych świadczeń) jest chy
ba relatywnie niższe. 

A teraz wiadomość najciekawsza ! 
Mam jeszcze na oku kilku "biedaczków" i za miesiąc pójdę do 

następnego. A jeżeli nawet dostanę po pysku to nie specjalnie się 
tym zmartwię. W końcu pysk do pisania artykułów i robienia 
wieloraczków nie jest potrzebny. 

Andrzej Świder 
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INFORMACJE Z RATUSZA 
Uprzejmie przypominam mieszkańcom 

Gminy Międzyrzecz o obowiązujących termi
nach płatności zobowiązati na rzecz budżetu 
Gminy w roku 1999. 

l. Podatek od środków transportowych 
od 2 ton ładowności płatny bez wezwania w 
dwóch równych ratach : 

- I rata do 15 lutego 
- Il rata do 15 września 
2. Łączne zobowiązania pieniężne (poda

tek rolny, poelatek leśny, podatek od nieru
chomości) płatny jest na podstawie decyzji 
Burmistrza Gminy w czterech ratach płatnych 
w terminach : 

- l rata do 15 marca 
- II rata do 15 maja 
- III rata do 15 września 
- IV rata do 15 listopada 
3. Opłata za wieczyste użytkowanie grun

tu płatne bez wezwania do 31 marca br. 
Od nie zapłaconego poelatku w terminie 

płatności naliczane są odsetki za zwłokę w 
wysokości 34% w stosunku rocznym. 

Od nie zapłaconej opłaty za wieczyste użyt
kowanie w terminie płatności naliczane są od
setki za zwłokę w wysokości 24% w stosunku 
rocznym. 

*** 
20 stycznia 1999 roku odbyło się w ratuszu 

spotkanie opłatkowe władz samorządowych 
Gminy Międzyrzecz: Przewoclnicz<}Cego Rady 
Miejsklej - Kazimierza Pawliszaka, Burmi
strza Gminy -Władysława Kubiaka, Zastęp
ców Burmistrza - Marii Hanasz i Adama 
Kozińskiego z księdzem Biskupem Ordyna
riuszem Adamem Dyczkowskim, w którym 
uczestniczyli również rektor Zielonogórsko
Gorzowski ego Wyższego Seminarium Du
chownego w Gościkowie-Paradyżu oraz księ
ża proboszczowie wszystkich parafii z terenu 
gminy Międzyrzecz i państwo Joanna, Ry
szard Patorscy. 

Kolędy w czasie spotkania śpiewał chór 
młodzi eżowy ze Szkoły Muzycznej w Mię
dzyrzeczu prowadzony przez panią Iwonę 
Skwarną. 

*** 
W ramach koncertów organizowanych co 

miesiąc w mlędzyrzeckim ratuszu odbyły się 
22 stycznia 1999 roku występy zespołu muzy
ki dawnej - "AMABILE" ze Szkoły Podstawo
wej Nr 6 w Międzyrzeczu . Uczestnicy koncer
tu - przedstawiciele miejscov.rych zakładów 
pracy gorąco oklaskiwali młodych wykonaw-

ców, którzy pomimo krótkiego okresu działa
nia reprezentują wysoki poziom artystyczny. 

l) W 15 sołectwach gnliny Międzyrzecz prze
prowadzono wyb01y sołtysów i rad sołeckich. 

W 9 wybrano nowych sołtysów, w pozosta
łych powierzono tę funkcję sołtysom poprzed
niej kadencji. 

Wybory w Kęszycy Leśnej odbędą się 
pod koni ec br. Czteroletnia kadencja sołty
sa i rady sołeckiej mija bowiem dopiero 
3.12.1999 roku. 

Od lutego br. w gminie Miedzyrzecz jest 
17 sołectw. Z inicjatywy mieszkańców sołec-

Lp Solectwo Teren działania 

l Bobowieko Bobowicko. Karolewo 

2 Bukowie<.: Bukowie<.:. Czarny Bocian 

3 Gorzyca Gorzyca, Ziemsko 

4 Kalsko 

.'i Kaława 

6 Kuligowo 

7 Kursko 

Kużnik 

9. Nietoperek 

10. Pieski 

Ił. Szurniqca 

12 . Swięty 

Wojcie<.:h 

13. Wysoka 

Kalsko. Brzozowy Ług . 

Kwiec ie, Lubosinek, 
J e leni og łowy, Rojewo. 
Pon1bka 
Kaława. Pniewo 

Kuligowo. Gumniska , 
Kuligowo Leśniczówka 

Kursko 

Kużnik . Skoki, Łęgowskie, 

Międzyrzecz Wybudowanie 

Nietopcrek. Nietoperek Ko
lonia. Nietoperek Leśni
<.:zówka. Kęszyca 

Pieski 

Szumią<.:a. Młyn Smolno 

Sw. Wojciech. Głębokie, 

Jagielnik . Kolonia Kęszyca, 
Wojciechówek 

Wysoka 

14. Wyszanowo Wyszanowo 

l .'i . Zó ł win Zółwin . 

Str. 9 

twa Kaława (obejmującego mteJscowosct 
Kaława i Pniewo) Rada Miejska podjęła 
uchwałę o podziale tego sołectwa i utworze
niu sołectwa Pniewo. Wyb01y w Pniewie pla
nowane są w marcu br. 

l) Miesiąc luty to również zebrania spra
wozdawczo - wyborcze w Ochotniczych b·a
żach Pożarnych 

Data 
Wyboru 
21.01.99 

04.02.99 

20.01.99 

20.01.99 

l.'i .02.99 

l.'i.01.99 

14.01.99 

22.01.99 

12.02.99 

14.01 .99 

10.02.99 

l.'i.Ol.99 

11.02.99 

03 .02.99 

21.01.99 

Solłys 

Janina 
Nowak 

Zdzisław 

Zimoch 

Zdzisław 

Lechen 

Wanda 
Matyjasik 

Stanisław 

Witwicki 

Henryka 
Zimowska 

Zbigniew 
Tuczyr1ski 

Kazi mierz 
Pokołenko 

A de la 
Górgurewicz 

Rada solecka 

!.Bogusław Mazurek 
2.Edmund Tomaszewki 
3.Andrzej Mazurek 
4.Józef Bubierkzyk 
!.Krystyna Krzak 
2. Mirosław Dajwarski 
3.Józef Krawiec 
4.JanWilk 
l .Jarosław Madzelan 
2.J an Walkiewicz 
3.Tomasz Maślak 
4.Acrata Troczyr1ska 
! .Stanis ław Łuczak 

2. Kazimierz Żmijewski 
3.Zdzis ława Ja n kawska 
4.Adam Konieczny 
l.Wanda Bałabuch 
2.Julian Sraczyński 
3.Marian Dajwarski 
4.Andrzej Nędzi 
l.Anna Bednarska 
2.Ryszarcl Gajela 
3 .łlrn ar Elman 
4.Bern ard Hanke 
!.Tadeusz Klimczak 
2.Zbigniew Skiba 
3.Zbigniew Adarnczuk 
4.Mieczys ław Baranowski 
! . Stanisław Panek 
2.W iesław Brodnicki 
3.Roman Bożek 
4.Edmund Cwenar 
I.Helena Kwela 
2.Jerzy J óżwiak 

3.Leokadia Wybudowska 
4.Teresa Maleńczak 

Piotr ! . Bogumi ł a Suchecka 
Krupnicki 2.Władysław Rogala 

3.Jan Wrona 

Czesław 

Grzechowi ak 

Zenon 
Woj tkowiak 

Wincenty 
Bielecki 

Ireneusz 
Jarnut 

Bogu s ł aw 

Podyma 

4.Marian Woliilski 
!.Stefan Piskorski 
2 . Bronisław Turecki 
3.Antoni Nazarenko 
! .Mieczys ław Sobczak 
2.Marek Story 
3.Bogdan Madzelan 
4.Teresa Filus 
!. Ireneusz Matajko 
2.J ózef Żegalski 
3.Ryszard Rzewuski 
4 . Mirosława Kul aczyk 
!.Edward Barłóg 
2. Les ław Leszczyilski 
3.Zbicrniew Mudrecki 
!.Grzegorz Brodzir1ski 
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Policyjna powiatówka! 
nował również Rewir Dzielnicowych obsłu
gujący Miasto i Gminę Międzyrzecz. Pracą 
dzielnicowych będzie kierował sierż. szt. 
Dariusz Stański do którego należy zgłaszać 
się w drobnych sprawach życia codzienne
go gdzie udział policji byłby pomocny. Od l stycznia 1999 r. międzyrzecka poli

cja funkcjonuje już w granicach administ:ra
cyjnych powiatu międzyrzeckiego obejmu
jącego miejscowości : Międzyrzecz, Skwie
rzyna, Trzciel, Pszczew, Przytoczna i Ble
dzew. Po podziale kompetencji sama Komen
da Powiatowa Policji w Międzyrzeczu bez
pośrednio nadzoruje tereny Miasta i Gminy 
Trzciel i Gminy Pszczew. Tam właśnie w 
miejsce dotychczasowych komisariatów po
licji utworzono siedziby Rewirów Dzielnico
wych. W jednostkach tych będą służyli funk
cjonariusze policji na stanowiskach dzielni
cowych. Według naliczeń etatowych na jed
nego dzielnicowego nie powinno przypadać 
więcej niż 3500 stałych mieszkańców za
mieszkałych w rejonie jednej dzielnicy. 
D latego też w miejscowościach Trzciel i Psz
czew wyznaczono po dwóch dzielnicowych 
kierowanych przez kierownika Rewiru Dziel-

nicowych, którym został mł. asp. Ryszard 
Klimowicz, dotychczasowy starszy dzielnico
wy z Komisariatu Policji w Trzcielu. 

Aktualnie obowiązująca Ustawa o Policji 
stwarza możliwość dla poszczególnych gmin 
wykupienia dodatkowych etatów dla dzielni
cowych, którzy strzegliby dodatkowo po
rządku i bezpieczeństwa publicznego. 

Praca dzielnicowych jest śc iśle związana 
ze społeczeństwem zamieszkującym w rejo
nie dzielnicy, obsługiwanej przez funkcjona
riusza policji. To właśnie dzielnicowi będą 
policjantami pierwszego kontaktu z osoba
mi poszkodowanymi jak również tymi, któ
rzy podejrzewani są o naruszenie przepisów 
prawnych. O godzinach przyjęć interesantów 
przez funkcjonariuszy z jednostek policyj
nych w Trzcielu i Pszczewie będzie można 
dowiedzieć się z wywieszki na drzwiach lub 
zasięgnięcia informacji u dyżurnego KPP. 

W terenie podporządkowanym KPP służ
bę będą pełnić również funkcjonariusze ope
racyjno- dochodzeniowi i służby ruchu dro
gowego zgodnie z aktualnym stanem zagro
żenia przestępczością. 

Kierownictwo całej Komendy Powiatowej 
Policji w Międzyrzeczu w sprawach skarg i 
wniosków przyjmować będzie wszystkich 
obywateli w czasie godzin swojego urzędo
wania zgodnie z zakresem swoich kompe
tencji. Sądzę jednak, że skarg nie będzie, a 
spotykać się będziemy w samych przyjem
nych sprawach. 

Natomiast sama Komenda Powiatowa Po
licji w Międzyrzeczu będzie opierała się o 
trzy podstawowe wydziały tj. kryminalno -
dochodzeniowy, prewencji i ruchu drogowe
go. W tutejszej Komendzie będzie funkcjo-

podinsp. Zbigniew Melnik 

KRONIKA POLICY JNA 
l. 21.01 br. na ul. Piastowskiej z samochodu Wartburg dokonano 

kradzieży pieniędzy oraz dokumentów. 
2. 24.01 br. włamano się do samochodu Audi 100 zaparkowane

go na ul. Waszkiewicza, w wyniku włamania Katarzyna W. poniosła 
straty w wysokości 700 zł. 

3. 22.02 br. na ul. 30 Stycznia po włamaniu do sklepu warzywni
czego skradziono artykuły spożywcze wartości 428 zł na szkodę 
Ewy B. 

4. 23.02 br. dokonano włamania do piwnicy na ul. Zachodniej. 
Skradziono rower górski Gabrieli M. wartości 600 zł. 

5. 23.02 br. włamano się do KOMISU na Pl. Powstańców Wlkp .. 
Sprawcy zostali zatrzymani, mienie odzyskano. 

6. 28.01 br. na Os. Centrum skradziono samochód Mercedes 
124D. 

7. 28.01 br. na ul. Kopernika skradziono samochód VW Polo. 
8. 29.01 br. na terenie Szkoły Poclstawowej nr 2 włamano się do 

baru. Skradziono wyposażenie oraz artykuły spożywcze wartości 
1321 zł. 

9. 29.01 br. na ul. Waszkiewicza dokonano włamania do samo
chodu marki Audi. Skradziono radioodtwarzacz wartości 300 zł. 

10. 30.01 br. po włamaniu do samochodu Trabant Łukasza G. 
skradziono głośniki wartości 400 zł. 

11. 1.02 br. na Os. Kasztelańskim włamano się do kiosku spo
żywczo- przemysłowego. Skradziono artykuły wartości 150 zł. 

12. 2.02 br. dokonano włamania do kawiarni CZESTER na ul. Pia
stowskiej. Sprawcy zostali ujęci na gorącym uczynku. 

13. 2.02 br. na ul. Poznańskiej dokonano kradzieży z zaparkowa
nego tam samochodu Peugeot 406- lamp samochodowych i uszko
elzono zderzak. 

14. 5.02 br. na ul. 30 Stycznia włamano się do mieszkania Małgo
rzaty G. 

15. 7.02 br. po włamaniu do samochodu VW Golf Bogdana P. -
skradziono radioodtwarzacz wartości 300 zł. 

16. 9.02 br. na ul. Zachodniej po włamaniu do pomieszczenia go
spodarczego skradziono kosiarkę spalinową wartości 300 zł. 

17. 12.02 br. na ul. Polnej po włamaniu do samochodu VOLVO 
skradziono radioodtwarzacz wartości 400 zł na szkodę Leona T. 

18. 12.02 br. z taksówki osobowej Lecha P. skradziono telefon 
komórkowy. W wyniku podjętych działań ustalono sprawcę. Skra
dziony telefon odzyskano i przekazano właścicielowi. 

19. 14.02 br. po włamaniu do samochodu Ford na Os. Centrum 

skradziono radioodtwarzacz. Marian G. utracone mienie wycenił 
na kwotę 700 zł. 

20. 14.02 br. na ul. Piastowskiej skradziono motocykl Jawa CZ 
175 Piotra W 

21. 15.02 br. w Sierczynku dokonano napadu na Władysława G. 
w wyniku czego sprawcy skradli pilę motorową marki Stichl. 

22. 16.02 br. po włamaniu do garażu na ul. Waszkiewicza skra
dziono samochód Fiat 126p. 

23. 16.02 br. w Brójcach po włamaniu do autokaru Autosan skra
dziono telewizor, radio CB, wzmacniacz mikrofonowy, kasety wi
deo. 

24. 17.02 br. na ul. Poznańskiej z samochodu Fiat 126p skradzio
no trzy koła kompletne Krystyna Sz. utracone mienie wyceniła na 
kwotę 600 zł. 

25. 17.02 br. w Rybojadach włamano się do domku letniskowe
go. Skradziono wiertarkę wartości 150 zł. na szkodę Bogusława R. 

26. 17.02 br. na ul. Waszkiewicza z samochodu Fiat 126p skra
dziono wideo odtwarzacz marki Sony. 

27. 19.02 br. po włamaniu do garażu na ul. Poznańskiej a następ
nie zaparkowanego tam samochodu Fiat 126p skradziono radiood
twarzacz marki Yammaha wartości 300 zł.. 

28. 20.02 br. z samochodu Audi 80 zaparkowanego na ul. 30 Stycz
nia skradziono dwa kompletne koła. Wiesława A. utracone mienie 
wyceniła na kwotę 800 zł. 

29. 21.02 br. za parkingu na ul. Konstytucji 3 Maja skradziono 
samochód Fiat 127., który następnie porzucono na drodze grunto
wej Międzyrzecz - Żółwin. 

Bogdan Michalski 
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Ryszard Krawiec 

CYFERIADA 
czyli - nie tylko Kurierek 

ma swój numerek 
Cieszą się 
Każdy ojciec i matka, a także dziadkowie 
Gdy córeczka, syneczek czy któreś z wnucząt 
"Jeden, dwa, trzy, cztery" pierwszy raz wypowie 
Bezwiednie. Nie wiedząc, że matki cyfrowej i początek 
Prawda, że 
Owe dzies ięć cyferek, jak dzies ięć paluszków 
Ułatwi a nam życie, te najprostsze sprawy, 
Wyliczamy ile nam trzeba, chleba, masła, ciuszków, 
Czy starczy do pierwszego ? Czy budżet dziurawy ? 
Ale gdy 
Na świat przychodzi dziecko, mały kurclupelek, 
/płeć nieważna, co Bóg da to się ochrzci/ 
Już mu w gminie /nie na dupce/ wpisują PESELEK, 
Który będzie nosił do samej starośc i. 
Zaraz potem 
Przypi szą mu łóżeczko l numerek/, jakiegoś doktora
/ numerek na pieczątce, regon, PIT i numer w Chorej Kasie/ 
Zważą, zmierzą, /cyferki/, poklepią, a gdy przyjdzie pora, 
Dadzą RYMU-u książeczkę /paskowy numerek/, bo ona przyda się. 
To wszystko drobiazgi 
Przed nim liczne klasy, w nich cyferki , numerki i liczby, 
Numer szkoły, numer strony, zadania ocena 
Zmienne numery w szatni, w stołówce /wyróżnienie z ciżby/, 
Także numer spodni, rękawic spódnicy, który wciąż się zmienia 
W wieku młodzieżowym 
Numery telefonów, liczby spotkań, punktów i kontaktów, 
Sprawy i liczby takie, że nigdy nie powiesz nikomu, 
Cyfry zali czeń, ocen, numery teatralnych /?l aktów, 
Symbole cyfrowe adresów, internetu , no i ... kod do domu. 
Pełni a życia 
Znowu cyfry dat ślubów, zgonów i narodzin, 
Numery kont bankowych, pensji i zarobków kwota, 
Liczby dni niepłodnych z liczbami nadgodzin, 
I inne- od czego już dostajesz, tak jak inni - "kota" 
Jest rada " 
Trzeba to "wcisnąć" w komputer, zapisać na si-cli, 
Liczyć/?!/ , że zwiększą się bajty od mega do tera 
Bo nikt nie przewidywał nigdy takiej bidy. 
Że wszystko s ię da zapisać cyframi od jeden cło zera ! 
Cieszmy s ię -
Nim dwa zera zagrożą nam na koniec wieku 
Nim przyjdzie pomysł na kolejną strofę wiersza, 
Bo cyferki i liczby, to furda ! Ratuj s i ę człowieku ! 
Gdyż matka, jak na razie, jest jedna, jedyna ! I miłość też jedyna, 

/bywa, że ta pierwsza/ 

Józefa Batura 
Wykonuje usługi w zakresie 

CZVSZCZENIE 
* dywanów, wykładzin 
* tapicerki samochodowej i meblowej 
* wnętrz samochodowych 

Zamówienia CENY KONKURENCYJNE 
66-300 Międzyrzecz ul. Kossaka 6 

od 7.00 do 22.00 
teł. 7 4 1-26-68 

J estem uczniem klasy IV SP 
Nr l. Moją wychowawczynią 
jest p. Jolanta Glura. Nasza 
pani uczy j ęzyka polskiego i 
dba o rozwój naszych zainte
resowań i zdolności. Prowadzi 
w szkole teatrzyk "Pchła"- je
stem "aktorem " z młodszej 
grupy. W końcu listopada ra
zem ze starszymi koleżankami 
pod opiekuńczymi skrzydłami 
naszej pani wyjechaliśmy do 
Poznania . Celem tej wyprawy 
był Teatr Animacji, gdzie duża 
"Pchła" miała zaprezentować 

swoje umiejętności. Wyjecha
liśmy o godzinie 12.15. Jecha
liśmy przez Lutol Suchy, 
Trzciel i Pniewy. W Poznaniu 
byliśmy o 14.30. Od razu po
szliśmy do Teatru Animacji . 
Tam zwiedzali śmy magazyn 
rekwizytów, małą scenę i kuli
sy. Następnym punktem pro
gramu była wizyta w barze 
"McDonald". Po obiedzie spa
cerowaliśmy po Poznaniu. N a 
Starym Rynku widzieliśmy re
nesansowy ratusz i różne ka-

mieniczki. W jednej z bocz
nych uliczek podziwialiśmy 
barokowy kościół . 

Od godziny 17-tej mogliśmy 
oglądać spektakle teatralne. 
Każdy był inny i bardzo cieka
wy. Nam oczywiście najbar
dziej podobało się przedstawie
nie "Nie dajmy si ę zwario
wać". Nasze koleżanki zasłu
żyły na duże brawa. Po tej 
uczcie dla ducha tylko dłonie 
mdlały od oklasków. 

Do domu wróciliśmy około 
22 zmęczeni ale szczęśliwi . 

N a łamach "Kuriera Mię
dzyrzeckiego" chciałbym bar
dzo podziękować naszej pani 
za to , że otwiera nam okno na 
Świat, nie ograniczając do pod
ręczników szkolnych (od wrze
śnia mieliśmy już cztery takie 
wycieczki ). Takie wycieczki są 
bardzo fajne i łączą wszystkich 
uczestników. 
Dziękuję Pani. 

Oskar Barczewski 
- uczeń IV a SP l 

11METAMORFOZA" 
Rozpoczęło ostrożnie lecz było ciekawe. Fostanowiło spróbo

wać. 

Po pewnym czasie wczuło się w kanon życia i poczuło jego 
rytm. Szło przez nie z dystansem i wielką uwagą. 

Pomimo radości, rozterek, żalów, smutków i szczęścia, ota
czających JE ze wszystkich stron, pozostało stabilne. Czuło się 
silnym. Sądziło , że panuje nad sobą i swoim rytmem. 

Pewnego dnia poczuło jednak, że ogarnia JE niemoc. 
JEGO orkiestra zagrała mu marsza. 
JEGO światło rozbłysnęło kolorami tęczy. 
ONO samo rozpoczęło polemikę pomiędzy sobą, a swoim wnę

trzem. Spotkało bowiem brakującą MU część- tę, k~ór.ej ~~wsze 
szukało, choć nie zdawało sobie z tego sprawy. Na 1m1ę JeJ było 
Amour. 
Broniło się przed uczuciem, które z dnia na dzień coraz bar

dziej owocowało . Wmawiało sobie, że to tylko nierealne zauro
czenie, oszukując tym samym siebie, Amour i całą resztę świa
ta. Nie chciało iść dalej, brnąć przez nieograniczone szczęście, 
które czasem kaleczy - bało się ... 

Tymczasem Amour czekała, była cierpliwa i wyrozumiała. 
Lecz nie mogła czekać wiecznie. Fostanowiła odejść. Nie wie-
dząc, czy dobrze czyni- zrobiła to. . . . , , 

I wtedy ONO zrozumiało swój błąd . Niestety, było JUZ za poz
no . Na próżno prosiło i błagało Amour, aby powróciła . Wołało 

żałośnie , z uporem. Bez skutku... . 
Tęsknota i samotność zaczęły JE zabijać . Ginęło samotme, 

powolnie przeżywaj ąc katusze. 
W końcu usnęło- MOJE SERCE. 
Dziś, tli się w NIM jedynie mała, ale wieczna iskierka na

dziei. 
Może kiedyś na jej miejscu zapłonie wszech ogromny żar ... ? 

Marzę o tym ... 
AG UCHA 
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Sąsiadom, przyjaciołom, znajomym 
oraz wszystkim, którzy okazali współczucie 

i pomoc w ciężkich dla nas chwilach 
oraz uczestniczyli 

w pożegnaniu i ostatniej drodze 

śp. Tadeusza Pieli 
serdeczne podziękowania 

składa 
Żona z Synami i Rodziną 

"DLA NIKOGO NIE UMARŁEŚ NAPRAWDĘ 
BĘDZIESZ żyŁ W NASZYCH SERCACH I MYŚLACH 
POZOSTAŁO WSPOMNIENIE 
I WIECZNE PYTANIE-DLACZEGO ?" 

Serdeczne Bóg zapłać Księżom z Parafii św. 
Wojciecha, a szczególnie Księdzu Andrzejowi 

za wygłoszone Słowo Boże, wszystkim 
Krewnym, Znajomym, Przyjaciołom, 

Delegacjom z Zakładu Pracy, Kolegom 
Sportowcom i Działaczom sportu, Pracowni

kom i Dyrektorowi MPD, właścicielom Restau
racji ((Piastowska" - T. M. Łuczak oraz tym , 

którzy okazali współczucie i uczestniczyli 
w ostatniej drodze zmarłego 

śp. ANDRZEJABANDURA 
składa 

żona z dziećmi i rodziną 

Całemu personelowi oddziału chirurgicznego 
i wewnętrznego wyrazy głębokiego uznania 

i podziękowania za okazaną życzliwość wsparcie 
i opiekę lekarską w czasie choroby 

śp. Bernarda Wittke 
składa rodzina 

Pani Marii PAWłOWSKIEJ 
wyrazy głębokiego i serdecznego współczucia 

z powodu śmierci Teścia 
składają 

nauczyciele, pracownicy administracji 
i obsługi, Rada Rodziców oraz uczniowie 

Liceum Ogólnokształcącego im. H. Święcickie
go i Medycznego Studium Zawodowego 

w Międzyrzeczu 

Wszystkim, którzy uczestniczyli w ostatniej 
drodze na miejsce wiecznego spoczynku 

śp. Reginy lipnickiej 
Wyrazy podziękowania i wdzięczności 

składa Rodzina 

Księdzu mgr Grzegorzowi Tuligłowiczowi, 
znajomym, sąsiadom, przyjaciołom wszystkim, 

którzy uczestniczyli w ostatnim pożegnaniu 

śp. Stanisława Pawłowskiego 
serdeczne podziękowanie 

składa Rodzina 

Panu ordynatorowi Oddziału Intensywnej Terapii 
Szpitala Miejskiego w Międzyrzeczu 

dr Wojciechowi Strugale, dr Adamowi Boroniowi 
oraz pielęgniarkom składamy 

serdeczne podziękowanie za trud i opiekę nad 

śp. Stanisławem Pawłowskim 
składa Rodzina 

Koleżance Barbarze Pieli 
wyrazy współczucia 

z powodu śmierci męża 

składają 
koleżanki i koledzy z SP-2 

Kol. Robertowi Pieli 
wyrazy głębokiego współczucia 

z powodu śmierci Ojca 
składa 

Redakcja Kuriera Międzyrzeckiego 

kiosk MUROWANY NA OTW GłĘbokiE. 
WiAdOMOŚĆ TElEfON 
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Szanowni Pmistwo 
Korzystaj ąc z gościnn ośc i "Kuriera Mię

dzyrzecki go", pragnę pai1stwu przy bli żyć 
medycynę na tu raln ą . Właśnie wokół tej m -
clycyny n arosł o ty le mi tów, że pora n aj wyż
sza je rozwiać , by człowiek dbający o zdro
wie mógł świadomie i bez strachu korzystać 
z jej dobrodzi ejstw. Oczywi ści e nie jest 
moim celem zniechęcać kogokolwiek do 
medycyny konwencjonalnej , bo osiągnięcia 
i ranga tego obszaru lecznictwa są niepod
ważalne. Myślę , jednak, że dobrze by si ę sta
ł o, gdyby obie te medycyny przestały być 
zwalczającymi si ę rywalkami, A stały się 
równ orzędnymi partnerkami w niesieniu 
pomocy chorym. Tylko wtedy zostaną wy
korzystane wszystkie możliwości ratowania 
zdrowia i życia, a taki cel powinien przyświe
cać każdemu lekarzowi z powołania, bez 
względu na to, która gałąź medycyny stosu
je w praktyce. 

BLISKIE SPOTKANIA 
Z MEDYCYNĄ NATURALNĄ 

Spotkanie pierwsze 

legającą jej prawom. O słusz
ności tego poglądu świadczy 
to, że nawet najmniejsze 
zmiany w przyrodzie obo
wiązkowo wpływają na funk
cjonowanie całego organi
zmu . Organizm człowieka 
jest odkrytym systemem 
przyjmującym rytmy z ota
czającego go środowiska i re
agującym na nie w różny spo
sób, w zależności od tego, 
jaką informację mu niosą . 
Np. astrologia ustaliła, że 
rytmy planetarne stwierdzo

według niej polega na korek
cji tych systemów, co w rezul
tacie ma doprowadzić do har
monijnej pracy całego orga
nizmu. 

Medycyna naturalna bywa 
szczególnie pomocna w scho
rzeniach przewlekłych, gdy 
zawodzą metody diagno
stycznO-terapeutyczne medy
cyny konwencjonalnej a tak
że w usuwaniu ubocznych 
skutków środków farmakolo
gicznych. We wszystkich 
tych przypadkach może być 

Medycyna naturalna liczy sobie parę ty
s i ęcy lat i okazało się na tyle skuteczna i 
przydatna, że nie straciła popularności do 
dzi ś . W czym zatem tkwi fenomen medycy
ny naturalnej ? Otóż jest bliska i przyjazna 
człowiekowi, bo uwzględnia jego naturę ota
czającej go przyrody. Ma przy tym charak
ter narodowy :jej źródła tkwią w mądrości, 
światopoglądach i filozofii danego narodu. 
Można ją także określić mianem tradycyj
nej, ponieważ opiera się na wielowiekowych 
tradycjach społecznych. 

ne w momencie narodzin człowieka mają de
cydujący wpływ na jego typ osobowości (np. 
na cechy charakteru) i na strukturę organi
zmu (np. na układ odpornościowy i rytmy 
fizjologiczne). Medycyna naturalna traktu
je człowieka także jako integralną całość zło
żoną z autonomicznych systemów, czyli or
ganów wewnętrznych i tkanek, których pra
ca zależy od nerwowych i psychoemocjo
nalnych faktorów. Chorobę rozpatruje jako 
załamanie si ę integracyjnych systemów sa
moregulacji organizmu, dlatego leczenie 

skuteczna pod warunkiem, że w organizmie 
człowieka tkwią jeszcze rezerwy odporno
ści, samoodbudowy i samoregulacji. Lecze
nie naturalne polega właśnie na ich urucho
mieniu. 

Istota medycyny naturalnej sprowadza się 
do tego, że przestrzega praw przyrody. 
Zgodnie z jej podstawowym kanonem czło
wiek jest nierozdzielną cząstką natury pod-

O tym w jaki sposób medycyna naturalna 
znajduje jądro patologii i jakimi metodami 
na nie oddziałuje, żeby chory powrócił do 
zdrowia, opowiem państwu podczas kolej
nego spotkania. 
Dużo zdrowia 

Dr Wasyl Miłotworski 

Żyjmy długo i zdrowo! ·:, 

. 
W poprzednim artykule pisa

łyśmy jak zapobiec przeziębie
niom. 

Temat ten jest nadal aktu
alny. Zbliża się przedwiośnie i 
wkrótce nasze organizmy za
sygnalizują nam tzw. przemę

czenie wiosenne. Jest to zespół 
objawów wynikających z nie
doborów witamin, makro- i 
mikroelementów. W okresie 
tym bardzo często czujemy się 
zmęczeni, rozdrażnieni, mamy 
nieuzasadnioną chwiejność 
nastrojów. Rano zamiast czuć 
się wypoczęci wstajemy ocięża
li z łóźek myśląc ze zgrozą jak 
przebrniemy następny dzień. 
N as ze twarze są poszarzałe, 
zmęczone, mamy kłopoty z pa
mięcią i koncentracją. Do tego 
wszystkiego bardzo często po
datni jesteśmy na infekcje. 
Nasz organizm właśnie w ten 
sposób daje nam do zrozumie
nia że nie może prawidłowo 

funkcjonować, ponieważ nie 
dostarczamy mu niezbędnych 
substancji odżywczychjak wi
tamiy, mikro- i makroelemen
ty czy enzymy. Substancje te 
zawarte są w świeżych owo
cach, warzywach, pełnych 

ziarnach zbóż, gruboziarni
stym pieczywie, olejach tłoczo
nych na zimno itd . Natomiast 
w naszym codziennym poży
wieniu, najczęściej gotowym, 
przetworzonym przemysłowo, 
zawierającym bardzo dużo 

konserwantów i sztucznych 
barwników nie znajdujemy 
tych wlasnie skladnikow. Żyw
ność taka na pewno nas nasy
ci ale czy odżywi ? 

W porze zimowo-wiosennej 
bardzo trudno jest o naprawdę 
swieże owoce i warzywa, dlate
go chciałybyśmy wszystkich za
chęcić do samodzielnej hodow
li kiełków. Dostarczają nam 
one całe bogactwo witamin, 

~ ~ ., 

składników mineralnych i nie
nasyconych kwasów tłuszczo
wych. Poza tym mamy gwaran
cję świeżości tego, wolnego od 
środków konserwujacych i in
nych balastów, produktu. Do 
kiełkowania nadają się nasio
na wszystkich gatunków wa
rzyw i nasion strączkowych . 
Możemy je uprawiać w zwy
kłym słoiku przykrytym gazą 
lub bardziej efektywnie: w spe
cjalnych piętrowych naczy
niach (do nabycia w naszym 
sklepie). W hodowli pora roku 
nie ma znaczenia. N a temat tej 
niezwykle prostej i taniej ho
dowli udzielimy chętnie nie
zbednych informacji . Kiełki 
można używać jako smaczny 
dodatek do zup, zapiekanek, 
kanapek, surówek, sałatek. Są 
spożywane na ogół w postaci 
surowej. Nigdzie więcej nie wy
stępuje tak wiele substancji 
witalnych i odżywczych. 

Niedobory witamin możemy 
także uzupełnić korzystając z 
dietetycznych środków spo
żywczych. Jednym z przykła
dów są drożdże piwne, bogate 
źródło witamin (głównie z gru
py B), mikroelementów i biał
ka. Zaopatrują one nasz orga
nizm w substancje biologicznie 
czynne i, co jest bardzo ważne, 
wzmacniają nasz system ner
wowy. 
Pamiętajmy! Zapobiegając 

chronimy się przed wieloma 
dolegliwościami. 

W następnym artykule przy
gotowanie organizmu do wio
sny. 

Byle do wiosny! 
Życzymy zdrowia 

"Natura" 

p .s. Shlep "Natura " mieści 
się przy ul. Poznańshiej 38 (bu
dyneh Nadleśnictwa) tel. 742 
05 95. Zapraszamy! 
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POŁ WIEKU MIĘDZVRZECKIE] 
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OSWIA1Y- to ;·uż historia ! 
Przedstawione poniżej zdjęcie pierwszych 

nauczycieli wykonano 52 lata temu- 19 mar
ca 1947 roku w dniu imienin pierwszego i 

długoletniego przewodniczącego Komitetu 
Rodzicielskiego Szkoły Podstawowej Nr l 
Józefa Borkowskiego (siedzi w środku). 

Zdjęcie wykonała Szarlota Wierzejska 
prowadząca już wtedy pierwszy zakład foto
graficzny w Międzyrzeczu. 

Pionierska kadra nauczycielska szkół nr l 
nr Zliczyła wówczas 22 osoby. (na zdjęciu nie 
wszyscy są prezentowani, widzimy 17 peda
gogów- 12 pań i 5 panów). 

W pierwszym rzędzie siedzą od lewej stro-

ny : Jadwiga Zatryb, Anna Pietraszowa, 
Waleria Matarewicz, Alojzy Rosolak -lde
rownik szk. Nr 2, dr J. Borkowski, Euge-

niusz Popow- kierownik szk. nr l, Stefania 
Popow, WeronikaSalej i Halina Gielo. 

W drugim rzędzie stoją od lewej :Edmund 
Byliński, Joanna Borkowska-Bylińska, 
Aniela Pstrąg, Helena Garbiewicz, Jani
na Turowska, Stefan Cyraniak, Janina 
Jucz, Zofia Zwańska-Rybak i Karol Sojka. 

Wśród prezentowanych na zdjęciu peda
gogów doczekało dzisiejszych czasów 5 pań : 
W. Matarewicz- mieszka u syna w Pile, J. 
Bylińska, J. Turowska, J. Jucz i Z. Rybak 
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(mieszkają w Międzyrzeczu). 
Spośród 6 panów uwidocznionych na zdję

ciu pozostał tylko jeden żyjący świadek tam
tych pionierskich, bezinteresownych wspania
łych czasów, który to co jeszcze zapamiętał, 
dziś przekazuje potomnym. 

Wracając do wspomnień, przypomina mi 
się utrwalona z czasów pracy w szkole pio
senka, dziś również chętnie śpiewana na za
kończenie roku szkolnego, którą dedykuję 

zamiast tradycyjnego kwiatka w Dniu Święta 
Kobiet pięciu Sędziwym Paniom - koleżan
kom z dawnych lat: Walerii, Zofii, Joannie 
i dwom Janinom. 

"Upływa szybko życie, jak potok płynie w 
dal, za rok, za dzień, za chwilę razem nie bę
dzie nas itd. Do tej sentymentalnej piosenki 
dołączam życzenia doczekania w zdrowiu, 
dostatku i szczęściu rodzinnym 100- l a t! 

Do życzeń dołącza się redakcja Kuriera 
Międzyrzeckiego. St. C. 

Przyszpitalna Poradnia Zdrowia Psychicznego 
funkcjonująca przy Samodzielnym Publicznym Szpitalu 

dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu ul. Poznańska 109 

oferuje usługi dla dorosłych, dzieci i młodzieży 
podopiecznych Lubuskiej Regionalnej Kasy Chorych 

oraz Branżowej Kasy Chorych dla Służb Mundurowych Oddział w Szczecinie. 

Poradnia świadczy usługi w zakresie leczenia :moczenia nocnego, zaburzeń zachowania, tików, nerwic, nadruchliwości, 
innych zaburzeń i chorób psychicznych. 

Poniedziałek 
Wtorek 
Środa 
Czwartek 
Piątek 

Rejestrada pacientów bez skierowań. 

Przyjmuje 

Lek. psychiatra dzieci i młodzieży Małgorzata Korthals-Dąbrowska 
Psycholog kliniczny mgr Elżbieta Kiełnik 
Lek. psychiatra dzieci i młodzieży Małgorzata Korthals-Dąbrowska 
Lek. psychiatra dzieci i młodzieży Małgorzata Korthals-Dąbrowska 
Psycholog kliniczny mgr Elżbieta Kiełnik 

Godz.Rejestracji Godz.Przyjęć if .... 

8.15-13.00 
8.15-13.00 
8.15-13.00 
8.15-13.00 
8.15-13.00 

11.00-16.00 
12.00-16.00 
11.00-16.00 
11.00-16.00 
12.00-15.30 

Dodatkowe informacje można uzyskać: teł. 095 7412941 wew. 514 /w godz. 8.15- 15.00/ 
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RODZIC W MIĘDlYRZECZU 
zmniejsza dolegliwości związane ze skurczami 
porodowymi. Dlatego w I okresie porodu ro
dzące mają możliwość swobodnego poruszania 
się, picia i słuchania ulubionej muzyki (za środ
ki darowane przez rodzące zakupiono radioma
gnetofon z odtwarzaczem CD). Rozpętana przez Gazetę Wyborczą akcja "Ro

dzić po ludzku" spotkała się z głośnym oddźwię
l<iem i gorącym poparciem zarówno ze strony 
spo łeczeństwa jak i ze strony służby zdrowia. 

W międzyrzeckim szpitalu na 
oddziale położniczym również 
przystąpiono do działaó modyfiku
jących system opieki społecznej. 

Coraz częściej przy porodach 
uczestniczą mężowie . Przyszli oj
cowie okazują się być znakornity
mi partnerami nie tylko w stosun
ku do swojej żony, ale również we 
współpracy z lekarzami i położny
mi. Najczęściej nie są oni tylko 
obserwatorami, ale także opiekuna
mi rodzących - kontrolują prawidło
wość oddychania w czasie skurczu, re
laksu w przerwach międzyskurczo
wych, pomagają przy parciu i wykonują 
drobne zabiegi pielęgnacyjne . Zaś punktem 
kulminacyjnym uczestnictwa męża przy po
rodzie jest przecięcie pępowiny po urodzeniu 
dziecka. 

Partnerowi nie zdarzyło sięjeszcze omdlenie, 
szok emocjonalny, czy ucieczka z sali porodo
wej. Z reguły przy porodzie rodzinnym panuje 
atn1osfera czułości, wzajemnego zaufania, a w 
momencie urodzenia się ciziedca olbrzymiej ra
dości połączonej ze wzruszeniem, a często tak
że ze łzami w oczach obojga rodziców. 

Jeżeli rodzice sobie tego życzą, mogą utrwa
lić te chwilę za pomocą, aparatu fotograficzne
go czy kamery. Ojciec może także opiekować 
s i ę noworodl<iem, gdyż dozwolone są odwie
dziny na salach poporodowych. 
Obecność męża przy porodzie zwiększa po

czucie bezpieczeństwa rodzącej, zapewnia psy
chiczny komfort zmniejszający lęk przed po-

rodem, stymuluje postawy opiekuócze ojca wo
bec dzieclca oraz wzmacnia więzi małżeńskie. 

Wymaga to jednak odpowiedniego poziomu 
świadomości i dojrzałości obojga małżonków 

do czego w znacznym stopniu przyczynia się 
kurs w Szkole Rodzenia skierowany do par mał
żeńskich. 

Inną nowością jest umożliwienie, na życze
nie kobiety rodzącej, korzystanie ze znieczule
nia zewnątrzopon owego, będącego najefektyw
niejszą formą analgezji porodowej. 

Doznania bólowe zmniejsza się również 
przez zezwolenie rodzącej na przyjęcie takiej 
pozycji, którajest dla niej najwygoclniejsza. Wie
le przyszłych matek jest zdania, że poruszanie 
się i chodzenie w I okresie porodu znacznie 

Ponadto sala porodowa jest wyposażona w 
nowoczesne, wygodne łóżko porodowe z moż
liwością obniżania i podwyższania poziomu 
ułożenia rodzącej i zmiany z leżącej na półsie
dzącą. Jednak dla uzyskania satysfakcjonują
cej kontroli nad bólem niezbędna jest eduka
cja ciężarnych w Szkole Rodzenia. Jest to pro
fesjonalna forma przygotowania do macierzyń
stwa. Realizowany przez polożną program kur
su obejmuje edukację w zakresie świadomej 
ciąży, aktywnego porodu, a także pielęgnacji 
noworodka i karmienia piersią. 

Biorąc pod uwagę korzyści płynące dla mat
ki i ciziedca zachęcamy do udziału w kursie 
Szkoły Rodzenia, który jest bezpłatny. 

W oddziale funkcjonuje system roorning-in 
dla zapewnienia ciągłości kontaktu matki z 
dzieckiem. System rooming-in wpływa korzyst
nie na kształtowanie u młodej matki zachowań 
opiekuńczych oraz na rozwój emocjonalny 
dziecka. Jednakże w przypadku złego samopo
czucia matki, noworodkiem opiekują się pielę
gniarki. Matka ma prawo wyboru do tego, czy 
dziecko pozostanie z nią na sali, czy na oddzia
le noworodkowym. 

Myślę, że powyższe informacje przyczynią 
się do zmniejszenia lęku przed porodem i zmo
bilizują pary małżeńskie do wspólnego uczest
nictwa w akcie rodzenia. Zapraszam do dysku
sji na lamach Kuriera Międzyrzeckiego na te
mat refleksji z pobytu na oddziale położniczym 
w Międzyrzeczu oraz do propozycji zmian, ulep
szeń w zakresie opieki okołoporodowej. 

Spośród par, które zdecydowały się na po
ród rodzinny w znieczuleniu, zewnątrzopono
wym jedna wyraziła zgodę na publikację zdję
cia z narodzin w Kurierze Międzyrzeckim. 

Połoina Agata Baran 

Człowiek w potrzebie 
,.Tyle człowiek wart ile drugiemu może pomóc". 
/prof.]. Aleksandrowicz/ 

.. Jestem bardzo dumny, że mogę ratować życie zagrożone innym, 
czyli oddawać krew. Do oddawania krwi namówiła mnie siostra za
konna Janina z Międzyrzecza. 

Kazimierz z "Kryształowym sercem" 

W 1998 roku w Pol
sce obchodzono 40-le
cie honorowego krwio
dawstwa, a w listopa
dzie w katedrze polo
wej -biskup polowy 
Wojska Polskiego Sła
woj Leszek Głódź od
prawił Mszę św. Z 
udziałem najbardziej 
zasłużonych krwio
dawców z całej Polski. 

-Takim człowiekiem 
jest eme1ytowany pie
karz - Kazimierz My
Sdi, mieszkaniec 
Międzyrzecza od 1962 
roku, parafianin kościo
ła p.w. Św. Wojciecha 
przy Rynku w Między

rzeczu. Na jego zapro
szenie odwiedziłem go 
w domu rodzinnym, o 
sobie mówił tak : 

W sierpniu 1962 roku zachorowała moja żona, a potem znalazła 
się w szpitalu moja córka. Trzeba było ratować im życie. Oddałem 
wówczas 250 mi. krwi i tak to się zaczęło. Pielęgniarka Krystyna 
Kiszmanowicz poleciła, żebym się zapisał do klubu : Młodzieżowy 
Klub Honorowych Dawców Krwi przy Zespole Szkól Rolniczych w 
Bobowicku, kierownikiem jego wówczas był Czesław Mikołajczyk, 
a obecnie Władysław Sokołowski opiekunem lekarz p. Dąbrow
ska. W tym roku klub będzie obchodził 25-lecie swego istnienia. 
Krew oddaję już ponad 37lat, co 5 tygodni, dotychczas oddałem 74 
lihy krwi. Mam rzadką grupę AB plus, to wiem, że nieraz ludziom 
ratowałem życie" ... 

Ten niezwykły międzyrzeczanin za swój bezinteresowny trud ofiaro
wania własnej krwi otrzymał odznaczenia :państwowe, regionalne, PCK
owskie, m.in. ,.Zasłużony dla Zdrowia Narodu", ".K!yształowe Serce", 
,.Złoty Krzyż Zasługi", ,.Medal Pamiątkowy 40-lecia Honorowego KI-wio
dawstwa", Odznaka Honorowa: .. Za zasługi dla województwa gorzow
skiego", ,.Zasłużony dla Ziemi Międzyrzeckiej" i wiele innych. Pan Kazi
mierz to człowiek wielkiej pok01y- bardzo się cieszy, że w ten sposób 
ratuje innym życie. 

-Jestem wiernym czytelnikiem Kuriera Międzyrzeckiego. Kom
pletuję wszystkie nume1y. Z niecierpliwością oczekuję zawsze na
stępnego numeru. Mówi, że ,,Kurier Międzyrzecki - to źródło wie
dzy o mieście, jego mieszkańcach, ludziach którzy tu żyją i pracują, 
to fajne pisemko".. . Kazimierz Kulas 



Str. 16 KURIER MIĘDZYRZECKI Nr 3 (97) 

KTO POSZUKUJE , 
ROWEROW! 

Komenda Powiatowa Policji w Międzyrzeczu jest w posiadaniu 
kilku rowerów, których właścicieli dotychczas nie ustalono. Mię
dzy innymi: 

l. Trzy składaki koloru zielonego. 
2. Rower górski koloru wiśniowo-czarnego. 
3. Dwa rowery dziecięce typu BMX koloru czarnego. 
4. Rower górski koloru różowo-żółtego. 
5. Rower damski koloru wrzosowego. 
6. Rower składak koloru brązowego . 
Właściciele , którzy utracili takie rowery w 1998 r proszeni są o 

przybycie do mł. asp. Leszka Kaczmarka z Wydziału Prewencj i 
Komendy Powiatowej Policji w Międzyrzeczu wraz z dokumenta
cją świadczącą o bycie właścicielem wskazanego pojazdu. Rowery 
będą okazywane w godz. 8,30 do 15,00 i dniach od 8 do 12 marca 
1999 roku. 

podinsp. Zbigniew Melnik 

lekarz medycyny 1 

TERESA STOINSKA 
SPECJALISTA CHORÓB WEWNĘTRZNYCH 

PRZYJMUJE 
PONIEDZIALKI I CZWARTKI 

OD GODZINY 16.00 
Gabinet nr 14 w Poradni Rejonowej ("Pod kasztanem") 

Międzyrzecz ul. Konstytucji 3 Maja 32 

KONKURS 
JUB'ILEUSZOWY 

Z okazji wydania 100-numeru KM ogłaszamy konki.Irs ,ze 
znajomości naszego miesięcznika. Konkurs będzie trwał oCI 

. stycznia do maja 1999 r. Co miesiąc będziemy zamieszczać 
po dwa pytania na temat Kuriera, opatrzone kuponem. Za
daniem czytelników, chcących wziąć udziiłł w zabawie, b'ę- · 
dzie przesłanie do Redakcji kart~k pocztowych z popraw
_nymi odpowied2;iami L z .przyklejonymi kuponami. Odpo~ 
wiedz będżie można przesyłać co miesiąc lu b w konipleciey 
(10 odpowiedzi+ 5 kupÓnów) do 15 maja 1999 r. Ogło~< 
szenie wynikó~ i. publiczne losowanie nagród odbędzie się 
"12 czetwca 1999 r. na Jubileuszowym spotkaniu z czy: 
telnikami. SpoŚród osób, które nadeślą ~komplet:popraw~~ 

"nych odpowiedzi wraz z kuponami. wylosujemy nagrodę 
~główną; 'Hwuosobową wycieczkę do Pragi~z Bi~r,em Turylik" 
stycznym · "Małgorzata" : . , 

w losowaniu nagród pocieszenia wezmą również udział kart-
. ki nie zawierając~~ompletów odpowiedzi. 

PYfANIA MARCOWE : 

l. Ocitrzecłl'Iat kM org~izuje plebi~c)'it, któ=· 
rego rozstrzygnięcie odbywa się na lffirnawa-:. 

· ło~ bah1,.:.Podaj n(}ZW:ę,,plebis~ytu. , · 

2. Jakie oqznaczenie (podaj nazwę) przy:-· 
znała 'l{M Rada Miastaz :.okazji .wydania 5Ó~ 
numeru ? ' . ,. . ,, 

Kupię 

działkę budowlanq 
lub dom na osiedlu 
Zamkovvym, Reymonta. 

Serwis Telewizyjny 

Wiadomość 

tel. 0601 857327 

GABINET LEKARSKI 
poniedziałek i środa 

od 16.00 do 17.00 
sobota od 12.00 do 13.00 

,Katarzyna Tubis ·• -Włodarska 
·· lekarzJnternista 

domowy 

Naprawy 
domowe telewizorów 
Sochala Wiesław 

Os. Centrum S c, 
Os. Kasztelańskie 18 

Tel. 741-16-84 

Pracownia 
Badań Medycznych 

Poniedziałek - Sobota 
(oprócz Wtorków) 

od 8.00 do 12.00 

EKG 
CIŚNIENIE 
CHOLESTEROL 
HDL 
TRÓJGLICERYDY 
GLUKOZA 
KREATYNINA 
MOCZNIK 

KWAS MOCZOWY 
L-AMYLAZA 
TRZUSTKOWA 
HEMOGLOBIN 
POTAS ~ 

~4. 
~+~" 

~~$'~ 



Nr 3 (97} KURIER MIĘDZYRZECKI Str. 17 

V GMINNY KONKURS 
O 1YfUŁ MISTRZA 

ORTOGRAFII 
MIĘDZ\'RZECZ 1999 

Szkolni mistrzowie ortografii gminy Międzyrzecz spotkali się w 
pierwszą sobotę po feriach zimowych w SP 3, by sprawdzić swoje 
wiadomości i umiejętności w zakresie zasad pisowni polskiej ucho
dzącej nie bez racji za jedną z najtrudniejszych na świecie. 

Do konkursu przystąpili uczniowie SP l, SP 2, SP 3, SP 4, SP 6 i 
SP w Kaławie. Honorowymi gośćmi konkursu byli : 

-kierownik Oddziału Zamiejscowego Kuratorium Oświaty w Mię-
dzyrzeczu mgr Zdzisław Markowski 

- starszy wizytator tego wydziału mgr Hanna Augustyniak 
-redaktor "Gazety Lubuskiej" Dariusz Brożek 
Z ramienia Rady Pedagogicznej SP 3 odpowiedzialnymi za spra

wy organizacyjne byli : mgr Sławomira Dębicka, mgr Dorota 
Granos, mgr Maria Wołczecka, pani Alina Gajewska, pani Iwo
na Rywak. 

Dyktando przygotowała doradczyni metodyczna Barbara Bi
lińska z WOM-u w Gorzowie, a na konkursie podyktowała je mgr 
Ewa Franków- inicjatorka konkursu 
Decyzją komisji konkursowej MISTRZEM ORTOGRAFII GMI

NY MIĘDlYRZECZ ?99 zostali : I miejsce- Beata Dżumaga SP l 
Międzyrzecz, opiekun mgr Anna Pawelska, II miejsce- Milena 
Kubiak SP l, opiekun mgr Anna Pawelska, III miejsce- Iwona 
Grybko SP Kaława, opiekun mgr Irena Drozda. 

Klasyfikacja zespołowa: I miejsce- SP l ( 21 pkt.), II miej
sce SP 3 (14 pkt.), III miejsce - SP 6 (12 pkt.). 
Zwycięzcom gratulujemy, a miłośnikom ortografii zapraszamy 

już dziś na kolejną edycję naszego konkursu, który w roku 2000 
będzie miał szerszy zasięg niż dotąd, bo obejmie powiat między
rzecki 

Ucz. Kl. VII c. Katarzyna Sobczyk i Agnieszka Grygiel 

MOKSiR 
W MARCU ZAPRASZA 

06.03.99 Sala tańca Domu Kultury Spotkanie klubów żużlowych 
godz. 18.00 z Gorzowa i Zielonej Góry 

25.03.99 Sala wystaw Domu Kultury Biennale plastyki dzieci i 
młodzieży szkolnej województwa 

Lu huskiego-etap rejonowy 

31.03.99 

godz. 10.00 
godz. 16.00 

Sala tańca Domu Kultury Eliminacje rejonowe 
Ogólnopolskiego Konkursu Recytatorskiego: 

* dla uczniów szkół podstawowych 
* dla wykonawców dorosłych i 

młodzieży szkół średnich 

Zgłoszenia uczestników do dnia 19 marca br. Wszelkie infor
macje uzyskać można w Domu Kultury teł. 741 18 02. 

Katarzynie Korzeniewskiej 
i Krzysztofowi Cwenarowi 

zdrowia, szczęścia i miłości na nowej 
drodze małżeńskiego życia 

życzą Izabela i Michał Stopyrowie 

Miesiąc marzec zdominowa
ły w kinie "Świt" filmy polskie, 
na które oczekuje spora część 
widzów. Jednak dla mnie hitem 
miesiąca jest najnowszy thriller 
Johna Frankenheimera pt. "Ro
ni n". Mocny film akcji ze zna
komitą obsadą. Prawdziwą przy
jemnością jest oglądanie per
fekcyjnego jak zwykle Roberta 
De Niro w roli tytułowego "Ro
nina". Pozostałą część grupy 
specjalnej stanowią : kierowca 
Larry /Skipp Sussuth?, angiel
ski specjalista od broni Spence 
/Sean Bean/ pochodzący z blo
ku wschodniego i zajmujący się 
urządzeniami elektronicznymi 
Gregor /Stellan Skarsgard/ 
oraz francuski koordynator Vik
tor /Jean Ren o/, jest także pięk
na kobieta Irlandka Deidre l 
Natascha McElhone/. Deidre 
jest łączniczką między owymi 
zawodowcami, a tajemniczym 
klientem, który ich wynajął. 
Przybysze mają za zadanie 
ukraść czarną walizkę o nie zba
danej bliżej zawartości, o zdo
byciu której myśli także niemal 
cała rosyjska mafia. 

Konstrukcja filmu, składają
cego się z kilku uzupełniających 
się wątków i rozsianych w fabu
le niejasnych informacji, miała 
zdaniem twórców, skłonić wi
dzów do aktywności i samo
dzielnego decydowania, które 
dane są ważne i prawdziwe, któ
re są tylko pozowane 

Zdjęcia do filmu kręcono w 

04 -07.03.99 ' 
godz.17.00 "BILLBORD" 
godz., l9.00 "JOE BLAOK" 
11-14.03.99 . 

Paryżu, Arles i Nicei. Ważnym 
elementem filmu były samocho
dowe pościgi. Nie użyto tu żad
nych zabiegów komputero
wych. Miały one wyglądać cał
kowicie realnie. 
Tytuł filmu jest znaczący. Ro

ninowie to japońscy byli samu
raje, których pan został zabity, 
co jego strażą przyboczną okry
wało hańbą . Roninawie byli 
zmuszenie prowadzić wędrow
ne życie wojowników do wyna
jęcia, a nawet bandytów. 

Kino tworzące atmosferę peł
ną emocji to film "Joe Black". 
Tytułową postać gra Brad Pitt, 
przystojnego młodego człowie
ka, który pojawia się w domu 
zamożnego magnata prasowe
go i z ogromną pewnością sie
bie oświadcza, że jest zakocha
ny w jego córce. Pewne zjawi
ska sugerują, że gość jest przy
byszem z innego świata. Tajem
niczy Joe Black po prostu .... 
Śmierć. W postać dyskretnego 
i eleganckiego bogacza wcielił 
się Anthony Hopkins. Scena
riusz filmu został oparty na sztu
ce z lat dwudziestych pt. 
"Śmierć idzie na wakacje". Nad 
filmem pracowali twórcy takich 
znakomitych filmów jak : "Lot 
nad kukułczym gniazdem", "Za
pach kobiety". 

ZAPRASZAM! 
/Informacje na podstawie 

miesięczników "Film" i "Cine
ma"/ 

Monika Wydrych 

godz. 17.00 "ZŁOTO DEZERTERÓW" Pol. 15Icit 
godz. 19.00 "RONIN" ' USA 15 lat 
18-21.03.99 
godz. 17.00 "KSIĄŻĘ EGifJU" 
godz.19:00 '"KILEROW:2-CH" 
25-28.03.99 > 

{lSA: b/o 
Pol. 151at 

godz. 17.00 , "NIE ·WIERZCIĘ BLIŻNIACZK01!" USA, 12 lat 
godz.19.00 • "BIADE-WIEGZN\ŁOWCA". U~A 15lat 
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OfERUJEMY : 

-ODZIEŻ ROBOCZĄ 
~ OBUWIE ROBOCZE 

-~PRZĘr OGRODNICzy 
~ ~ROb KI czy~TOŚGI 

MIĘDZ\'QZECZ 

ul. Chrobrego 2 . 
tel. 0-95 741-22-51 

0-601 71-20-72 . 

''HYDRO'IEX'' 
s. c. 66-305 Kaława 

Jan i Piotr Szlachtycz 

Zakres działalności FIRMY 
-Studnie wiercone do 250 m. z lO-letnią gwarancją 

' - Remonty ujęć i Stacji uzdatniania wody 
-Produkcja kostki brukowej 
-Roboty budowlane i transportowe .. 
- Zewnętrzne sieci wodociągowe i kanalizacyjne 

U W A G A : W miesiącu lutym bieżącego roku 
przystąpiliśmy do budowy domków jednorodzinnych na 
atrakcyjnie położonej działce graniczącej z rzeką Obrą w 
miejscowości Św. Wojciech w odległości około 1500 m. od 
centrum Międzyrzecza. Zainteresowanych budową prosi
my o kontakt telefoniczny lub osobiści w siedzibie FIRMR 

TELEFONY: 
do 15.00 - (095) 7 42 24 57 (095) 7 41 13 27 
po 15.00 - (095) 7 41 29 29 (095) 7 41 23 40 

SP Szpital 
dla Nerwowo 

i Psychicznie Chorych 
w Międzyrzeczu 

oferuje 
po konkurencyjnych cenach 

z wykorzystaniem nowoczesnego 
wysokiej jakości sprzętu usługi 

w zakresie fizykoterapii (w tym magne
tronik i laserroterapia ) , 

RTG, USG, EKG. 

Tel. 095-741-29-41. 

ZAPRASZAMY 

Przyszpitalna 
Poradnia Neurologiczna 

funkcjonująca przy Samodzielnym Publicznym Szpitalu 
dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu 

ul. Poznańska 109 oferuje swoje usługi dla podopiecznych 
Lubuskiej Regionalnej Kasy Chorych oraz Branżowej Kasy 

Chorych dla Służb Mundurowych Oddział w Szczecinie 

Poradnia świadczy usługi 
w zakresie ambulatoryjnego leczenia: 

chorób naczyniowych mózgu, chorób zwyrod
nieniowych, parkinsonizmu, chorób demieli
nizacyjnych (SM), zespołów kręgowo-korzenio
wych, porażeń nerwów obwodowych, pada
czek, bólów głowy, neurologicznych powikłań 
innych chorób oraz kontynuacji po hospitali
zacji neurologicznej. 

Rejestracja pacjentów 
ze skierowaniem od lekarza pierwszego kontaktu 

Dni Przyjmuje Godz. Rejestracji Godz. Przyjęć 
FONIEDZiAŁEK Lek. neurolog 8.15-10.30 11.00-16.00 

-Jolanta Mazurek 

CZWARTEK Lek. neurolog 8.15-10.30 
-Jolanta Mazurek 

Dodatkowe informacje można uzyskać : 
teł. 095 741 29 41 wew. 514 

/w godz. 8.15-15.00/ 



ZAKI:AD DYSTRYBUCJI GAZU BUTLOWEGO 
ROPAN - BUTAN 

Leszek Duhan 
66-300 MIĘDZVRZECZ ul. Reymonta 5 

IIIJłł'J,() ''T I 1lił 
l~łł'I,YJ{ IJI' ... () 1\r 

Tel. (095) 741 16 59 Tel. kom. O 603 139 813 I~I~I~J{'I,łłY(~ZI ry(~JI 
EKSPRESOWA DOSTAWA 

GAZU DO DOMU 

SPRAWDZANIE 
INSTALACJI GAZOWEJ 
w RAMACH WYMIANY BUTLI 
MONTAŻ i KONSERWACJA 

KUCHNIGAZOWYCH 

" " Z Ol(lłZJI 35-ROCZNICY ŚLUBU 
KOCHANYM RODZICOM 

RENACIE l ZYGMUNTOWI 
SlłRIIłi(OM 
DUŻO SZCZfŚCIIł, 

ZDROWIA NA DALSZE LATA 
WSPÓLNEGO POŻYCIA 

ŻYCZ4 
SYLWIA l MARIUSZ 

Z ADRIANI(IEM 
ORAZ TOMEK 

X okazji 
60-tych urodzin 

fliłiReJ~KKOWJ 

~ULKOW~KJE:rHCI 
:zdrowia. s:zc:zęścia . 

pomyślności. 

mało smutku. 
dużo radości 

i samych pogodnych dni 
;wśr1ód kochaj~cej rodziny 

ZAPRASZAMY: 

-1Jorlza'mC2e 
przy ul. Młyriskiej 14 

zaprasza codziennie 
od poniedziałku do niedzieli 

w godzinach od 1 0.00 do 2.00 

MATERIAŁÓW BUDOWLANYCH 

2 

.żona oraz dzieci 
lUa. Paweł. 

ola z rodziną 
i Krzysztof 

z .żoną - poniedzi~!ek -. pi~tek 7 ::... do 17::... 
- sobota a- do 13-



ODO 

ODO 

Ogłoszenie 

Spółdzielnia Mieszkaniowa Lokatorsko-Własnościowa w Między
rzeczu informuje, że dysponuje jeszcze wolnymi lokalami mieszkal
nymi w realizowanym budynku wielorodzinnym na oś. Kasztelań
skim w Międzyrzeczu. 

Mieszkania budowane są w systemie własnościowym i lokator
skim z udziałem kredytu Krajowego Funduszu Mieszkaniowego. 

Koszt budowy l m 2 wynosi 1621,31 zł z wykończeniem standar
dowym pod klucz i jest niezmienny do zakończenia budowy. 

Informujemy ponadto, że zostały rozpoczęte prace przygotowaw
cze związane z realizacją II etapu zabudowy terenu przyległego do 
nowo wznoszonego budynku. Termin rozpoczęcia realizacji II eta
pu uzależniony jest od zainteresowania proponowaną formą budow
nictwa spółdzielczego. 

Osoby fizyczne lub prawne, zainteresowane uzyskaniem miesz
kania spółdzielczego mogą zgłaszać się w siedzibie Spółdzielni 
oś. Centrum 2, 66-300 ·Międzyrzecz. 

Dodatkowe informacje można uzyskać w Dziale Obsługi Tech
nicznej teł. 741-27-62 w 23. 

[] [(] D 
D D D 



* quick mix 
*atlas 
* ceresit 

- 29,91 zł/m' 
- 33,28 zł/m' 
- 41 ,06 zł/m' 

- STOLARKĘ PCV l 
*okno PCV (034-035) - 620 zł/szt. 
* drzwi dwuskrzydłowe 

aluminium 1800x 2100 - 1875 zł/szt . ..... _\. ,__",. ___ 

ZAPRASZAMY: 
- poniedził:!!ek - pi~tek 7~ do 17~ 
- sobota 8- do 13- netto + 7% VAT 

... nad morze ... 



DZIĘKUJEMY: CUKIERNI PRACZYK - zt 





INSTALKO 
66-300 Międzyrzecz , ul. Konstytucji 3 Maja 4/6, 
tel. (O 95) 741 29 18 tel ./fax (O 95) 742 23 20 

Proponujemy kupno na własność domków jednorodzinnych w 
zabudowie szeregowej w Międzyrzeczu na : ul. Długiej - 6 szt. 
Oraz ul. Ogrodowej - 3 szt. 

Cena 1m2 1250 zł - 1620 zł (brutto) 
Termin zakończenia inwestycji - wrzesień 1999 r. 
Pełna obsługa bankowa ( kredyt około 18 % ) 
W cenę sprzedaży wliczona jest działka i uzbrojenie 
Powierzchnia użytkowa od 90 do 160 m2 

Szczegóły dla zainteresowanych będą udzielane 
telefonicznie lub w biurze firmy. 

Wkrótce nowe oferty na terenie: M iędzyrzecza. Trzciela i Skwierzyny 

Z okAzji 
}Q ROCZNicy ślubu 

WANdziE i MARiANowi 
MożdŻENioM 

dużo SZCZĘŚciA i zdROWiA 
NA dAlszE lATA wspólNEGO pożyciA 

życZĄ 
pRAcowNicy MOKSiR ... u 

Z okazji 
18-tych urodzin 

Kasi 
Górskiej 

moc ciepłych życzeń 
i samych sukcesów 
w dorosłym życiu 

składają 

bo.bcio. 1o.nko. 
pro. bo. bcio. 

i To.to. 



, 

WOSP w Bukowcu 



inż. Piotr Bosak 
66-300 Międzyrzecz Os. Zamkowe 25a ~ (095) 741 23 24 

Mieczysław Sieradzki 
• Kasztelańskie 22 A/2, 66-300 Międzyrzecz 
oferta wykonawcza 
* roboty dekarskie - papa termozgrzewalna 
* gonty bitumiczne 
* ocieplenie stropodachów 

Tel. (0-95)742-12-97 tel. kom. 0-601-55-59-75 

CENTRUM TECHNICZNE 

BuD - ~ISTIU s.r. 
Ul. Konstytucji 3 Maja 2 (w podwórzu GS-u) 
66-300 Międzyrzecz TEL. (0-95) 742-22-08 

U lnstaltu:je miedzione CO .. . to mnie aralei 

U Kotły gazowe, olejowe, węglowe, eleklryc7.ne 

U Grzejniki CO [7 Otuliny termoizolaLy}ne 

U Zawory kulowe U Pompy U Filtry do wody 

[:7JJaterie, ceramiku san,·tarnu li::7' Kabiny nlllry!t·kcntlltl!! 

U Pokryciu duchowe~ U Preply wowe ogrzewucze wody 

U Instalacje samodzielnego -mtażu o::T Armatura sanitllrntl 

HURTOWNIA ELEKTROINSTALACY JNA 
.,/ 0.\pnęt elektroin.~talacyjny ./J'n.ewody ./Kuble .,/ Skrzynki 

- L .,f Osprzęt ~wietleniowy .,f Ospnęt FAii L .,/ Żar~wki ~~ 

qJ!.DYGA ./Silniki elektryczne ~~ 

PROMOCJA DO HO A ROHU ,/ 
~ O~pr..ęt FAEL .:· Przewod\' elektroin. talacvjne. rabaty cenowe 

~ Arrnamra sanitarna - S% upustu 

Zapraszamy 
Pn- Pt 7 :..:... __ 1&:...:.. 

&oba~- 13~ 

D 

~~~~ 00 
ZRZESZENIE KRAJOWE BANKÓW SPÓŁDZIELCZYCH 

BANK GOSPODARKI ŻVWNOŚCIOWEJ 
SPÓŁKA AKCYJNA 

Oddział Operacyjny w Międzyrzeczu 

Oferujemy Państwu 
l. Lokaty i depozyty z lotowe 

- Książeczk i z wkładami oszczędnośc iowymi te rminowymi na okresy 
l ,2,3 ,4.6,9 i 12 mieś. 

- K iążeczki z wkładami plaU1iczymi na każde żądan ie . które s łu żą 
do gromadzenia bi eżących oszczędności 

- Rachunki oszczędnośc iowo-rozliczeniowe 

2. Rachunki i lokaty terminowe w walutach obcych 

- Rachunki pł atne na każde żądanie (a vista) 

- Lokaty terminowe otwierane na okres 3.6 i 12 mieś. 

3. Kredyty 

Ze względu na okres spłaty 

- krótkoterminowe do l roku 

- średnioterminowe do 5 lat 

- długoterminowe ponad 5 lat 

Ze względu na przedmiot kredytowania 

- na działalność gospodarczą bieżącą i inwestycyj ną 

- konsumpcyjną 

-Preferencyj n e 

- Lombardowe 

PRZEDSIĘBIORSTWO 
HANDLOWO 
USI:.UGOWE 

MIĘDZVRZEC~ UL. ŁĄKOWA 1 
Wejście od ul. Swierczewskiego 

HURTOWNIA 
MATERIAlÓW BUDOWLANYCH 

IUSlUGITRANSPORTOWE 
Oficjalny Przedstawiciel PHU BUDMAR BARANOWO 
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Oferta EKONOMIKA 
na rok szkolny 1999/2000 

przedmiotów zawodowych/. Kształcenie ogól
nozawodowe będzie miała charakter blokowy: 
komunikacja interpersonalna, wprowadzenie 
do działalności gospodarczej, zarządzanie fir
mą, elementy rachunkowości, praca biurowa i 
komputeryzacja. Wymogiem szkoły tego typu 
jest kształcenie przy pomocy metod aktywizu
jących, ponieważ nastawionejest ono na wyra
bianie umiejętności, a nie na encyldopedycz
ną wiedzę. Uczniowie uczyć się będą dwóch 
języków obcych w łącznym wymiarze 6 go
dzin w tygodniu. 

W przyszłym roku szkolnym obecni ósmo
klasiści, którzy zdecydują się na naukę w Ze
spole Szkół Zawodowych im. Stanisława Sta
szica w Międzyrzeczu znajclą miejsce w dwóch 
klasach TECHNIKUM EKONOMICZNEGO, 
jednej klasie LICEUM TECHNICZNEGO o 
profilu ekonomiczno - administracyjnym oraz 
jednej klasie Zasadniczej Szkoły Zawodowej 
kształcącej w zawodzie sprzedawcy. 

pocznie się dopiero realizacja specjalności w 
zależności od potrzeb rynku pracy, finanse i 
rachunkowość lub ekonomika i organizacja 
przedsiębiorstw. Miesięczna praktyka zawo
dowa przewidziana jest w klasie II i IV. Plan 
nauczania obejmuje jeden język obcy obowiąz
kowy. Jaki ? Zależeć to będzie od oczekiwań 
młodzieży, choć najbardziej wskazana byłaby 
kontynuacja języka ze szkoły podstawowej. 

Zasadnicza Szkoła Zawodowa daje moż
liwość zdobycia zawodu sprzedawcy w cyklu 
3-letnim według nowoczesnego planu naucza
nia, który obowiązuje od 1998 r. Młodzież kla
sy I w poniedziałek, wtorek i środę ma zajęcia 
szkolne, a w pozostałe dni przebywa na zaję
ciach praktycznych w sklepach lub hurtow
niach, z którymi podpisała umowę o pracę. 

Szykuje się mała "rewolucja", więc postara
my się przybliżyć zainteresowanym na czym 
polegają zmiany. 

Do tej pory największym powodzeniem cie
szyło się 4-letnie Liceum Ekonomiczne. Nie
stety nie będzie już naboru do tego typu szko
ły. Jej miejsce zajmie 5-letnie Technikum 
Ekonomiczne, które umożliwi zdobycie kwa
lifikacji zawodowych w zawodzie technik eko
nomista i świadectwa dojrzałości. Wydłu
żony o rok cykl nauczania pozwoli młodzieży 
na szersze kształcenie ogólne, np. więcej ma
tematyki niż dotychczas, powrót lekcji chemii 
i fizyki, co nie jest bez znaczenia, gdy ktoś 
planuje studia wyższe. Od czwartej klasy roz-

Zupełnie nową szkołą będzieliceum Tech
niczne, które w pewnym sensie przygotowuje 
grunt dla reformy szkolnictwa średniego i jest 
zapowiedzią liceum profilowanego. Nauka w 
nim trwać będzie 4 lata i pozwoli uzyskać 
świadectwo dojrzałości. Szkoła ta nie daje 
jednak kwalifikacji zawodowych, choć przygo
towuje absolwentów do zdobycia zawodu w 
krótkich cyklach w szkołach policealnych lub 
pomaturalnych. Realizować będziemy profil 
ekonomiczno - administracyjny, ale ucznio
wie odczują to dopiero od klasy III, ponieważ 
w klasie I i II wyraźnie dominują przedmioty 
ogólnokształcące /30 godzin w tygodniu przed
miotów ogólnokształcących i tylko 2 godz. 

Rekrutacja do szkoły odbędzie się na pod
stawie egzaminu wstępnego. O miejscu na li
ście przyjętych decydować będzie suma punk
tów z egzaminu z języka polskiego i matema
tyki oraz ocen ze świadectwa szkoły podsta
wowej z tych samych przedmiotów. Prace pi
semne będą zakodowane i sprawdzane komi
syjnie przez członków Szkolnej Komisji Kwali
fikacyjno - Rekrutacyjnej. 

Ola Janusiewicz 
- Dyrektor Zespołu Szkół Zawodowych im. 

St. Staszica w Międzyrzeczu 

Dlaczego rolnicy 
blokowali drogę w Skokach 
Podczas rolniczych protestów wiele pytań pojawiło się szczególnie ze 

strony ludzi mniej związanych ze wsią i nie znających problematyki rol
nictwa. Najczęściej padały pytania dlaczego przybrało to formę tak uciąż
liwą dla zwykłych ludzi korzystających z dróg publicznych ? Co zawinił 
człowiek, który wracał z pracy san1ochodem do domu i zmuszony był 
oczekiwać określony czas na drodze zablokowanej przez rolników ? 

Aby odpowiedzieć na te i inne pytanie należy przede wszystkim przy
bliżyć ludziom fakty prawdziwe, które zmusiły rolników aż do takiej de
speracji. Otóż polski rolnik znalazł się w sytuacji katastrofalnej ! Dlacze
go ? Posłużę się przykładem. 

Aby wyhodować 100 kilogramowego tucznika potrzeba na to około 
5,5 do 6 m-cy. W momencie uzyskania prosięcia cena żywca wynosi oko
ło 3,9-4,2 zł za l kg. Koszt tuczenia do wagi 100 kg wynosi w zależności 
od umiejętności rolnika, poziomu i sposób żywienia od 3,2 do 3,5 zł. za l 
kg. A więc jest wszystko w porządku. Dla rolnika zostaje 0,7 do l zł. 
zysku który przeznacza na dalszą produkcję i inwestycje, które w rolnic
twie są niezbędne. Jednak po tych 6-ciu miesiącach kiedy tucznik ma 
100 kg okazuje się, że cena za lkg żywca, którą oferuje się rolnikowi 
wynosi 2,0 do 2,4 zł za l kg przy nie zmienionych kosztach produkcji 
około 3,2 do 3,5 zł za l kg. A więc rolnik otrzymuje za l tucznika 220 do 
250 zł, a koszty jakie poniósł wynoszą 320 do 350 zł. Brakuje 100 zł. aby 
wyrównać tylko koszty wyprodukowania. Jeżeli rolnik wyprodukował w 
tym okresie np. 50 tuczników to rachunekjest prosty. Zabrakło mu 5 tys. 
zł. ażeby zwrócić tylko koszty produkcji. A ten co wyprodukował 200, 
500 czy nawet kilka tysięcy sztuk bo tacy producenci też istnieją to chy
ba w pełni obrazuje dramat ludzi którzy zwą się rolnikami. 

Przykład który przytoczyłem dotyczy producentów trzody chlewnej. 
Jednak nie jest to jedyny problem w polskim rolnictwie. Z całym naci

skiem podkreślam, że podobny dramat przeżywają producenci żywca wo
łowego, drobiu, mleka a także spirytusu surowego gdzie istnieją gorzel
nie rolnicze. 

W produkcji roślinnej nie jest lepiej. Nie można mówić o opłacalności, 
gdy cena pszenicy najlepszej jakości wynosi 35-40 zł za 100 kg a żyta 18-
22 zł. Zapewne znajdą się tacy którzy od razu odpowiedzą, że mamy go
spodarkę rynkową i rynek kształtuje ceny. Tak ale te mechanizmy nie 
mogą się w całości odnosić do takiej dziedziny gospodarki jaką jest roi-

nictwo. I rządy wszystkich krajów gdzie rolnictwo jest na wysokim po
ziomie o tym wiedzą i nie dopuszczają do takiej sytuacji. To co się stało 
obecnie w polskim rolnictwie jest właśnie między innymi efektem kon
frontacji dotowanego rolnictwa Europy Zachodniej z rolnictwem polskim 
; zaniedbanym, zapomnianym i pozostawionym samemu sobie. 

I wracając do blokad dróg. 
Na terenie naszej gminy rolnicy dość długo wahali się czy przyłączy 

się dużej rzeszy rolników z całej Polski i wyjść na drogi. Skorzystali jed
nak z tej formy protestu na dwa dni przed jego zakończeniem. Blokada 
była przeprowadzona na drodze Międzyrzecz-W olsztyn w miejscowości 
Skoki i trwała w pierwszy dzień od 12.30 do 16.30 i w drugi dzień od 
10.30 do 16.30. lnicjatorami blokady byli rolnicy z Kuźnika jednak od 
razu przyłączyli się do nich rolnicy z Bukowca, Wyszanowa, Starego 
Dworu, Łagowca a także z Policka, Jagielnika i samego Międzyrzecza. 

Na uwagę zasługuje fakt, że uczestnikami byli rolnicy z małych gospo
darstw tych średnich jak również wielkoobszarowych dzierżawionych z 
Agencji Własności Rolnej Skarbu Państwa. Należy również zaznaczyć, 
że rolnicy nie utożsamiali się z żadną organizacją polityczną czy związ
kową. Wyrażnie podkreślali, że zmusiła ich do tego wręcz tragiczna sy
tuacja gospodarstw i ich rodzin i nie widzę możliwości innego dochodze
nia swoich racji. Wszyscy byli zgodni co do tego, że nie może być to zbyt 
uciążliwe dla użytkowników drogi. Ruch był wstrzymany, ale co 30 min. 
przepuszczane były wszystkie pojazdy. Pojazdy uprzywilejowane, auto
busy z dziećmi nie były zatrzymywane w ogóle. 

Z szacunkiem i zadowoleniem rolnicy odnieśli się do władz gminnych 
na czele z panem burmistrzem Wł. Kubiakiem i starostą międzyrzec
kimpanem K. Puchanem, którzy przybyli osobiście na miejsce bloka
dy i w pełni nas poparli oraz wyrazili solidarność z wszystkimi uczestni
kami blokady. Wszyscy zgodnie wysoko ocenili taką postawę miejsco
wych władz. 

Policja z Komendy Powiatowej w Międzyrzeczu od początku próbo
wała nas przekonać o nielegalności tej formy protestu, jednak po wylegi
tymowaniu wszystkich uczestników blokady, ograniczyli się do nadzoro
wania porządku i spokoju. Żadnych incydentów nie było. Większość kie
rowców, którzy musieli poczekać na blokadzie nawet 30 min. ze zrozu
mieniem odnosili się do uczestników i w zdecydowanej większości soli
daryzowali się z nami. Do zmarzniętych uczestników protestu dotarło 
pieczywo z piekarni pana Leszczyńskiego z Wyszanowa, wyroby wędli
niarskie z zakładu pana A. Szczerby z Międzyrzecza, jak również owoce 
i herbata od miejscowych rolników i sympatyków. 

To nas utwierdziło w słuszności naszego protestu za co my rolnicy 
jeszcze raz wszystkim dziękujemy i jednocześnie przepraszamy wszyst
kich, którzy doznali niedogodności związanych z naszym protestem. 

Krzysztof Kukla 
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SESJA RADY 
POWIATU MIĘDZYRZECKI~@{) 

stał wyposażony powiat. 
Poclj ęto też bardzo ważn 

szczególnie dla radnych uchwi 
łę w sprawie ustalania diet ora 
zwrotu kosztów podróży słw 
bowych radnym - i tak ustal< 
no, że mies ięczna zryczałtow; 

na dieta dla : 
W dniu 19 lutego 1999 roku 

odbyła się pierwsza w tym roku 
sesja Rady Powiatu w Między
rzeczu. Sesję prowadził Prze
wodniczący Rady Mieczysław 
Lamcha. W obradach wzięło 
udział 25 radnych l pełny skład 
to 30 osób l oraz zaproszeni 
goście, wśród których był Sena
tor RPZdzisław Jarmużek oraz 
przedstawiciele gmin wchodzą
cych w skład powiatu. 

Program sesji obejmował: 
- sprawy organizacyjne 
- interpelacje i zapytania 
- sprawozdanie Powiatowe-

go Komendanta Policji i Po
wiatowego Komendanta Pań
stwowej Straży Pożarnej z 
działalności jednostek w 19998 
roku oraz omówienie obecne
go stanu restrukturyzacji. In
formacje przedstawili Komen
danci tych jednostek podinsp. 
Zbigniew Melnik i mł. bryg. 
Stanisław Książek omawiając 
szczegółowo obecny stan or
ganizacyjny i finansowy kiero
wanych przez siebie placówek. 
Przedstawiono szereg danych 
statystycznych z zakresu prze
stępczości, z których wynika, 
że przestępczość wzrasta ale 
wykrywalność również. Ponie
waż sprawozdania były bardzo 

szczegółowe nie było dodatko
wych pytań ze strony radnych. 

- Zgodnie z programem na
stępnie przystąpiono do podej
mowania uchwał. 

Pierwsza cłotyczyła uzu
pełnienia składów osobo
wych stałych Komisji Rady, 
a w dalszej części sesji poel
jęto również uchwałę, w któ
rej określono tematycznie 
zakres działania poszczegól
nych komisji, których nazwy 
brzmią następująco : 

l. Komisja Budżetu i Fi
nansów 

2. Komisja Oświaty, Kul
tury i Sportu 

3. Komisja Zdrowia 
4. Komisja Rolnictwa 

Ładu Przestrzennego 
5 . Komisja Polityki Spo

łecznej 
Pocljęto także uchwałę w spra

wie powołania Powiatowego Cen
trum Pornocy Rodzinie, którego 
siedziba mieści się przy ulicy dr 
Poclbielskiego 2. Centrum jestsa
modzielnąjednostką organizacyj
ną i budżetową Starostwa Powia
towego w Międzyrzeczu realizu
jącą szeroko pojęte zadania po
mocy społecznej i rehabilitacji 
osób niepełnosprawnych . Działa 
w oparciu o środki samorządo-

z ROKIT NA 
W Środę Popielcową rozpoczęliśmy Wielki Post. Rzecz jednak 

w tym, by nie pozostał on tylko zewnętrznym znakiem. Popiół, któ
ry spadł na nasze głowy, powinien dotknąć naszych serc. Tam wła
śnie muszą dotrzeć, zakorzenić się i wydać owoce słowa towarzy
szące posypaniu: "Nawracajcie się i wierzcie Ewangelii". Post wi
nien być czasem "rozdzierania serc", rachunku sumienia, rozbija
nia egoistycznych skorup, zaglądania do wnętrza serca i spraw
dzania, co kryje się na samym dnie. 

W Domu Matki w Rokitnie i w domu rekolekcyjnym spotkania z 
Prawdą i Miłosierdziem przeżywać będą w dniach 

5-7.03.99 

12-14.03.99 

14-17.03.99 

19-21.03.99 

21-24.03.99 

Akcja Katolicka 

Odnowa w Duchu Św. 

Młodzież Liceum Katolickiego 

Spótkania małżeńskie. Dialog we dwoje 

Młodzież Liceum Katolickiego 

25-28.03.99 Wiara i Światło 
Wszystkim biorącym udział w rekolekcjach szkolnych i parafial

nych życzę głębokich przemyśleń. 
Ks. Tadeusz Kondracki 

Kustosz Sanktuarium 

we, państwowe i z funduszu re
habilitacji osób niepełnospraw
nych. Centrum kieruje kierownik 
powołany przez Starostę. N owa i 
bardzo ważna sprawa dla wszyst
kich to powołanie uchwałą Powia
towego Rzecznika Konsumen
tów, którym został mgr Adam 
Furmanek. Siedziba rzecznika 
mieśc i się w Starostwie Powiato
wym. Zasadniczym zaclaniem 
Rzecznika jest obrona słusznych 
praw konsumenckich, które w 
obecnym czasie zostają często na
ruszane, a do tej pory nie było 
wiadomo gdzie w takiej przykrej 
sprawie się zwrócić . 

Po długiej dyskusji i pewnych 
poprawkach została podjęta 
uchwała w sprawie Tymczaso
wego Regulaminu Organizacyj
nego Starostwa Powiatu Między
rzecz, którego czas obowiązywa
nia określono do 30. 06. br. 

] ednogłośnie radni podjęli 
uchwałę w sprawie zasad zby
cia, nabycia i obciążania nie
ruchomości należących do po
wiatu Międzyrzecz oraz ich 
wydzierżawiania lu b wynajmo
wania na okres dłuższy niż 3 
lata. Pocljęcie tej uchwały ure
guluje stan prawny i pozwoli 
na zbywanie jeszcze niesprze
danego majątku, w który zo-

Przewodniczącego Rady wyn< 
si200% 
Wiceprzewodniczącego 120% 
Przewodniczącego Komisji 12()1 
Zastępcy Przewoclnicząceg 
110% 

Członka Zarządu 150% poz< 
stałych Radnych 100% obowi< 
zującego w danym miesiącu na, 
niższego wynagrodzenia za prc 
cę- czyli obecnie 528 zł. Radn 
byli wobec siebie bardzo suro 
wi ponieważ ustalili równie. 
kary- za nieobecność radneg1 
w danym miesiącu na sesji, po 
siedzeniu komisji i zarządu sto 
suje się potrącenia, 

za pierwszą nieobecność 10\ 
za dwie nieobecności 30% 
za trzy i więcej 50% 
Ogólnie jednak potrąceni i 

nie mogą przekroczyć 50%. 
Uchwałą ustalono równie: 

wynagrodzenie Starosty Pawia 
tu Międzyrzeckiego, które wy 
nosi 6,500 tys. zł . brutto. Kwot 
ta nie powinna nikogo bulwer 
sować, bo w naszym powiecit 
jest dużo osób zarabiającycł 
znacznie więcej . 

Kończąc dodam tylko, że se 
s ja przebiegała w bardzo spokoj 
nej i rzeczowej atmosferze. 

D. Sokołowsla 

BYŁRAZBAL 
NA40PAR 
Dnia 5.02.1999 roku sala gimnastyczna SP 3 jak za dotknięciem 

czarodziejskiej różki przemieniła się w elegancką salę balową. Tal< 
naprawdę była to zasługa dyrektor szkoły mgr Teresy Kaminiar· 
czyk, koordynatora przygotowań do zabawy oraz pracowników 
naszej szkoły i Rady Rodziców, którym z wielkim zaangażowaniem 
przewodniczyła mgr Barbara Targoni. 

Do tańca znakomicie grał zespół 'TREX". Jego kierownik p. Ta
deusz Rysman wspaniale spisał się·w roli wodzireja, dzięki czemu 
wszyscy woleli bawić się niż spędzać czas za stołami, choć były 
suto zastawione różnymi smakołykami. Mistrzami parkietu okrzyk
nięto jednogłośnie p. Bożenę Markowską i p. Józefa Barana. 
Główną atrakcją zabawy stanowiła loteria fantowa. Poza nagra· 

dami rzeczowymi można było w niej wygrać : bilety na kabaret 
"KOŃ POLSKI", karnet na kolację w pizzerii, bezpłatny obiad na 
dwie osoby do restauracji "Piastowskiej", dwa bilety do kina na 
wybrany film w lutym, karnet na 5 seansów w solarium, miesięcz
ny karnet na zajęcia aerobiku. 

Dochód z zabawy przeznaczono na modernizację pracowni kom
puterowej . Serdecznie dziękujemy wszystkim sponsorom za oka
zaną pomoc i nadal na nią liczymy, bo potrzeby SP 3 w zakresie 
komputerów są jeszcze niezaspokojone. 

Rzecznik prasowy SP 3 mgr Dorota Granos 
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Projektanci naszej sygnalizacji świ etln ej 
zmuszają międzyrzeczan do ciągłego myśle
nia. Wychodzą pewnie z założenia "Cogito 
ergo sum". Ja już wychodząc z domu myślę, 
po której stronie ulicy mam coś do załatwie
nia i od razu obieram właściwy kierunek, żeby 
jak najmniej świetlnych przeszkód mieć do po
konania. Najgorzej jest na krzyżówce. Dlacze
go zlikwidowano tam przejście dla pieszych ? 
Ale po co ja zadaję takie proste pytanie ? Na 
małym odcinku zainstalowano tyle świateł, że 
wszyscy kierowcy klną, a zapomniano o pie
szych, którzy też klną . Tylko czy to kogoś ob
chodzi? 

W czasie ferii lubię sobie pochodzić po skle
pach i wyciągam różne wnioski. Do niektórych 
aż strach wejść, bo jak już sprzedawcom trafi 
się klient, to go nie odstępują na krok i tak za
chęcają do kupna, że lepiej od razu uciekać. 
Natomiast w innych- po uważnym zlustrowa
niu- sprzedawcy wcale nie mają zamiaru pofa
tygować się do natręta. Ale tak nie postępują 
właściciele sklepów, tylko zatrudnieni przez 
nich pracownicy, którzy jeszcze nie przyzwy
czaili się do hasła "Klient nasz pan", które obo
wiązywało w poprzedniej niesłusznej przecież, 
epoce. Ta uwaga powinna zainteresować wła
ścicieli. Są też i takie przybytki pełne różnych 
towarów, gdzie miło i sympatycznie można 
pogawędzić, poradzić się, czasem potargować, 

KURIER MIĘDZYRZECKI 

kupić- no i obie strony są zadowolone. 
Już wiele razy pisałam o domofonach, które 

służą naszemu bezpieczeństwu , ale lokatorzy 
często zapominają o zamykaniu drzwi. Trzeba 
być ostrożnym, bo różne, najczęściej smagło
lice towarzystwo, oferując nam jakieś towary 
przy okazji penetruje nasze mieszkania. Po 
takich wizytach możemy już sobie tylko popła
kać i ponarzekać na własną głupotę, bo kogo 
obchodzi nasze bezpieczeństwo ? 

Kiedy tak słucham o problemach rolników, 
służby zdrowia i nauczycieli to zastanawiam 
się, dla kogo te reformy. Jeżeli dla nas wszyst
kich, to dlaczego tak niewielu jest zadowolo
nych ? Kiedyś wystarczało na wszystko - a te
raz wystarcza tylko na rozbudowę ministerstw 
i biur poselskich, podniesienie pensji ich urzęd
ników i bardzo wysokie nagrody dla garstki i 
tego samego społeczel'lstwa, którego połowa 
popada w coraz większ<1 nędzę. Czy ktoś po
myślał o skutkach reform, na które nie mapie
niędzy ? Do tej pory rozpoznawano Polaków w 
całej Europie po dżinsowych garniturkach i 
kreszowych dresach, ale już niedługo dojdzie 
nowy znak rozpoznawczy : zęby jak u królika. 
Ministerstwo Zdrowia ustaliło bowiem, że tyl
ko zęby przednie- 1,2 i 3- dolne i górne- moż
na leczyć bezpłatnie, a za inne trzeba płacić. 
Przy wzrastającej biedzie i braku pieniędzy na 
wszystko- zostaniemy Królikami S wiata. Szkol-
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ni stomatolodzy są bezradni, bo ich dotychcza
sowy trud i profilaktyka dziecięcych zębów 
pójclą na marne. Ale kogo to obchodzi ? 

N o i zastanawiam się jeszcze nad czymś czy 
naprawdę najważniejszą reformą szkolnictwa 
wyższego jest otwarcie na uniwersytetach wy
działów teologicznych ? Bo właśnie o tym, a 
nie o przystosowaniu przyszłych nauczycieli do 
zreformowanych szkół dyskutują ostatnio rek
torzy wyższych uczelni. 

Przebalowano już studniówki a maturalna 
rzeczywistość coraz głośniej skrzeczy. Nie 
chcę być złym prorokiem, ale dosyć czarno te 
matury widzę. A powód tego czarnowidztwa 
jest dosyć prozaiczny : brak chęci do nauki, 
korzystanie z bryków (to takie streszczenie 
lektur) i gotowych wypracowań oraz wiara w 
idealne ściągi. Kochani ! Do ściągi trzeba mieć 
trochę inteligencji i dużo umieć, żeby wiedzieć, 
co z tej ściągi wybrać. Weźcie to sobie do ser
ca, bo czasu niewiele, a wiara w cudajest złud
na. No i żeby coś zapomnieć, to najpierw trze
ba wiedzieć. A ten problem akurat bardzo mnie 
obchodzi. 

A tak na szkolnym marginesie- międzyrzec
cy panowie drukarze od nekrologów - tak się 
pisze WUJEKJuż raz zwracałam uwagę na ten 
błąd ortograficzny, za trzecim razem podam 
nazwisko drukarza winowajcy. 

Zmieniam redakcję. Dziękuję moim wier
nym Czytelnikom, których przychylność czę
sto odczuwałam. Ci, którzy lubili felietony "Do 
przemyślenia" ... , może sięgną po nową gazetę 
a ci, którzy mnie nie znosili, odetchną z ulgą. 

Z redakcją Kuriera Międzyrzeckiego rozsta
ję się, przyjaźnie i myślę, że moje odejście nie 
przekreśli naszej znajomości, sympatii i wielu, 
wielu wspaniałych wspomnień. 

Izabela Stopyra 

5 LAT DZIAŁALNOŚCI BIURA OBROTU NIERUCHOMOŚCIAMI 

"DOM" 
66-300 MIĘDZYRZECZ OS. CENTRUM 8 · 

te l. 0-95 7 41-28-58 wew. 6 7 41-26-49 

DOMY, GOSPODARS'IWA ROLNE - SPRZEDAŻ : 
l. BOBOWICKO- pow. domu 160m~ + warsztat 70m2, pow. działki- 9ar - cena 230 tys. zł 
2. SKWIERZYNA- pow. domu 220m2, 2 pow. handlowe, pow. działki ok. 6ar - cena 220 tys. zł 
3. CHOCISZEWO - pow. domu 80m2, do remontu, pow. działki 79 ar+ budynek gospodarczy pow. 150 m2 - cena 42 tys. zł. 
4. WYSOKA- 1/2 domu o pow. 80m.~ - pow.działki 11 ar+ 0,5 ha - cena 50 tys. zł. 
5. KULIGOWO- pow. domu 140m2, pow. działki 19 ar w pobliżu jeziora - cena ok. 52 tys. zł. 
6. PRZYTOCZNA- pow. domu 220 m2, pow. działki 23 ar z dojściem do jeziora - cena 150 tys. zł.' 
7. TRZCIEL- okolice, duże dochodowe gospodarstwo 39 ha, dom pow. 320m2 + ubojnie; chłodnie, magazyn, oborę na 40 szt. 

- cena 600 tys. zł. 
8. TWIERDZIELEWO-gospodarstwo- 30 ha+ inwentarz i maszyny. Nowy dom pow. 170m~+ 3 budynki gosp.- cena 170 tys. zł . 

' 

. 

ZAMIANY: 
l. MIĘDlYRZECZ- 4 pokojowe pow. 56,73 m2, II piętro, własnościowe w Centrum na 2 pokojowe 50 m~ II piętro blisko Centrum- pilne! 
2. MIĘDYRlECZ- 4 pokojowe pow. 115 m~. c. o. etażowe, l piętro w starym budownictwie, komunalne na 2 pokojowe do 50 m~ z c.o. 

OKAZJA: 
l. SKWIERZYNA- mieszkanie 2 pokojowe, kuchnia, łazienka, we, II piętro pow. 58 m~. balkon, garaż- odstępne praw spółdzielczych'' 
na zasadzie własności lokatorskiej. Cena odstępnego wraz z wkładem do spółdzielni - 22 tys. zł. 

KUPIMY: 
l. MIĘDlYRZECZ- kawalerkę do 35 tys. zł. 
2. MIĘDlYRZECZ- 2 pokojowe do 50 tys. zł. w Centrum do II piętra. 

ZAPR.A._SZA.l'Vl"Y ! 
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Do wszystkich kobiet 
z okazji 8 marca 

40 lat to piękny wiek kobiety, najbardziej 
efektywny i wreszcie można pomyśleć o sobie. 
Dzieci wyfrunęły a wnuków jeszcze nie ma. 
Bądź egoistką . Jak przeżyjesz drugą połowę 
swojego życia zależy do decyzji jaką podej
miesz dzisiaj. 
Odwiedź swojego internistę /lekarza rodzin

nego/- EKG. 
Zaprzyjaźnij się ze swoim ginekologiem. To 

lekarz specjalnie przeszkolony w dbaniu o Pani 
zdrowie. Winien on zalecić i zrobić : 

l. Badanie piersi z mammografią i USG. 
2. Rozmaz cytoonkologiczny z szyjki i macicy. 
3. Badanie przez odbyt i stolca. 
4. Densymetlia kości /najlepiej kręgosłupa. 
5. Badanie stężenia estrogenów i hormonu 

pobudzającego wzrost pęcherzyków. 
6. Poziom cholesterolu we krwi i inne bada

nia moczu i krwi.. 
Niestety za większość tych badań musi Pani 

zapłacić sama. 
Co to jest okres przedmenopauzalny ? 
Po pokwitaniu, a więc po staniu się kobietą, 

jajniki produkują estl-ogeny, które razem z pro
gesteronem /hormonem proelukowanym 
przez pęcherzyki w których dojrzewa i później 
w czasie jajeczkowania wypada jajeczko/ od
powiadają za fizyczne i psychiczne, cykliczne 
zmiany Twojego ciała. Między innymi, w cza
sie trwania cyklu nabłonek wyścielający wnę-

tl-ze jamy macicy, przygotowuje si ę cło przyj ę
cia zapłodnionego jaja. Kiedy nie cłochodzi do 
zapłodnienia - gra hormonalna - uruchamia 
czynność złuszczenia przerosłej błony śluzo
wej - to jest faza miesiączkowa. W okresie 
przedmenopauzalny zostaje zaburzona ta wła
śnie gra hormonalna /oczywiście w dużym 
uproszczeniu/. Nie w każdym cyklu pęcherzy
ki dojrzewają i nie ma jajeczkowania. Spada 
poziom progesteronu, miesiączki staje się przy
paelkowe i nieregularne. Różnią się : czasem 
trwania, intensywnością oraz długością 
przerw. Są kobiety, które od razu przestają mie
siączkować, jednak zazwyczaj trwa to około 2 
lat. Zaburzenia krwawienia są fizjologiczne, ale 
... lepiej, lepiej odwiedź swojego ginekologa. 
Prawcłopodobnie zaproponuje Pani wyłyżecz
kowanie jamy macicy, aby wykluczyć bardzo 
groźną chorobę. Ten okres Pani życia wyma
ga niestety częstszych wizyt u ginekologa. 
Można temu chociaż częściowo zaradzić . Po
nieważ przyczyną zaburzeń jest niski poziom 
progesteronu- podaje się go w dawkach 5 -lO 
mg przez lO dni. Pozwala to uniknąć częstych 
biopsji. Alternatywną metoclą uzyskania cy
klicznych krwawień jest przyjmowanie table
tek antykoncepcyjnych o niskich dawkach 
hormonów, co równocześnie zabezpiecza 
przed niepożądaną ciążą. Tylko uwaga jeżeli 
pali Pani papierosy proszę zapomnieć o hor-
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monach . Pigułka zwiększa i tak już duże u pa
laczek ni ebezpi eczeństwo zawału serca i uda
ru mózgu. 

Czy można określić jak blisko jest me
nopauza? 

Tak. należy określić poziom hormonu pobu
dzającego dojrzewanie pęcherzyków /FSH/ w 
2 lub 3 dniu miesiączki. Czym wyższe stęże
nie , tym bliżej szczytu naszej góry l menopau
zy/ Spadek poziomu hormonów proelukowa
nych przez jajnik powoduje wzrost FSH pro
elukowane przez przysadkę mózgową, która 
chce zmusić jajnik do większej produkcji. Je
żeli np. rok temu osiągnęła Pani stężenie FSH 
15 miU/ml a dzisiaj 30 miU/ml to menopauza 
jest tuż, tuż a gdy osiągnęła Pani poziom 40 
miU/ml to proszę si ę nie łudzić wkrótce prze
stanie pani miesiączkować. 
Częstym objawem pojawiającym się w tym 

okresie są "wary" uderzenia gorąca. Jeżeli z 
jaki ś powodów nie możesz przyjmować hormo
nów, to proszę spróbować zażyć codziennie Vit 
E. Rozpocznij od 400 j. 2 razy dziennie. Jeżeli 
w ciągu tygodnia nie bęcłzie poprawy proszę 
zwiększyć do 1600 j, dziennie. Podobno poma
ga również Vit. B6 w dawkach 400 mg/d oraz 
Vit. C 500 mg/d. 

Namawiam jednak do stosowania tabletek an
tykoncepcyjnych, gdyż pomogą one zadbać o Pani 
kości a powiima Pani o nie dbać. Dlatego też : 

l. Jedz jak najwięcej wapnia - zarówno w po
karmach jak i w postaci leków. W tym okresie 
życia około 1000 mg/d. 

2. 3 razy w tygodniu 30 min. umiarkowanych 
ćwiczeń siłowych. 

3. Vit. D -to słońce i niestety leki. 
No i nareszcie menopauza, ale o tym na

stępnym razem. 
J. Ronge 

40 lat minęło ... Temu miał służyć m.in. niedawny remont pomieszczeń, nowe re
gały oraz dostępna od stycznia kserokopiarka. 

l marca 1999 r. mija okrągła rocznica działalności biblioteki Klubu 
Garnizonowego w Międzyrzeczu. 

Dokładnie 15 marca 1959 r. /czyli w dwa tygodnie od zarejestrowa
nia/ ówczesna bibliotekarka Garnizonowego Klubu Oficerskiego do
konała pierwszego wpisu do księgi inwentarzowej. Pod numerem l 
wpisała "Ziele na kraterze" Melchiora Wańkowicza /tak na margine
sie, książkę nadal chętnie wypożyczaną przez czytelników l o warto
ści 50 ówczesnych złotych. Ile byłoby to dzisiaj, nie potrafię niestety 
wyliczyć. 

Ile czytelników przewinęło się przez bibliotekę, ile wypożyczono 
książek i udzielono informacji przez te 40 lat, nie poelam Państwu. 

Nie liczby są ważne, 
Z perspektywy moich 11 lat pracy pozwolę sobie stwierdzić, że 

liczy się konkretny człowiek i zaspokojenie jego różnorodnych po
tl-zeb. Do połowy lat 80 biblioteka działająca w ramach KI u bu Garnizo
nowego była dostępna wyłącznie dla środowiska w_ąjskowego Garni
zonu Międzyrzecz. 

Od kilkunastu lat z naszej oferty mogą korzystać wszyscy miesz
kańcy miasta. A jest to oferta różnorodna, uzupełniająca propozycje 
MOKSiR Garnizonowy Ośrodek Kultury i działająca w jego ramach 
biblioteka od lat starają się wtopić na stałe w krajobraz międzyrzec
kiej kultury. 

Wraz z Biblioteką Publiczną i siecią bibliotek szkolnych staramy 
się tworzyć księgozbiory służące jak najlepiej kształcącym się miesz
kańcom Międzyrzecza . Dobra współpraca z Biblioteką Publiczną gwa
rantuje dostępność w naszym mieście dużej ilości poszukiwanych 
tytułów. 

O czytelników w dobie video i komputerów musimy zabiegać . 
Nie wyrywamy ich sobie wzajemnie. Nasi czytelnicy wiedzą , że są 

mile wiciziani w obu placówkach. 
Staramy się aby miła i kompetentna obsługa była naszą dewizą, a 

czytelnicy wychodzili od nas zadowoleni. 

W ciągu 40 lat biblioteka była kilkakrotnie nagradzana. Nieskrom
nie zaznaczę, że zasługą wykwalifikowanych bibliotekarek pracują
cych w Klubie Garnizonowym /m.in. pani Hanusiak, Drarnowicz i 
reprezentantki najmłodszego pokolenia pani Judek/ jest uznanie mię
dzyrzeckiejbiblioteki za jedną z najlepszych w Śląskim Okręgu Woj
skowym i idące za tym nagrody, m.in . Ministra Kultury i Sztuki. 

Jest jednak coś, czego ta biblioteka nie posiada. 
Własny EKSLIBRIS to nie zrealizowane do tej pory marzenie kilku 

pokoleń bibliotekarek z Klubu Garnizonowego. 
40 rocznica powstania biblioteki stanowi dobrą okazję do ogłosze

nia konkursu na ekslibris. 
Szczegółowe informacje w następnym numerze Kuriera. 

Małgorzata Bukowska 
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W~l€NTVNKI 1999 
Dekoracją szkoły i scen zajęły się: Ania 

Pawliszak, Iwona Stafiniak, Ania Mam
zer, Ania Toczyńska. Duże, czerwone ser
ca i kolorowe plakaty w pełni oddawały na
strój walentynkowej uroczystości. 

12lutego w międzyrzeckimLiceum Ogól
nokształcącym były obchodzone Walentyn
ki. Zaproszeni goście, dyrekcja, grono pe
dagogicznie i oczywiście uczniowie licznie 
zgromadzili się w sali Domu Kultury, a obej
rzeć koncert przygotowany przez klasę II 
a, pod kierunkiem pani profesor Grażyny 
Bułach. 

Wszystkich przybyłych serdecznie po
witali : Martyna Smogór i Marek Banaś, 
którzy prowadzili koncert walentynkowy. 
Chwilę potem na scenie pojawili się pierwsi 
artyści. Marta Kowalska, Konrad Ziar
kowski i Piotr Niewieczerzał recytowali 
wiersze, Artur Stefanowicz z III a grał na 
fortepianie. Uczennice z klasy II a tzn. : 
Katarzyna Trapszo, Marta Kowalska, 
Joanna Kłodzińska, Małgorzata Hejdasz 
zaśpiewały wiele piosenek. W ich wykona
niu usłyszeliśmy m.in. : "Nie bądź taki szyb
ki Bill", "Zakochani". Dawid Biernacki i 
Przemek Dziekan przy akompaniamencie 
zespołu w składzie : Mariusz Witasik, Ja
cek Łuczak, Kamil Dymarczyk, Leszek 
Zalewski, zaśpiewali piosenkę ,.Zawsze tam 
gdzie ty". Mogliśmy także podziwiać, jak 
tańczą uczniowie naszej szkoły (tancerze 
FAN DANCE Międzyrzecz) : Emila Na
pierała, Lucyna Sobolewska, Marcin 
Pucek i Marcin Wołk (L.E). Zaprezento-

wali nam np. tango, walca i gorącą sambę. 
W programie nie zabrakło również sce

nek kabaretowych. Pierwszą z nich pt. "Pięk
na i bestia" przedstawili nam Sebastian Su
chowski i Mateusz Gajewski. Zabawny 
fragment gwary wielkopolskiej usłyszeliśmy 
w wykonaniu Piotra Pawlaka z IV c. Bar
dzo entuzjastycznie zostali powitani na sce
nie Maciek Kaduk i Paweł Butkiewicz z 
IV d, którzy przedstawili "Damę na wieży". 
Chłopcy zrobili to bardzo profesjonalnie, a 
do tego rozbawili całą publiczność. Wiele 
piosenek zaśpiewały także dziewczyny z 
klasy II e : Gosia Kaliszak, Ola Kilian i 
Agnieszka Witczak "Serduszko puka w 
rytmie cza-cza", "Wszystko mi mówi" i "Im 
więcej Ciebie tym mniej" to tylko niektóre 
utwory z ich repertuaru. Wśród wykonaw
ców nie zbrakło również uczniów liceów 
muzycznych w Szczecinie i w Poznaniu. Spe
cjalnie na naszą uroczystość przyjechali : 
Renata Gosłowska i Piotr Furtak Rena
ta zagrała na fortepianie i zaśpiewała wraz z 
Arturem Głużewskim (TB - M-cz) pio
senkę "Małe tęsknoty" oraz na koniec "Tyle 
słońce w całym mieście". W wykonaniu 
Piotrka usłyszeliśmy mi. in. "Nie mogę Ci 
wiele dać", "Sen o Wiktorii", "Nie płacz 
Ewka", "Niecierpliwi" (Utwór zagrany na 
oboju). 

Trzeba przyznać, że cała impreza była 
przygotowana bardzo uroczyście i profesjo
nalnie. Złożyła się na to przede wszystkim 
ogromna praca artystów i pomoc pana Ra
fała Gojdki. Ich wkład i zaangażowanie uwi
daczniało się w każdym momencie trwania 
koncertu. Uczniowie II a zadbali o to, aby 
na scenie było bardzo wesoło i interesują
co, a także postarali stworzyć bardzo ro
mantyczny nastrój. To dzięki temu wszyst
kim obecnym program artystyczny bardzo 
się podobał, o czym świadczyły głośne bra
wa widzów. 

Ogromne podziękowania za tak udany 
koncert należą się przede wszystkim 
uczniom z klasy II a oraz pani mgr Graży
nie Bułach . Za udział w walentynkowym 
koncercie dziękujemy także wiele innym wy
konawcom, szczególnie tym, którzy nie są 
uczniami naszego Ogólniaka : Karolinie 
Bora, Ninie Dąbrowskiej, Renacie Go
sławskiej, Piotrowi Furtakowi, Arturo
wi Głużewskiemu oraz Grzegorzowi 
Szauro. 

Z okazji Dnia Zakochanych życzymy 
dużo, miłości i mamy nadzieję, że w przy
szłym roku spotkamy się na równie uda
nym koncercie jak tegorocznym. 

Joanna Serewa kl. II b 

usługi bezpłatnie dla mieszkań
ców miasta i gminy Międzyrzecz 
należących do lubuskiej kasy 
chorych. 

Świadczenia polegają na : 

karskich w domu 
5. Hospitalizacji domowej. 
6. Opiece nad dziećmi od 6 

tygodnia życia do l roku. 

W związku z reformą Służby 
Zdrowia pielęgniarki środowi
skowo-rodzinne utworzyły Nie
publiczny Zakład Opieki Zdro
wotnej pod nazwą : Zespół Pie
lęgniarek Środowiskowo-Ro
dzinnych "Florencja" 

FI. Nightingale nadawany zasłu
żonym pielęgniarkom. 

Zespół Pielęgniarek Środowi
skowo-Rodzinnych "Florencja" 
mieści się w Przychodni Rejo
nowej ul. Konstytucji 32 pokój 
nr 8, teł. 741-25-27, świadczy 

l. Współdziałaniu z rodziną 
w zakresie doradztwa, edukacji, 
udzielania wsparcia rodzinie lub 
poszczególnym jej członkom w 
zdrowiu i chorobie. 

W skład zespołu wchodzi 8 
pielęgniarek środowiskowych i 
l położna, która świadczy usłu
gi w zakresie opieki nad ciężar
nymi, dziećmi do 6 tyg. życia i 
kobietami w połogu. Wszystkie 
posiadamy wysokie kwalifikacje 
zawodowe, wieloletni staż pra
cy i świadczymy usługi na wy
sokim poziomie. 

Nazwa "Florencja" pochodzi 
od imienia pielęgniarki Floren
cji Nightingale założycielki 
pierwszej szkoły pielęgniarskiej 
przy szpitalu św. Tomasza w 
Londynie. Jako pierwsza zainte
resowała się zagadnieniami spo
łecznymi, pielęgnując chorych 
w sąsiedztwie i rodzinie. Jest 
bezsprzecznie twórczynią nowo
czesnego pielęgniarstwa, która 
w działaniu pielęgnacyjnym 
uwzględniała kontekst teore
tyczny i naukowy. W czasie I 
wojny światowej z własnych 
środków finansowych organizo
wała opiekę dla poszkodowa
nych, za co została uznana bo
haterką narodową. 2 lata po jej 
śmierci ustanowiono Medal im. 

l 

2. Opiece nad pacjentami nie
pełnosprawnymi. 

3. Opiece paliatywnej. 
4. Wykonywaniu zleceń Ie-

' 
ZESPOŁ PIELĘGNIAREK 

SRODOWISKOWO-RODZINNYCH "FWRENCJA" S.C 

Dni 

Poniedziałek 
Wtorek 
Środa 
Czwartek 
Piątek 
Sobota 
Niedziela 
Święta 

Gabinety 

8.00-10.00 
8.00-10.00 
8.00-10.00 
8.00-10.00 
8.00- 10.00 

CZASPRACY 

Praca w terenie 

10.00 - 16.00 
10.00 - 16.00 
10,00 - 16.00 
10.00 - 16.00 
10.00 - 16.00 

Dyżur zabiegowy 

8.00-20.00 
8.00-20.00 
8.00-20.00 
8.00-20.00 
8.00-20.00 
8.00-20.00 
8.00-20.00 
8.00-20.00 
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Rozpoczęła s i ę reforma systemu ubezpieczeń, która doty
czy także Państwa. jeże li jesteście Państwo w wieku od 20-30 
lat wybieracie Pań two obowiązkowo j dno z Powszechnych 
Towarzystw Emerytalnych, osoby w wieku od 30-50 lat przy
stępują do Towarzystwa Emerytalnego dobrowolnie. Czy war
to przystąpić i do którego Towarzystwa Emerytalnego. Które 
Towarzystwo zapewni większą emeryturę ? Moja licencjono
wana firma chętnie Państwu doradzi i pomoże wybrać najlep
sze Towarzystwo. Zadzwoń ! 

Ponadto oferuję Państwu ubezpieczenia największego ubez
pieczyciela w Polsce PZU na Życie S.A. wyniki roku 98 to l 
mld dolarów składek, 23,4% dopisanych odsetek do polis "Po
godna Jesień". : 

Ubezpieczenie emerytalne tzw. III filar 
zaopatrzenie dzieci 
ubezpieczenie na życie 

oraz ubezpieczenie PZU S.A. : 
majątkowe, wypadkowe, komunikacyjne. 

W PPHU "Adalbert" ~ 
;:.o:/;~~~e!~~~~~3 M 

Międzyrzecz Tel. 741-28-51 ~ 

~słUgi ·· fryzjerskie 
w domu klienta oferuje 

Bruno Nayda. 
Zgłoszenia przyjmowane są codziennie 

od godz. 14.00 
ul. Lipowa 2/2 Międzyrzecz 

Muzeum w Międzyrzeczu 
zaprasza 

do zwiedzenia stałej ekspozycji muzealnej: 
O Dział sztuki : Portret trumienny 
O Dział etnograficzny: Kultura ludowa polskiej ludno

ści rodzimej z Dąbrówki Wlkp. Z XIX-XX w. 
oraz wystaw czasowych : 

O Stare księgi w zbiorach muzeum 
O Dawny Międzyrzecz w fotografii 
O Pokaz pisanek i palm wielkanocnych /od 27.03.99 

do 18.04.99/ 
Muzeum czynne : 

Od wtorku do soboty 9.00- 16.00 
w niedziele 10.00- 16.00, w niedziele - wstęp bezpłatny 

; 

WALENTYNKI W CZWORCE 
Dnia 12 lutego 1999 na sali gimnastycznej przy Szkole Podstawo

wej nr 4 odbył się wielki bal z okazji dnia Walentego. Potańcówka 
została zorganizowana przez Samorząd Szkolny. Sala taneczna była 
bardzo bogato przyozdobiona, zawieszono kolorowe balony, na pod
łodze leżało confetti, a w powietrzu latały serpentyny. Bal był bardzo 
ciekawy, a wszyscy uczestnicy bawili się doskonale. Oprócz łatwej, 
lekkiej i przyjemnej muzyki mieliśmy wiele interesujących zabaw i 
konkursów. Jeden z nich n osił nazwę ''w poszukiwaniu tajemniczej 
dziewczyny". Konkurs ten stworzyliśmy na podstawie telewizyjnego 
show "Randka w ciemno". Osobą wybierającą był nasz szkolny kole
ga z klasy ósmej, który miał do wyboru trzy atrakcyjne dziewczyny. 
Przypaclek sprawił , że wybrany został nasz nauczyciel od informatyki 
przebrany za śliczną panienkę. 

Nagroda jaką wylosowali, była bardzo ciekawa. Samochodem na
szego szanownego pana dyrektora mgr Macieja Rębacza odbyli pod
róż dookoła .. . Obrzyc. W "Mini playback show" przedstawiono takie 
gwiazdy jak : Cher, Spice Girl i Edytę Gó rniale Każdy z uczestników 
otrzymał atrakcyjne nagrody. Poclczas balu działała poczta walentyn
kowa. Roznoszono miłosne kartki wszystkim zakochanym. 

Mamy nadzieję, że spotkamy się na takiej samej imprezie za rok. 
Błażej Kaduk 

Lek. med. Jerzy Bojko 
Specjalista Ginekolog Położnik 

Informuje o przeniesieniu gabinetu 

do Przychodni Rejonowej 
ul. Konstytucji 3 Maja 32 (pok. nr 9) 

Przyjęcia we wtorek od godz. 15.30 

Informacja i rejestracja teł. 0-601 758385 
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Niezapomniana wyprawa 
szemu zdziwieniu Ksiądz nie zwracając uwa
~i na innych wyciągnął z plecaka Pismo 
Swięte i z powagą rzekł "Kochani bracia i 
siostry", powodując tym samym duże zain
teresowanie wśród ludzi naszą grupą oraz 
wybuch śmiechu. W końcu zaakceptowali
śmy ten stan rzeczy, choć jeszcze przez ja
kiś czas zwracaliśmy się do Niego po imie
niu, albo 'Tatusiu". 

W dniach 24-29 stycznia br. odbyła się pię
ciodniowa wycieczka do Szklarskiej Porę
by dla młodzieży uczęszczającej na czwart
kowe spotkania ewangelizacyjne. Organiza
torem wyjazdu był ks. Andrzej Tymczyj, 
proboszcz naszej parafii p.w. Miłosierdzia 
Bożego w Bobowicku. 

Spotkania, na które przychodzimy mają 
przede wszystkim charakter modlitewny. 
Wspólnie odnajdujemy drogę do Pana Boga i 
razem ku Niemu kroczymy, pogłębiamy na
szą wiarę i poznajemy nowe sposoby modli
twy. To dzięki wspólnemu poszukiwaniu Boga 
tworzymy wspólnotę. Zgromadzenia te umoż
liwiają znalezienie "wspólnego języka", są oka
zją do otwarcia swojego serca, zwierzenia się 
ze swoich duchowych problemów. 

Wszyscy wiedzą o tym, że 10.01. odbył 
się VII Finał Wielkiej Orkiestry Świątecz
nej Pornocy ale nie wszyscy wiedzą o za
bawie jaka odbyła się 30.01 w Bukowcu. 
Organizatorem imprezy był Disco Club 
"Luz" w Bukowcu. Całkowity dochód zo
stał przeznaczony na fundusz WOŚP. 

Impreza rozpoczęła się programem pt. 
"Mini Playback Show", który został przy
gotowany przez uczniów Szkoły Podsta
wowej w Bukowcu. Możemy wszystkim 
zapewnić, że nasi wykonawcy nie byli gor
si od tych w telewizji, a wręcz wspaniali. 
I tak występowali : N aj młodsza uczest
niczka- Ania Wodarska jako Natalia 
Kukulska, Marlena Ladra była Reni 
Jusis, Sylwek Szymański przekonywał, 
że "chłopaki nie płaczą" zespołu T. LOV. 
Maksymilian Dajworskijako Thomas, 
Ola Śledź perfekcyjnie wykonała pięk
ną romantyczną balladę Toni Brakston, 
Monika Podburaczyńska jako Halina 
Kunicka. Młodzieży najbardziej podobali 
się Michał i Kamil Szuman jako for
macja N.Y.CC. oraz Sebastian Kulas, 
Mateusz Baran, Jarek Sierociukjako 
grupa "ZERO" w utworze "Bania u Cy
gana". Występy zakończyły Marta Do
rosz, Justyna Tkaczyk, Asia Kozłow
ska w widowiskowym utworze "Bailan
do" grupy LONA. Oklaskom dla wystę
pujących uczestników nie było końca. 
Wszyscy występujący otrzymali pamiąt
kowe albumy ufundowane przez Disco 
Club "Luz". Następnie rozpoczęła się za
bawa dla dorosłych w trakcie której od
była się licytacja wielu cennych przed
miotów m. in. olbrzymiego 10 kg tortu w 
kształcie serca ufundowanego przez pie
karnię pp. Sarbaków z Międzyrzecza, 
trzech złotych serduszek ufundowanych 
przed Disco Club "Luz" pp. Dajworskich. 
Niewątpliwie oryginalną rzeczą ofiarowa
ną przez Zakład Renowacji Mebli (p. 
Kaczmarek, p. Ziętek z Wyszanowa) była 
XIX wieczna wycieraczka do obuwia, któ
ra po licytacji pojechała do Kaławy. Sprzęt 

Jednym ze sposobów odnajdywania Boga 
była ta wyprawa w Sudety. Przeżyliśmy 
wspólnie wesołe i smutne chwile. Właśnie 
lam ks. Andrzej próbował nam pokazać, iż 
modlić można się w różny sposób, nie tylko 
w domu, ale także z dala od niego. Góry sta
ły się miejscem , gdzie zrozumieliśmy, że w 
życiu każdego człowieka powinien znaleźć 
się czas na zabawę i na modlitwę. 

Wszyscy długo czekaliśmy na tę wyciecz
kę. Spakowania oczekiwaliśmy chwili wyjaz
du. Podróż rozpoczęliśmy w nocy. Wszyscy 
byliśmy w humorach, dlatego uśmiech nie 
znikał z naszych twarzy: Już na pierwszej 
stacji, czekając na pociąg, próbowaliśmy 
ukryć, że naszym opiekunem jest ksiądz, 
zwracając się do Niego po imieniu. Ku na-

Pobyt w górach był wspaniały. Mieliśmy 
dobrego opiekuna. Okazałą się, że jest nie 
tylko księdzem, ale również bliskim przyja
cielem. Pewne osoby, podczas naszej pod
róży w pociągu, wyraziły się krótko i zwięź
le: "to spoko gościu". Chcemy potwierdzić, 
że nasza wspólna wyprawa bym, że możli
wa jest jedność pomiędzy nami, i że wspól
nie potrafimy poszukiwać i żyć Bogiem. Zro
zumieliśmy także, że wszystko, co mogli
śmy zobaczyć i przeżyć było zasługą Boga, 
który posługuje się wybranymi przez siebie 
ludźmi. Jesteśmy bliżej siebie ... 

Gosia i Agnieszka 

Przyjemne z pożytecznym 

gospodarstwa domowego ufundował p. 
Władysław Zmora ze Stacji Paliw- Skoki 
oraz Disco Club "Luz" . Sponsorem piwa 
beczkowego był Browar Krajan. Drobne 
upominki do Loterii Fantowej przekazali 
też Hurtownia Piwa i Napoi "EXPOL" z 
Międzyrzecza oraz Hurtownia AGD -
Wanda Andrzejewska z Gorzowa. 

W przeciwieństwie do licytacji złotych 
serduszek u Jurka Owsiaka u nas najwyż
szą cenę uzyskało serduszko z nr 3 zaku
pione za 140 zł,. przez p. Pawła Barana. 
Pozostałe serduszka wylicytowali p. To
masz Siwak i Marek Baran. Smaczny 
tort, który próbowaliśmy trafił do p. Ma-

riusza Kozłowskiego . Trzeba tu dodać, 
że licytacja była bardzo zacięta. Przy do
brej zabawie czas płynął szybko wszyscy 
doskonale się bawili a do tańca przygry
wały całkiem "za darmochę" zespoły 
"APROPOS" p. Korzeniewskiego z Bobo
wieka oraz "JOKER" braci Szumarrów z 
Bukowca. Cała obsługa Disco Clubu "Luz" 
pracowała gratis a dochód w kwocie 
1407,50 zł. zasilił konto Wielkiej Orkie
stry Świątecznej Pomocy. mamy nadzieję, 
że w następnym roku zabawa będzie rów
nie udana a hojność jeszcze większa. 

OlaNabzdyk 
Mgada Pasewicz 

Serdeczne pozdrowienia z pobytu na zimowisku w Szklarskiej 
Porębie przesyłają uczniowie SP nr 2 z wychowawcami 
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~~~~~~~~im::~~cz~~s~~ Ziścić marzenia 
ły Podstawowej Nr 2 pod opieką p. Teresy Flisikowskiej, Alicji 
Błochowicz i Grażyny Błochowicz korzystała z białego szaleństwa 
przebywając w górach w Szklarskiej Porębie na zimowisku. 

Było cudownie .. . Zwiedzaliśmy wiele atrakcyjnych miejsc, m.in . 
Wodospad Szklarkę , Muzeum Zabawek, Świątynię Wang, z wielkim 
trudem lecz uśmiechem na twarzy "wdrapaliśmy" się na Chojnik i 
tam podziwialiśmy piękny Zamek a także zachwyceni byli śmy wiclo
kami Karkonoskiego Parku Narodowego. Pomimo lęku wysokości 
(u niektórych) wszyscy wjechaliśmy na Puchatka, a tam na roz
grzewkę urządziliśmy sobie "bombardowanie" śnieżkami. 

Każdy mógł wykazać swoimi umiejętnościami saneczkowania na 
stoku, a także pływaniem w basenie. 

Każdy dzień pomimo wielu atrakcji, przeżyć , zmęczenia nie koń
czył się spokojnym snem, bo wieczorem dopiero rozpoczynało się 
cudowne koleżeńskie "życie" - od białej nocy poprzez czerwoną aż 
do zielonej, podczas których spotkaliśmy się z różnymi niespo
dziankami, psikusami, a nawet "musztrami". W ostatni wieczór sza
leliśmy na dyskotece i co ciekawe zamiast migających świateł były 
nastrojowe migające latarki, a biały dym został zastąpiony mąką 
(pomysł chłopców, oni byli naprawdę cudowni!!!). 

Zimowisko było świetne ! ty lko szkoda, że trwało jeden tydzień . 
Dziękujemy wszystkim, którzy zorganizowali nam ten wypoczy

nek, a w szczególności naszym opiekunom za ogromne serce, czas 
i cierpliwość ... 

Prosimy o zorganizowanie zimowiska w przyszłym roku . 
Olga ł..agowska, Edyta Masinkiewicz z V b SP Nr 2 

KINO "PATRA'' - OBRZYCE 
MARZEC 

07- 09 III 
godz. 18.00 "ŚMIERTELNY REJS" USA/15 lat film grozy 

14 - 16 III 
godz. 18.00 "W STRONĘ MARAKESZU" W. Bryt/Fra/15 
lat przyg. 

21- 23 III 
godz. 16.00 "DAWNO TEMU W TRAWIE" USA/ b/o bajka 

w polskiej wersji językowej 
godz. 18.00 "NEGOCJATOR" USA/15lat sens. 

28- 30 III 
godz. 18.00 "BLADE - WIECZNY ŁOWCA" USA/15 lat 

film grozy 

Dodatkowe informacje o repertuarze 741 29 41 wew. 688 

" By to święto było 
warta jest kobieta, 
bo całego życia 

ona jest podnietą. 

N iech nam w szczęściu żyją 
Dziewczęta , mężatki. 

Niech nam w szczęściu żyją 
Wszystkie nasze matki ... " 

Najważniejsza jest w życiu praca zawodowa, doskonalenie jej, gdyż 
ona stanowi podstawę egzystencji. Ważny jest również trud wychowa
nia clzieci i niezbędne prace elomowe - mówi Barbara Sawala -
emerytowana nauczycielka. W 1954 r. ukończyła Liceum Pedagogicz
ne w Ośnie Lubuskim, nakaz pracy otrzymała do Brzozowca. 

Od1962 roku pracuje w Szkole Podstawowej Nr l w Międzyrze
czu . Jej marzenia się ziściły : została nauczycielką, założyła rodzi
nę , ukoi1czyła wyższe studia pedagogiczne, była metodykiem na
uczania klas I-IV, wychowała swoje pociechy ; córkę , która jest 
nauczycielką, a syn instruktorem nauki jazdy. W zawodzie prze
pracowała 40 lat. O szkole mówi tak : "Jedynka" wówczas liczyła 
około 1000 dzieci , 30 nauczycieli, Kierownik Szkoły Czesław Ro
nicki. Nauczyciele: Janina Jucz, Janina Turowska, Zdzisław E 

Malanowski, Janina Maciuk, Zofia Rybak, Aniela Pstrąg, 
Halina Krzyżaniak, Irena Budka, Maria Filipek, Celina Sie
maszko, Irena Kąkol, Teodozja Balicka i inni. 

- Dzień Kobiet kojarzy si ę z życzeniami, kwiatami , akademią w 
szkole, nagrodami pieniężnymi, kawą z ciastem, milą atmosferą w 
tym dniu. W tym dniu ponownie składają Kobietom najserdeczniej-
sze życzenia .... 

Kazimierz Kulas 

Nauczycielki -nauczania kl. I-IV z ks. Grzegorzem Tuligłowiczem, 
przy szkole Nr l w Międzyrzeczu (1990 rok) 

LUDOWA METEOROLOGIA 
NA MARZEC 1999 

Od liści- lżejszy szum wiatru , 
Od pustki pól - wiew radosny, 
Gdy w sercu, które ufa, 
Pełno jest świata i wiosny ... 

N a Kazimierza /4/, wyjdzie 
Skowronek z pierza. 

Józef /19/ kiwnie brodą, 
Idzie zima z wodą . 

* * * 

* * * 

* * * 
Jakie Zwiastowanie /25/, takie Zmartwychwstanie. 

* * * 
Dlaczego dzwon głośny, że wewnątrz próżny. !K. K. l 
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Do napisania tych paru refleksji zmobili
zował mnie "horror" jaki przeżyłem na jed
nym z naszych "super - świetlnych " skrzy
żowań . 
Otóż, kiedy zapaliło się dla mnie zielone 

światło ruszyłem do przodu i wtedy z przera
żeniem zauważyłem, że z prawej strony wprost 
na mnie jedzie samochód, którego kierowca 

z niecierpliwionym długim czasem oczekiwa
nia na wjazd próbuje się "zmieścić" ryzykując 

spowodowanie poważnego wypadku. 
"Przetestowałem" hamulce mojego samo

chodu i z ulgą odetchnąłem - tym razem się 
udało. Samochód, który wymusił pierwszeń
stwo przejazdu minął mój pojazd o przysło
wiową "grubość lakieru". 

Kiedy ochłonąłem, ze zgrozą uświadomi
łem sobie, że ja także kilkakrotnie postępo-
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KURIER MIĘDZYRZECKI 

wałem ryzykownie wj eżdżaj ąc na żółtym 
świetl e. 

Dzieje się tak z powodu , że czas oczeki
wania na wjazd z ulicy podporządkowanej w 
stosunku do czasu uprawiającego do tego 
wjazdu jest tak długi, że kierowcą "puszcza
ją nerwy". Czasami (w zależności od spraw
ności kierowcy) na zielonym świetle uda się 
przejechać prawidłowo dwóm, góra trzem 
kierowcom. Dlatego często ten "trzeci". czy 
"czwarty" ryzykuje. 

Wystarczy, że w pewnym momencie spo
tka się dwóch takich ryzykantów i wypadek 
jest nieunikniony. Myślę, że fachowcy powin
ni się dokładnie przyjrzeć tej "super gmin
nej inwestycji", bowiem synchronizacja jest 
nadal na niskim poziomie. 

Ale to wszystko nie usprawiedliwia kierow
ców którzy łamią przepisy. Musimy się zdy
scyplinować- tak kierowcy jak i piesi. 

Musimy się z tą "dyskoteką" nauczyć żyć! 
A tak na marginesie prośba do pana Bur

mistrza, aby na łamach Kuriera rozliczył tą 
"świetlną inwestycję". 

Nie ulega wątpliwości, że światła były po
trzebne, że na pewno poprawiły bezpieczeń
stwo i usprawniły ruch w centrum miasta. 
Ale czy należało wydać aż takie pieniądze ? 
Nie wiem z resztą dokładnie jakie. Mam na
dzieję, że dowiemy się tego od pana Burmi
strza. Na koniec przypominam Pańslwu sta
ry dowcip, który świetnie pasuje do tych 
paru słów, które skreśliłem. 

Kowalski poprosił sąsiada, aby zawiózł go 
do szpitala do chorej żony. 

Kierujący samochodem sąsiad przejeżdżał 

Str. 35 

kolejne skrzyżowania na czerwonym świetle. 
Po przejechaniu szczęśliwie piątego skrzyżowa
nia, mokry ze strachu Kowalski pyta: 

-sąsiedzie czemu pan tak ryzykuje ? 
na to kierowca : 
-mój szwagier taksówkarz jeździ tak od dwu

dziestu lat i nie mial żadnego wypadku. 
W tym momencie dojeżdżając do kolejnego 

skrzyżowania, zapaliło się zielone światło- kie
rowca ostro zahamował. Kowalski, który o 
mało co nie wybił głową szyby mówi: 

-sąsiedzie przecież mamy zielone światło, 
możemy jechać. 

Na to kierowca : 
-a jakby tah z lewej strony czy prawej strony 

jechał szwagier, to co wtedy ? 
Życzę wszystkim "ryzykującym" kierow

com, aby nie spotkali swojego szwagra. 
J. Paluch 

CITY SUN 
Tel.741-10-11 

SOLARIUM
0 

fBOJ" 
0(}tat 

Przy ul. Waszkic:wicza 2 
serdecznie zaprasza wszystkich spragnionych 

zdrowej. szybkiej i trwałej opalenizny. 

Od poniedziałku do soboty 
w godz. od 10.00 do 20.00 
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Ruszyłem "z marszu" po klatkach- A B C D 
w tym pomagał mi pan Darek l(ubiak. W 
czasie mojej społeczn j pracy do poszczegól
nych rodzin natrafiłem na kłopoty padkowe 

- najemca bloku 
a mianowicie : śmi rć małżonka rodziny i .. 
żony, męża/, dwie rodziny w czasie kupna 
mieszkania, separacja małżonków i inne. 

Np. w Międzyrzeczu z prywatyzowano w 
ostatnich latach prawie 1000 mieszkań i te
raz wie lu właścicie li zabiega o uwłaszcze
nie ułamkowej części gruntu. Wykupując 

Moje miasto Międzyrzecz, 
już cię nie opuszczę, nie 
Moje kości tutaj złożę, 
bo tak bardzo kocham cię ... 
jak spo/wjnie żyć w tym mieście, 
by taił zawsze mogło być, 
ale chociaż nas nie będzie, 
inne serca będą bić. 
/Renia Turkiewicz- Niemczyk, bl. 12/ 

Ustawa o przekształceniu użytkowania 
wieczystego prawo własności miała być do
brodziejstwem dla setek tysięcy użytkow
ników, ale towarzyszą jej spore kontrower
sje. Np. niektórzy samorządowcy obawiają 
się zmniejszenia dochodów gmin. Nieza
wodne są również osoby, które wykupiły 
mieszkania w budynkach wielorodzinnych 
i teraz nie mogą nabyć prawa własności do 
gruntów. A oto treść tej ustawy : 

WNIOSEK 
o przekształcenie prawa współużyt

kowania wieczystego w prawo współ
własności 

Na podstawie art. 2 ust. l pkt. 2 ustawy z 
dnia 04.09. 1997 roku o przekształceniu pra
wa użytkowania wieczystego przysługujące
go osobom fizycznym w prawo własności 
(Dz. U. Nr 123, poz. 781) oraz§ 2 i 3 rozpo
rządzenia Ministra Sprawiedliwości z dnia 
19 grudnia 1997 roku (Dz. U. Nr 157, poz. 
1037) wnoszę o odpłatne (nieodpłatne) * 
przekształcenie prawa użytkowania wieczy
stego w prawo własności w odniesieniu do 
zabudowanej (niezabudowanej) nieruchomo
ści gruntowej, stanowiącej własność Gminy 
Międzyrzecz oznaczonej jako działka. 

Kontrowersyjna ustawa weszła w życie 
na początku stycznia 1998 r. Wspomnę, że 

Wreszcie 
W końcu 
Coś ze mnie spadło 
Zesunęło się z wielkim łoskotem 
Chce mi się tańczyć 
Śmiać się i bawić · 
Uwolniłam swe ciało i duszę 
z tego czegoś 
w czym siedziałam 
i dusiłam się 
gniłam 

Międzyrzeczanki przed blokiem 

Wolne Zgromadzenie Użytkowników odby
ło s i ę w Międzyrzeczu, dnia 26 maja 1997 r. 
z inicjatywy dr Ryszarda Kolendza. N a tym 
spotkaniu powstało : Polskie Stowarzysze
nie Użytkowników Wieczystych, Gminna 
Organizacja, ul. Kiliń kiego nr Sb/l, te!. 741 
24 06- Międzyrzecz. 

Prezes - Karol Sobański, sekretarz -
Danuta Mordusewicz, skarbnik - Kinga 
Brózda. Po rozmowie z panią sekretarz Da
nutą w tej materii udałem się do sekretariatu 
UMiG w Międzyrzeczu - pana Czesława 
Kowalczyka, gdzie otrzymałem- 3 odruków 
-wniosków dla najemców- wniosków dla 30 
rodzin, przy ulicy Krasińskiego, blok nr 12. 

umierałam 
We mnie jest wiosna 
Rozkwitam na nowo 
Budzę się ze snu zimowego 
jakże ciężkiego! 
Nie chcę tylko by znów 
nastała jesień i zima 
Nie chcę znów umierać 
Ale jakoś nawet o tym nie myślę 
Cieszę się z mego zwycięstwa 
Rozpiera mnie siła 

lokal trzeba też zapłacić za użytkowanie 
gruntu, tym samym w naszym magistracie 
dowiedziałem s ię, że nie mogę zamienić 
użytkowania wieczystego w prawo własno
ści- wbrew ustawy. 

Ustawajest tak sformułowana, że w przy
padku lokali budynkach wielorodzinnych 
decyzję o uwłaszczen iu możemy wydać tyl
ko wtedy, kiedy sto owne wnioski wypeł
nią i złożą wszyscy właściciele znajdujących 
się tam mieszkań - wyjaśnia pan Czesław 
Kowalczyk. Mam nadzieję, że tę patową 
sytuację ureguluje jakiś nowy akt prawny. 
A więc zobaczymy, poczekamy ... 

Kazimierz Kulas 

która może dokonać cudów 
Wierzę w to 
W mym sercu tli się tylko 
ciepluśna iskierka cudnego 

A ja odpływam 
w dalekie kraje 
w nowy świat 

wspomnienia 

odkryć nowe nieznane lądy 
rozpocząć nowe życie ... 
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Z przyj emnością stwierdzam, że problem 
poruszony w poprzedniej częśc i mojego 
artykułu (zamieszczonego w styczniowym 
numerze "Kuriera Międzyrzeckiego") został 
w końcu dosb·zeżony. (Tym, którzy nie za
znajomili się z b·eścią moich rozważań i r e
fleksji, objaśniam, że dotyczyła ona stosun
ku współczesnych ludzi do zwierząt oraz 
bezdomności wśród nich). 

Satysfakcja nie jest jednak zbyt wielka, 
gdyż tak naprawdę ogół czytelników poprze
stał na przyznaniu mi racji. Niestety, nikt nie 
zdecydował się na ofiarowanie jakiejkolwiek 
pomocy tym bezbronnym i osamotnionym 
stworzeniom. Obserwując zachowanie 
mieszkańców naszego miasta oraz taktykę 
i metody, za pomocą których wielu z nas 
próbuje "zwalczyć" bezdomność zwierząt (w 
szczególności psów i kotów), doszłam do 
wniosku, że "nasi ulubieńcy"(!!!) nie mogą, 
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nie tety, liczyć na pomoc zwykłych ludzi, od 
których tak naprawdę zależy ich los (ka
mień, drąg, cegła, a nawet szczodre kopnię
cie to tylko parę przykładów z wielu, który
mi dzisiejszy człowiek raczy darzyć "kocha
ne"- jak sam je często nazywa- zwierzęta ... ). 

Nie dostrzegłszy więc żadnej pomocy ze 
strony przeciętnych mieszkańców, po tano
wiłam udać się do naszych organów władzy, 
a także urzędów, które (moim zdaniem) 
mogłyby poprawić byt i war u n ki życia szcze
kających i miauczących koczowników. 

We wspomnianych instytucjach spotyka
łam się z dziwacznymi uśmiechami, spojrze
niami oraz bezradnością i zniechęceniem 
emanującymi ze strony moich współro
zmówców. Z coraz większym zwątpieniem 
odwiedzałam nowe wciąż miejsca lecz w 
żadnym z nich nie spotkałam się z popar
ciem, a co gorsza żadna z tych placówek nie 

Str. 37 

była w stanie powiedzieć mi lub doradzić, 
gdzie, kiedy i w jaki sposób można by zało
żyć w Międzyrzeczu schronisko dla zwie
rząt. Brak miejsca, opiekunów, no i oczywi
ście funduszy, to podstawowe powody, któ
re według poważanych osób w naszym mie
ście, zamykają nie otwartąjeszcze sprawę ... 
Osobiście uważam , że argumenty te nie są 
przekonywujące. W gruncie rzeczy nikt nie 
interesuj e s i ę zwierzętami nie mającymi 
domów, ponieważ nie widzi w tym swojej ko
rzyści materialnej . "N o bo jaki jest sens, aby 
wydawać pieniądze i zajmować się jakimiś 
stworami?" - myśli dzisiejszy, dorosły czło
wiek, uważany za najinteligentniejsze stwo
rzenie na Ziemi. Moim zdaniem "na podium" 
powinny stanąć te właśnie biedne zwierzę
ta, które, jak zapewne mało kto z nas wie, 
również mają rozum, duszę i uczucia. Ob
serwując współczesnych ludzi, pędzących 
wciąż w poszukiwaniu pieniędzy i przesad
nie je gromadzących, dochodzę do wniosku, 
że człowiek tak naprawdę zaledwie w nie
wielkim stopniu (a może i wcale?!) przewyż
sza inteligencją zwierzę 

Agnieszka T (LO; kl.le) 

Dyrekcja Zespołu Szkół Rolniczych w Bobowieku 

ogłasza zapisy do klas pierwszych na rok szkolny 1999/2000 

Egzaminy wstępne odbędą się 28 i 29 czerwca z języka polskiego i matematyki. 
Prowadzimy naukę w następujących kierunkach: 

*Technikum Rolnicze S-letnie specjalność Agroturystyka i Hodowla Koni 
* Liceum Agrobiznesu S-letnie (kończy się tytułem technika) 

* Technikum Żywienia i Gospodarstwa Domowego S - letnie 
* Zaoczne Technikum Rolnicze po szkole zawodowej 

SZKOłA DYSPONUJE INTERNATEM 

Nową szkołą w roku 1999/2000 będzie Liceum Agrobiznesu. 
Obecnie i w przyszłości obszary wiejskie będą potrzebowały pracowników do: 
-obsługi bezpośrednich producentów rolnych (doradztwo, konsultacje), 
-obrotu, przetwórstwa, magazynowania surowców (giełdy, magazyny, przetwórnie, paczkarnie), 
-obsługi ludności (finanse, handel, infrastruktura techniczna), 
- ochrona środowiska i rozwój turystyki. 
Obok wiedzy ogólnej w czasie trwania nauki będą przedmioty zawodowe: marketing, zarządzanie, produkcja i pozy
skiwanie surowców pochodzenia roślinnego i zwierzęcego, język obcy w agrobiznesie .oraz finanse, bankowość, 
elementy prawa. 

W szkole prowadzone są zajęcia w ramach, których: 
* uczniowie uczą się trzech języków obcych - (angielski, niemiecki, 

rosyjski), 
* prowadzone są zajęcia w pracowni komputerowo -internetowej, 
* prowadzimy naukę jazdy konnej, 
* szkolimy kierowców kategorii "T" i "B", 
* posiadamy salę gimnastyczną, siłownię, sprzęt pływający, 
*w ramach zajęć pozalekcyjnych proponujemy koła zainteresowań. 
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Tomasz Wandel 
- medalistą Mistrzostw Polski 
W dniach 20-22 stycznia 1999 

r. w pale odbyły ię Halowe Mi
strzostwa Polski Juniorów w lek
kiej atletyce, podczas których To
masz Wandel - uczeń Liceum 
Ogólnokształcącego w Między
rzeczu zdobył brązowy medal w 
skoku w dal z wynikiem 7,20 m. 
Pozwoliło mu to ugruntować swo
ją pozycję w gronie młodych 
skoczków kadry narodowej. 

W opinii trenera kadry Zdzi
sława Kokota, Tomasz może 
uzyskać w tym roku wyniki w 
granicach 7,60 m. I szansę startu 
w sierpniowych Mistrzostwach 
Europy Juniorów. Podobną szan
sę startową ma także Karolina 
Kaczmarek w rzucie oszczepem, 
dla której Polski Związek Lekkiej 
Atletyki ustanowił minimum star
towe na poziomie 52,5 m. 

kiem 5,27 m. W skoku w dal, za
kwalifikowała się do ści lego fi
nału i zajęła ostatecznie VII m. 

Beata Kozanecka startowa
ła natomiast w biegu na 200 m., 
gdzie zajęła XI m. A os iągnięty 
wynik 27,03 m. Jest jej nowym 
rekordem życiowym. 

Mimo skromnych warunków 
treningo·wych, fatalnego stanu 
rozbiegów do skoków i rzutów 
na miejskim stad ionie, gr upa 
sportowców z UKS-LO trenera 
Grzegorza Kaczmarka zdoby
ła w ostatnich tTZech Jatach 4 
medale Mistrzostw Polski. 
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W spalskich zawodach bardzo 
dobrze wypadła również 17-let
nia Karolina Usel, która wyni-

Mając na uwadze dotychcza
sowe osiągnięcia sportowe gru
py UKS-LO zarząd tego klubu 
apeluje do władz gminnych i po
wiatowych by zechciały pomóc 
młodym lekkoatletom z Liceum 
i umożliwiły im rozwinięcie ich 
działalności sportowej. Od lewej Kaczmarczyk T., Mateusiak A., Wandel T. 

Dużymi krokami zbliża się termin roz
poczęcia rundy rewanżowej rozgrywek 
piłkarskich . Piłkarze międzyrzeckiego 

klubu Orzeł-Sparta ciężko pracują chcąc 
jak najlepiej przygotować się do wiosen
nych , a może jeszcze zimowych meczy. 
Wyniki sparingów napawają umiarkowa
nym optymizmem. Należy jednak zwró
cić uwagę , że niektóre kluby do wyników 
kontrolnych meczów nie przywiązują 
żadnej wagi .. Niemniej nawet w takich 
potyczkach zwycięstwa cieszą. 

Pierwszy zespół trenuje pod okiem 
Marka Kopcia, który szkoli też rezer
wy. Juniorów i trampkarzy pod swoimi 
skrzydłami ma Henryk Stawarz. 

Trampkarzami młodszymi zajmuje się 
Tomasz Arteniuk, a grupą orlików To
masz Kwiatkowski . Ogółem w 6 zespo
łach trenuje ok. 160 zawodników, z cze
go tylko 18 przekroczyło 19 rok życia. 
Prasa codzienna podała nazwiska zawod
ników, którzy opuścili szeregi zespołu . 

Pełniący obowiązki prezesa klubu Sta
nisław Ziemecki uważa, że za wcześnie 
mówić o ubytkach, gdyż wzorem lat ubie
głych może być sytuacja gdzie po 2-3 me
czach zawodnicy ci ponownie zasilali (?) 
szeregi drużyny. Teraz jak zapewniał tre
ner Marek Kopeć nie będzie sytuacj i, że 
zawodnik nie trenuje i gra. 

Największą bolączką klubu jak za
wsze od wielujuż latjest brak odpowied
niej ilo ści funduszów. Dotacja z Urzędu 

Zarząd UKS-LO 

Pilka 
Miasta nie pokrywa nawet 40% potrzeb 
na w miarę oszczędne funkcjonowanie 
klubu. Jednak garstka działaczy robi 
wszystko a może jeszcze więcej w kie
runku pozyskania odpowiednich pienię
dzy . Kolega Ziemecki uważa, że bez 
względu na pieniądze (ich brak) i tak pił
karze będą grali . Do pomocy Stasiowi po
zostali W. Zyła, A. Góral i S. Roga
czewski oraz niestrudzony sekretarz 
klubu J . Maćko. Jednocześnie pełniący 
obowiązki prezesa prosi innych chętnych 
do pomocy w działalności społecznej aby 
zgłosili się do klubu . Na pytanie kiedy 
odbędzie się długo oczekiwane walne ze
bra·nie sprawozdawcze odpowiedział, że 
do zebrania przygotowują sięjako zarząd 
intensywnie. Nie chciałby żeby zebranie 
odbyło się tylko dla sztuki. Może to do
bre, ale trochę to wygląda jak we wła
dzach PZPNu. Ostatecznym terminem 
już kilka razy zmieniany ma być połowa 
kwietnia . Myślę, że wcześniej wcześniej 
dogadają się kluby siatkarski i piłkarski 
żeby nie było sytuacji , że w jednym dniu 
o tej samej porze odbywać się będą dwa 
zebrania. 
Działacze klubu piłkarskiego zapra

szają na mecz ligowy na boisku w Mię
dzyrzeczu na dzień 20 marca. Rywalem 

-n oz na 
naszych orłów będą piłkarze z Sokoła 
Pniewy. Tydzień wcześniej nastąpi in
auguracja rozgrywek, a nasi j adą do 
Unii Swarzędz . N atomiast j u ż 6 marca 
przyj dzie zawodnikom Orła - Sparty 
zmierzyć się na boisku Łucznika Strzel
ce Kraj. w meczu pucharowym.J ak te , 
mecze się odbędą to ruszy cała karuze
la rozgrywek. 

Osobny problem to płyta boiska na 
którym przyjdzie piłkarzom rozgrywać 
mecze. Nie wiem czy gdzieś w nowym 
województwie jest ona tak zdewastowa
na . Najdziwniejsze. Że nikt nie czuje się 
odpowiedzialny za taką sytuację. Piłka
rze zrzucają odpowiedzialność na MOK
SiR, a ci z kolei na piłkarzy. Jak zawsze 
w takich przypadkach prawda leży po
środku. Tylko komu po tej prawdziejeśli 
na takim boisku nie trudno o kontuzje. 

N a zakończenie chciałbym życzyć pił
karzom wszystkich drużyn Orła - Spar
ty tylko dobrych występów a kibicom ra
dosnego powrotu do domu po wszystkich 
meczach. 

Działaczom zaś wytrwałości w poszu
kiwaniu sponsora strategicznego albo ich • 
kilku . Do zobaczenia i usłyszenia na me
czach piłkarskich. 

Jan Wiśniewski 
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Taki matematyczny tytuł 
to ilość dni do rozpoczęcia 
czynności odbiorowych budo
wanej przy SP-6 sali widowi
skowo sportowej. 

W Międzyrzeczu słychać 

pogłoski i plotki, że termin za
kończenia tej inwestycji jest 
zagrożony, a nawet niemożli
wy do osiągnięcia. W celu uzy
skania informacji rozmawia
łem z zastępcą burmistrza p. 
Adamem Kozińskim, który 
zaprzeczył plotkom i rozwiał 
wszystkie wątpliwości. 

Najważniejsze jest to, że 
termin realizacji budowy hali 
nie był i nie jest zagrożony. 
Wszystko przebiega zgodnie z 
harmonogramem ustalonym i 

'"' • zatwierdzonym przez nas i 
przez wykonawcę.Obecnie na 
budowie pracuje dużo mniej 
budowlańców, ale wynika to 
z wyprzedzenia przez wyko
nawcę zakresu robót przewi
dzianych na ten okres. 

N atomiast prawdą jest, że 
wystąpiły chwilowe trudności 
finansowe. Mianowicie jeden 
z inwestorów -Kuratorium 
Oświaty nie posiada pieniędzy 
jakie powinien w myśl umo
wy przekazać na budowę 

wspomnianej hali. Jest to 
kwota 650 tys zł.Spowodowa-
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nejest to reformą administra- hali złośliwością i złą atmos
cyjną kraju i nowe władze ferą można obdzielić kilka a 
oświaty woj. L ubuskiego w nawet kilkanaście innych bu-
bieżącym roku raczej pienię- dów. Żeby wszystko wyjaśnić 
dzy na inwestycje mieć nie do końca należy podać, że do 
będą. ukończenia budowy pozosta-

Ze słów p. Kozińskiego wy- ło ułożenie posadzki przewi
nika, że włodarze miasta nie dziane na przełom kwietnia i 
czekają z założonymi rękami. maja, oraz wyposażenie obiek-
Sobie znanymi tu co jest czy-

sposobami do- ~ l nione sukce-
wie~z,ieli si~, ze 92 d n~- sywnie. Oczy-
gdztes na gorze wtscteJeStJesz-
władzy są re- cze wiele robót 
zerwy finanso- .__ __________ __. wykończenio-
we na tego typu przypadki i w wych. Jednak one nie zagra-
tym kierunku jest działanie . żają opóżnieniom. 
W przypadku niepowodzenia Po rozmowie z p. burmi-
wszystkie sprawy zwiazane z strzem wywnioskowałem, że 
zakończeniem (finansowa- jest On optymistą, a po przed-
niem) budowy spadną na wła- stawieniu faktów ja tez uwie-
dze miasta. żyłem w zakończenie budowy 

Nie do pomyślenia jest, że w terminie umownym. Jeszcze 
obiekt prawiejuż zakończony bardziej utrwaliła mnie w tym 
nie zostanie przekazany do przekonaniu rozmowa z J a 
użytku w wyznaczonym ter- nuszem Krzywulskim 
minie. Niedopuszczalne jest współwłaścicielem firmy Bu-
też żeby generalny wykonaw- dinstal - generalnego wyko-
ca nie otrzymał w terminie na- nawcy. Pan J anusz powiedział, 
leżności za wykonaną pracę. że nie ma takiej możliwości 
Na zarzut. że w obiekcie już aby Jego firma nie wywiązała 
teraz nas ta piły zmiany w sto- się z umowy. Odrzucił też plot-
sunku do dokumentacji mój kę mówiącą o wielkich zaległo-
rozmówca zdziwił się. Jedno- ściach płatniczych UM w sto-
cześnie stwierdził, że od sa- sunku do Budinstal-u . Inne 
mego początku budowy tej plotki też obydwaj panowie od-
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rzucali i mimo, że rozmawia
łem z nimi z osobna tłumacze
nia ich były podobne, a w nie
których przypadkach takie 
same. Najlepiej będzie gdy 
wszyscy najbardziej rozsiewa
jący plotki przejdą się raz kie
dyś na budowany obiekt i sami 
się przekonają jak to wszyst
ko wygląda. Zrobili tak mają
cy wątpliwości przedstawicie
le radnych i w większości byli 
zdziwieni tak dużym zaawan
sowaniem robót. 

Tytułowe 92 dni to niewie
le zważywszy, że dni robo
czychjest ok. 60 . ciekawe czy 
to będzie tylko 60 , czy aż 60 
dni. Ja jestem przekonanyże 
ostatnie lekcje kultury fizycz
nej w tym roku szkolnym 
uczniowie 6 będą mieli na no
wej sali. Nie ważne ponad 20 
stopni na dworze, będzie hala 
sportowa więc trzeba z niej 
skorzystać. Niech mój opty
mizm będzie najlepszą odpo
wiedzią na wszystkie wątpli
wości dla wątpiących w ter
min zakończenia budowy, 
oraz dodatkową zachętą dla 
budujących ten ze wszech 
miar potrzebny całemu społe
czeństwu obiekt widowiskowo 
sportowy. 

J. Wiśniewski 

: Beton kOftiÓIPkowy. najtaniej III 
eel. ,., - OB • 59 dovaróz na plac budowy 

Kierownik Hali Widowiskowo-Sportowej w Między
rzeczu informuje, że został ogłoszony przetarg na 
dzierżawę wybranych pomieszczeń w hali. Informa
cje o przetargu wywieszone są na tablicy ogłoszeń w 
Urzędzie Gminy w Międzyrzeczu. 

Dodatkowych informacji udziela kierownik hali w Urzę
dzie Gminy pokój 101 (lub telefonicznie teł. 7 41-28-46 
wew. 66) od poniedziałku do piątku w godz. 10.00- 14.00 

''A •I,A '' Nowo OTWARTA ApTEkA RN l KI-\ 

LEI<ów GOTowycłt i RECEpTURowycli 
pRzy ul. ~O SrycZNiA 80 (obok dwoRcA PKP, PKS) 

ZApRASZA pACjENTÓW 

od pN . .- pT. w qodz. 7. }0 .- 18.00 
ORAZ w sobory 8.00" 14.00 TEL 742 ... 1 5 ... ~8 

IVP~ l l ._ftCII! 

IWII ! iCI~HWII* 
Poleca usługi w zakresie - kosmetyka lecznicza 
O kosmetyka upiększająca 
O dobór makijaży 
0 bezbolesne przebijanie USZU Q60'3 
O porady ko metyczne '{e\. 
Międzyrzecz ul. Garncarska 24 (wejście od podwórka, II pi 

TAXI "2000" Tel. 0601-55-42-46 

- czynne całą dobę 
- dojazd bezpłatny od godz. 6.00 do 24.00 
-jazda za miasto 30% taniej 
-dowóz i odbiór dzieci z przedszkola 
-drobne zakupy z dostawą do domu 

Taxi "23" Ryszard Szyszkowski 
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--SIATKOWKA 
Zbliża się koniec rozgrywek 

II ligi sezonu 1998/99 . 
Siatkarze naszego Orła 

końcówkę roku 98 i początek 
bierzącego roku mieli znako
mity. Luty niejest tak pomyśl
ny. Mecze z drużyną Folitech
niki Warszawa obnażyły 

wszelkie słabości naszych siat
karzy. 

Po raz kolejny okazało się , 
że przy kontuzji jednego czy 
dwóch podstawowych zawod
ników nie ma godnych zastęp
ców. Jednak dwa ostatnie me
cze nie mogą zamazac pozy
tywnej postawy od początku 
sezonu. Wiadomo, że kibice 
chcieliby samych zwycięstw, 
ale realia międzyrzeckiej siat
kówki są takie, a nie inne. 

Na dzień dzisiejszy czwar
ta pozycja w tabeli jest chy
ba szczytem możliwości 
Orła. Przed meczami z Foli
techniką można było mieć 

nadzieje, że trzecie miejsce 
jest w zasięgu naszych siat
karzy. Możnaby mówić, że 

gdyby nie kontuzje czoło
wych siatkarzy, pozycja w 
tabebi byłaby lepsza. Ja za
wsze w tych sytuacjach mó
wię, że kontuzje w sporcie to 
"chleb powszedni" i nigdy 
nie można ich wykluczyć. 

O kontuzjach słychać w 
większości drużyn. Każdy 
mówi, że co to by było gdyby w 
mojej dryżynie grał zawodnik 
X, drugi o zawodniku Y, trzeci 
o dwóch siatarzach. Nie ucie
kając daleko najlepszym przy
kładem jest drużyna gorzow-

skiego Stilonu. Tam kontuzje 
eliminują połowę drużny. Do 
zakończenia sezonu pozostało 
jeszcze 5 dwumeczy i sporo 
możnajeszcze osiągnąć ( o stra
tach nie wspomnę ). Jednak 
działacze wybiegają myślami 
już do następnego sezonu. 

Najważniejsze zawsze są pie
niądze. Właśnie pieniądze spę

dzają sen z powiek działaczom. 
J ednak zapewniają, ze nie po
winno być źle. Za pośrednic
twem naszego miesięcznika 

członkowie zarządu klubu pra
gną podziękować wszystkim 
dotychczasowym sponsorom i 
zaprosić innych do rozmów na 
temat sponsorowania, w za
mian za ewentualną reklamę. 
Największe podziękowanie na
leżą się radnym i władzom mia
sta Międzyrzecz z burmistrzem 
p. W.Kubiakiemza zrozumie
nie potrzeb siatkówki, która 
jest nośnikiem reklamującym 
Międzyrzecz poza wojewódz
twem. 

Kolejnym sponsorom któ
rym należy podziękować to: 

ZGC Międzyrzecz z p. 
Rojkiem, Rempol Między
rzecz z p. Maciejewiczem, 
BGŻ Międzyrzecz i p. Świ
der, ZUiA Polonia w Go
rzowie p. Salej, Urząd Wo
jewódzki w Gorzowie, Ze
mar w Międzyrzeczu, 
Lechbet i p. Dubicki, A WA 
i pani Pelec, ZPU Między
rzecz - p. J ońca, Suszar
nia Międzyrzecz p. Nowak, 
PKO S.A. o/Międzyrzecz p. 
Dżumaga, Stihl Między-

Z okazji 

Międzynarodowego Dnia, Kobiet 
wszystkim funkcjonariuszkom i pracownicom 

cywilnym Komendy Powiatowej Policji w Między
rzeczu w imieniu wszystkich policjantów składam 

najserdeczniejsze życzenia zdrowia, wszelkiej 
pomyślności, spełnienia marzeń 

oraz zadowolenia z wykonywanej pracy 

Komendant Powiatowy Policji w Międzyrzeczu 
p.o. podinsp. 

mgr Zbigniew MeJnik 

rzecz p. Utraczyk, Schel 
Gaz p. Mańkowski, Rymax, 
Skład Opału p. Sawka, 
Kancelaria Komornicza 
rewir II p. Kuźmicz, IN
STALKO Międzyrzecz p. 
Strzelczyk, ZUiA Polonia 
przedstawicielstwo Mię

dzyrzecz p. Stafiniak, 
Spółdzielnia Mieszkanio
wa p. Pyrski, Młodzieżowa 
Spółdzielnia Mieszkanio
wa p. Lamcha, Hurtownia 
Ekspol - p. Pucek, Budpol 
M-cz p. Dworczak, Budin
stal M-cz p. Krzywulski i 
p. Dobrowolski, PPHU 
Graf Międzyrzecz - p. Ro
solak, redakcja Kuriera 
Międzyrzeckiego, Zakład 

Wodociągów i Kanalizacji 
Międzyrzecz p. Siekanko, 
PST M-cz p. Jurczyszyn, 
Gazo-tex M-cz p. Wolnie
wicz i firma Slomiński -
Moda prezes klubu. 

N a pewno duże podzięko
wania należą się kolejnym 
sponsorom czyli kibicom, któ
rzy bez względu na wyniki 
drużyny zawsze są duchem z 
siatkarzami. Specjalne podzię
kowania są dla dowodztwa 
Jednostki Wojskowej za 
umożliwienie rozgrywania 
meczów. Członkowie zarządu 
klubu liczą, że przyszłorocz
ne podziękowania zajmąjesz
cze więcej miejsca. 

Wracając do tegorocznych 
rozgrywek, należy powiedzieć, 
że w marcu na parkiecie w 
Międzyrzeczu ujrzymy siatka
rzy z Bzury Ozorków w dniach 
6 i 7 marzec, natomiast 27 i 
29 marca dwumeczemz AZS 
AWF Biała Podlaska siatka-

rze Orła zakończą tegoroczne 
drugoligowe zmagania. 

W kwietniu odbędzie się 

podsumowanie wieloletniego 
działania obecnego zarządu. 
Dokładny termin podany bę
dzie w kwietniowym nume
rze KM. 

Młodzi siatkarze Orła roz
grywają swoje ligowe mecze. 
Jakpowiedział ich trener Ma
riusz Adamczyk drużyna 
spisuje się dobrze. Nie zawsze 
jeszcze potrafią wykrzesać z 
siebie wolę walki, ale mate
riał na siatkarzy jest dobry. 
Nie wymieniając nazwisk, aby 
młodych siatkarzy nie znie
chęcić, określił niektórych 
mających duże predyspozycje 
jako leniów. Gdyby tak w jed- ~ 
nym meczu wszyscy wznieśli 
się na wyżyny swoich możli
wości to czołowe miejsce w 
tabeli zapewnione . 

W każdym razie już za kil
ka lat ci młodzi chłopcy po
winni zastąpić dzisiejszych 
drugoligowców. 

J.Wiśniewski 

PS. 
Obiecałem hibicom, że 

będę wraz z nimi śledził ka
rierę Dawida Murka. Po ze
szłorocznych występach w 
Fucharze świata i Mistrzo
stwach Świata w bierzącym 
roku trener Ireneusz Mazur 
powołał Dawida do kadry. 
Jego występy w drużynie czę
stochowskiej i reprezentacji 
przynoszą wiele satysfakcji 
jemu i 1<-ibicom. Życząc jemu ~ 
jeszcze większych suhcesów 1 

sportowych pamiętamy, że 

pierwsze hroki stawiał na 
międzyrzeckich parkietach. 

Pracownia Ceramiczna 
Dl K-ART~ 

Kęszyca l teł. 095 7 42- 09-78 

zaprasza do stoiska w sklepie "India" przy targowisku 
· miejskim. W ofercie ceny producenta : 

*donice 
*wazony 
*kubki 
*kufle 
*dzbany 
i inne artykuły z porcelitu 
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lAD 
Z czołową lekkoatletka Polski przełomu lat 60/70 

obecni~ nauczycielką LE Międzyrzecz 

chciałabym mówić. Dla młodych dziew
cząt jedna rada - nie unikajcie zajęć z 
kultury fizycznej . Nie zwalniajcie się z 
byle powodu z lekcji. Zdaję sobie sprawę, 
że nie wszyscy mają predyspozycje do 
uprawiania sportu, ale ogólne ćwiczenia 
jeszcze nikomu nie zaszkodziły. Paniom 
w wieku dojrzałym podpowiadam żeby 
ćwiczyły i jak najdłużej utrzymywały 
sprawność fizyczną, 

Jadwigą Zuk - Czyż rozmawia J. Wiśniewski 

- Co skłoniło panią do uprawiania 
sportu? 

- Będąc w 3 klasie Liceum Ekonomicz
nego w Międzyrzeczu startowałam w bie
gach przełajowych reprezentując szkołę , 

a później województwo. Wyniki były dość 
dobre i to mnie skłoniło do treningów pod 
okiem Stanisława Skrzeka, który opieko
wał się mną do końca kariery. Oprócz bie
gów przełajowych biegałam też biegi śred
nie i długie. 

- Jakie osiągnięcia sportowe uwa
ża pani za swój największy sukces ? 

- Do najwiekszych sukcesów należą 
chronologicznie : 

* 1968 r 2 miejsce w Mistrzostwach 
Folski Juniorów w biegu na 800 m. 

* 1969 r 3 miejsce w MP Seniorów w 
biegu na 1500 m i takie samo miejsce na 
tym dystansie w Memoriale J . Kusociń
skiego. 

* 1970 r 3 miejsca na 1500 w Mię
dzynarodowych MP , Memoriale J. Kuso
cińskiego i w meczu Folska- Szwecja. 

W latach 1971 1972 i 1973 3 miej
sca na Mistrzostwach Folski w biegach 
przełajowych. 

Ponadto wielokrotnie zwyciężałam w 
mistrzostwach województwa, spartakia
dach młodzieży, zawodach zrzeszenia LZS 
i CRS na stadionach całej Polski . 

- Co utkwiło w pamięci z czasów 
uprawiania sportu ? 

- Okres ten zajmuje szczególne miej
sce w mojej pamięci. Samo uprawianie 
sportu sprawiało mi satysfakcję. Pozna
łam wspaniałych ludzi między innymi Ire
nę Szewińską. Zjeździłam Polskę wzdłuż 
i wszerz. Okres uprawiania sportu to też 
poznanie Bogdana, które z czasem dopro
wadziło nas do ołtarza. Gdy tak nieraz 
rozmyślam o tym to dochodzę do wnio
sku, że nic bym nie zmieniła gdybym dzi
siaj miała podejmować decyzję odnośnie 
uprawiania sportu. 

- Co oprócz satysfakcji dało pani 
uprawianie sportu ? 

- N a pewno sport przyczynił się do 
mojej systematyczności i do mojego zor
ganizowanego prowadzenia życia. N a 
pewno przyczynił się pośrednio do 
wszystkich moich puźniejszych osią
gnięć w życiu prywatnym i zawodowym. 
Obecnie jako nauczyciel kultury fizycz
nej robię to co lubie. Moje dawne biega-

nie i obecna praca spowodowały to , że 
inni mnie zauważali . Przez dwie kaden
cje byłam radną Miasta i Gminy w Mię
dzyrzeczu. Te same czynniki zaważyły 
na tym, że otrzymałam Srebrny Krzyż 
Zasługi w 1989 r i Złoty Krzyż Zasługi 
w 1993 r . Jak wspomniałam na wstępie 
uprawianie sportu doprowadziło do in
nego bardziej obowiązkowego podejścia 
do wszystkich spraw. 

- Czy wychowała pani jakąś swo
ją następczynię? 

- Kilka dziewcząt, które trenowały w 
szkole osiągały wyniki znaczące na are
nach wojewódzkich. Jednak żadna nie 
kontynuowała kariery sportowej w póź
niejszym okresie. Najlepsze wyniki osią
gały Barbara Pawliszak, Iwona Duhan, 
Elżbieta Walaszek, Dorota Sternik, Mał
gorzata Wilk, Agnieszka Dubiniec. Nie
które z nich talentem może nawet mnie 
przewyższały , ale talent to nie wszystko. 
Do tego trzeba jeszcze pracy. Dzisiaj jest 
bardzo dużo innych rozrywek, a kiedyś 
sport dawał jedną z nielicznych możliwo
ści wybicia się . 

- Co chciałaby pani przekazać 
wszystkim paniom odnośnie sportu? 

- Nie zawsze sport musi być kojażony 
z wyczynem i właśnie o takim sporci 

- N a koniec naszej rozmowy 
chciałbym spytać panią czy nie czu
je się lekkow cieniu męza Bogdana, 
też sportowca, który nigdy nie osią
gał tego co pani i co pani sądzi o tym 
, że została uznana przez redakcję 
K.M. za najlepszą międzyrzeczankę 
- sportowca ? 

- Zacznę od końca. Bardzo dziękuję za 
takie uznanie . Nigdy nie zastanawiałam 
się nad tym.rzecież mój sport to już hi
storia. Niemniej cieszę się z tego. Co do 
mojego cienia to nie wiem jak mam to 
skomentować, gdyż nigdy tego tak nie 
odbierałam . Nasuwa mi się tylko takie 
wytłumaczenie tego zjawiska. Sport ko
biet w tamtych czasach ogólnie był w cie
niu sportu męskiego i tylko wielkie indy
widualności sportu kobiecego dorówny
wały a nawet przewyższały mężczyzn. 
Drugim powodem, że więcej mówi się o 
Bogdanie jest starowanie jego w zawo
dach do dzisiaj. W każdym razie uważam 
, że po dzisiejszej rozmowie o mnie bę
dzie się mówiło nie mniej i z tego cienia 
wyjdę. 

-Dziękuję za rozmowę i życzę w 
imieniu redakcji wielu powodów do 
radości w domu w pracy i na niwie 
sportowej. 

Jan Wiśniewski 

Państwowa Szkoła Muzyczna 
I stopnia w Międzyrzeczu, 

Os. Centrum 10 teł. /095/ 741-24-44 

ogłasza nabór kandydatów 
na rok szkolny 1999/2000 

do klas fortepianu, akordeonu, 
gitary, skrzypiec, klarnetu, saksofonu. 

Informujemy, że warunkiem przyjęcia do klasy pierwszej jest ukończenie 6 
lat i nieprzekroczenie 14 roku życia. Kandydaci ubiegający się o przyjęcie 
do szkoły składają w sekretariacie podanie wraz ze świadectwem zdrowia w 
terminie do 30 kwietnia 1999 r. Kwalifikacja kandydatów do PSM I st. w 
Międzyrzeczu odbędzie się na podstawie badań przydatności. Badania 
przydatności kandydatów odbędą się 23 maja 1999 r. /wtorek. 

Dyrektor mgr Kazimierz Dziembowski 
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KOMUNIKAT 
Sympatycy żużla z Międzyrzecza 

będą mieli nie lada gratkę . 
Dnia 6 marca ok. godz. 18.00 w MDK 
odbędzie się spotkanie z przedstawiciela

mi czarnego sportu Ziemi lubuskiej. 

Gorzowski klub Pergo reprezentować będzie 
trener Stanisław Chomski i młody żużlowiec 
Krzysztof Cegielski, natomiast z zielonogór
skiego Polmosu weteran torów Andrzej Husz
cza. Spotkanie poprowadzi znany spiker stadio
nów Krzysztof Hołyński. 

Spotkanie odbędzie się dzięki firmie Graf Zbigniewa Ro
solaka, Międzyrzeckiemu Przedsiębiorstwu Drogowemu i 
jej dyr. Piotra Grabsiego i właścicielowi księgarni Bestsel
ler Tadeuszowi Taborowskiemu. 

ubezpiecza na życie i emerytalne, 
PZU . życie S.A., PTE, PZU S.A. 

Podaruj sobie bezpieczną przyszłość, 
teł. 095 742 24 43, 741 26 64, 

kom. 0603 13 65 42 

PRZESIĘBIORSTWO USŁUG TECHNICZNYCH 

"IN STAL-PRIM" 
66-300 MIĘDZY RZECZ, ul. Reymonta 4 

centrala tel./fax (0-95) 741-27-29 
hurtownia tel./fax (0-95) 742-21-98 

Oferuje się do sprzedaży na własność 
działki budowlane położone w Międzyrzeczu: 

* centrum miasta, ul. Marcinkows}9ego 
Nr 338/10- KW 27798 o pow. 1.817 ml, 
Cena działki- 34.000,-zł 

* przy ul. Długiej wg poniższego wykazu: 
-działka nr 5/4, KW 27406 o pow. 1.778 ml, 
- działka nr 5/5, KW 27 405 o pow. 1.590 m l , 

-działka nr 5/6, KW 27405 o pow. 1.584 m~, 
-działka nr 5/7, KW 27407 o pow. 1.638 ml. 
Cena każdej działki - 30.000 ,-zł 

Informacja teł. (095) 741-27-29 
po 16.00 (095) 7 42-04-02 

KONKURS 
SIENKIEWICZOWSKI 

ClYLI BILET 
NA "OGNIEM I MIECZEM" 

l. Kogo]. Skrzetuski uwolnił i uratował mu życie wra
cając z Krymu ? 

2. Jak miał na imię pan Zagłoba i jakiego był herbu? 
3. Akcja "Ogniem i mieczem" zaczyna się w czasie, kie

dy w Rzeczpospolitej panował Król ? 
4. Jak nazywał się sługa, giermek]. Skrzeruskiego ? 
5. Z czym kojarzą się miejscowości : Żółte Wody, Kor

suń? 
6. Jak nazywało się miejsce, w którym Bohun więził H. 

Kurcewiczównę ? 
7. Kto pierwszy podjął się wyjść z oblężonego Zbaraża 

z wieścią do króla ? 
8. Bitwa pod jaką miejscowością kończy ostatecznie 

wojny- polsko-kozackie ? 
9. Na jakim instrumencie gnił Zagłoba w czasie uciecz

ki z kniaziówną Kurcewiczówną ? 
10. Jak miał na imię Bohun? 

Na odpowiedzi czekamy do 20 marca! 
Wśród nadawców, poprawnych odpowiedzi wylosuje

my pięć biletów do kina na film "Ogniem i mieczem". 
Pytania przygotował pan Andrzej Korzeniewski wiel
biciel i znawca Trylogii zdaniem redakcji (najlepszy w 
całym powiecie międzyrzeckiru .... i nie tylko !) . 

Zachęcamy do zabawy ! 



._. 
A ENCJA 
UBEZPIECZENIOWA 
)) ~eTNEe)) " 
IWONA, KRZYSZTOF 

UCEK 
ul. Piastowska 22/1 
66-300 Międzyrzecz 
te l. (0-95) 7 42-13-85 
tel. kom. O 601 -78-79-56 
Nr zezw. 1 04606/98; 51797/97 

FERUJE PAŃSTWU SZEROKI WYBÓR 
UBEZPIECZEŃ: 

t/ MAJĄTKOWYCH 
t/ WYPADKOWYCH 
t/ KOMUNIKACYJNYCH (OC, AC, Zielona Karta) 

oraz 

K NA ŻVCIE Z FUNDUSZEM INWESTYCYJNYM 
)( ZAOPATRZENIA DZIECI 
K EMERYTALNE 

~łf~E~Z a~~ ~'f QEZ~'EaN'E 
' F'N4N~OWO N'EZ4LEŹNY -

Z4'0ZWOŃ '00 Nłf~, 

TWARTE FUNDUSZE EMERHALNE 

Spneclaie samochody .EK\E\NOO 

Firma Jodek 
66-300 Międzyrzecz 
ul. Rzemieślnicza 2 

tel. (0-95) 741-1 8-92 

Wykonujemy 
-nagrobki 
- grobowce roazinne 
-parapety, okładziny schodowe 
-kominki 

Do produkcji wykorzystujemy granity, 
marmury krajowe i importowane 

o szerokiej kolorystyce. 

Solidność, terminowość, 
niepowtarzalność wzornictwa. 

Udzielamy wieloletnich gwarancji. 
Transport na terenie województwa bezpłatny. 

Zapraszamy 

Jednym z liderów na rynku motoryzacyjnym jest Daewoo. Między innymi dlatego stworzyliśmy AUTO SYSTEM. 
Promocyjne koszty usługi związane z zakupem samochodu na raty wynoszą jedynie 2,8% rocznie, co czyni samochody 
Daewoo dostępne praktycznie dla każdego. Naszymi klientami są ludzie, którzy kupują swój pierwszy w życiu samochód, 
a także osoby, które chcą wymienić swój używany samochód na nowy. Dla nich także mamy atrakcyjną - super propozycję . 
Promocją obięte są TICO, POWNEZ, LANOS, NUBIRA i MATIZ, a do podpisania umowy wystarczy tylko 2% wartości 

samochodu i dowód osobisty. Aktualnie do wykorzystania ograniczona ilościowo 

- super promocja! 
Minimum kosztów! Minimum formalności! Maksimum satysfakciil 
TYLKO TERAZ! NAJLEPSZV SAMOCHÓD I NAJLEPSZE WARUNKI SPRZEDAŻY! 

Mozliwa rezerwacja telefoniczna. 



To już trzecia z 9 liter składających się 
na hasło do odgadnięcia . Na cierpliwych 
czekają atrakcyjne niespodzianki !!! 

XENA, KOCHANIE, 
WŁAŚNIE SOBIE PRZYPOMNIAŁEM , 
SKOŃCZYŁ SIĘ NAM GAZ W BUTLI . 
ZADZWOŃ DO GRAF-a. NIE, PO CO? 
OCZYWIŚCIE , ŻE NA BEZPŁATNY: 

0-800 162 720 
AHA, l ZAPYTAJ SIĘ 
O TĄ OBNIŻKĘ NA 

OGRZEWACZE GAZOWE. 
PODOBNO REWELACJA! 

PA. 

1244- Zofia Stokłosa , ul. Ks. Skargi- ekspres do kawy 
680 - Irena Wiśniewska , ul. Świerczewskiego - zegar 
729 - Mańa Antoniów, Obrzyce - wymiana butli 
425 - Janusz Rak, ul. Piastowska - wymiana buUi 
1365- Zygmunt Chmurzyński. ul. Krasińskiego- mycie sam. 
1229- Krystyna Herman, ul. Piastowska- mycie samach. 
914 - Mańan Kalek, Os. Centrum - mycie samochodu 
98- Stefan Wrtman, ul . Poznańska- upominek 
421 - Mańa Pelikan, ul. Dąbrowskiego - upominek 
367 - Alicja Solarska, ul. Piastowska - upominek 

RAF 
Międzyrzecz o ul. Chrobrego 30 o tel. 741 22 35 

UWAGA CHŁOPY! ... BABY ZRESZTĄ TEŻ! 

JUŻ 1500 POZYCJI OFERUJE: 

N/AJ STER 
SKLEP ELEKTROTECHNICZNY 

•!• żarówki ,świetlówki 
•!• wtyczki, wyłączniki 

~ 
•!• przewody, przedłużacze 

•!• bezpieczniki, części AGO 

•!• lampy, halogeny 

•!• latarki, baterie 

•!• mierniki, wkrętaki 

•!• lutownice, wiertarki 

•!• odkurzacze, roboty 

•!• różne przydatne "pierdołki" 

INSTAL-PRIM" ~liEł 

INSTAL.. . li'[iJEJ ADRES ~liJEł 

PRZESIĘBIORSTWO USŁUG TECHNICZNYCH 

"IN STAL-PRIM" 
66-300 MIĘDZYRZECZ, ul. Reymonta 4 

centrala teJJfax (0-95) 741-21 .. 29 THYSSEN 
HVSSEN • • hurtownia telJf~ (0-95) 742-21-98 ----

HURTOWA I o=E~TA~L~Ic ..... z""'""N ..... A-S""""'P~R~ZE""'"D_A_,Z 
URZĄDZEŃ I MATERIAŁÓW 

DO INSTALACJI 
GRZEWCZYCH I SANITARNYCH 

Za raszam do Firm . . . ~ liJ EJ 


	img001
	img002
	img003
	img004
	img005
	img006
	img007
	img008
	img009
	img010
	img011
	img012
	img013
	img014
	img015
	img016
	img017
	img018
	img019
	img020
	img021
	img022
	img023
	img024
	img025
	img026
	img027
	img028
	img029
	img030
	img031
	img032
	img033
	img034
	img035
	img036
	img037
	img038
	img039
	img040
	img041
	img042
	img043
	img044

